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PROTOKÓŁ NR LVII/2022 
 

z LVII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 15 grudnia 2022 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 

 
 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 34 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady LVII sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała panią prezydent wraz  

z zastępcami, panią skarbnik oraz panią sekretarz, wszystkich radnych oraz 

mieszkańców, którzy oglądaj transmisję z obrad sesji. Wszystkich urzędników, którzy 

będą brali udział w dzisiejszej sesji oraz oczywiście mieszkańców, którzy oglądają 

transmisje z dzisiejszych obrad. Jest to jedna z najważniejszych sesji w roku, ponieważ 

jest sesją budżetową. Na początku oczywiście sprawy regulaminowe mamy kilka 

punktów o zmianę porządku obrad, także zaczniemy od głosowania. 

Przewodnicząca odczytała wnioski, które wpłynęły o zmianę porządku obrad. 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia  
23 maja 2022 roku na działalność Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
w Gdańsku (druk 1496);  
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1496): 

 

Za                      30                 

Przeciw               0  

Wstrzymało się  0  

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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Będzie w pkt 7 ppkt 8 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pana 

XYZ z dnia 5 lipca 2022 roku na Zarząd spółki GAIT Sp. z o.o. (druk 1497);  

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1497): 

 

Za                        30 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 
Będzie w pkt 7 ppkt 9 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pana 
XYZ na Prezydenta Miasta Gdańska (druk 1498); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1498): 

 

Za                        32            

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 10 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Zarządu 
Wspólnoty Mieszkaniowej XYZ w Gdańsku (druk 1499); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1499): 

 

Za                         32               

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 11 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku Pana 

XYZ (druk 1500); 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1500): 

 

Za                        33              

Przeciw                 0 
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Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 12 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ  

na działalność Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk 1501); 

 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1501): 

 

Za                        33              

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 13 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pana 
XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r. (druk 1502); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1502): 

 

Za                        32                

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 14 
 

 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pani 
XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r. (druk 1503); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1503): 

 

Za                        33              

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 15 
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Wpłynęły autopoprawki: 

- (druk 1491) – pkt  7, ppkt 5 

- (druk 1459) – pkt  5 

- (druk 1460) – pkt 6 

- (druk 1492) – pkt 7, ppkt 1 

- (druk 1493) - pkt 7, ppkt 2 

 

PUNKT 2 

 

KOMUNIKATY  

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Jedna informacja ode mnie około godziny 12:00 przyjdą do nas harcerze  

z betlejemskim światłem pokoju. To już taka tradycja, że zawsze na tej sesji grudniowej 

budżetowej przyjmujemy światełko pokoju. Pani przewodnicząca poprosiła o zabranie 

głosu prezydent Aleksandrę Dulkiewicz. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado wszyscy ci, którzy oglądacie, 

śledzicie na żywo obrady sesji Rady miasta. Garść informacji dzisiaj jest bardzo krótka 

prezentacja, bo pewnie chcemy się skupić na przyszłorocznym budżecie i wieloletniej 

prognozie finansowej, ale myślę, że zawsze dobrze. Jednak ubiegły miesiąc 

podsumować. Pewnie wszyscy widzicie miasto wypełnione świąteczną aurą 5 grudnia 

tradycyjnie przywitaliśmy z dziećmi Świętego Mikołaja. To też bardzo ważne i tutaj 

chcę podziękować państwu radnym. Ale też Radom Dzielnic lokalnym aktywistom.  

Z roku na rok coraz więcej takich właśnie dzielnicowych choinek w różnych dzielnicach 

naszego miasta staje w tym roku już 1 choinek dzielnicowych. Myślę, że to też jest 

bardzo ważne, żeby właśnie takimi gestami także budować poczucie lokalnej 

wspólnoty, ale też w Świbnie została wręczona właśnie nagroda za najwyższą 

frekwencję w głosowaniu na Budżet Obywatelski. Właśnie nagroda w postaci 

świątecznej iluminacji, którą przywiózł w ubiegły weekend Święty Mikołaj z pomocą 

pana prezydenta Borawskiego. Jarmark Bożonarodzeniowy trwa jeszcze do 23 

grudnia, ale też myślę, że to bardzo ważne, żeby był jedynym jarmarkiem, który 

startował w konkursie na najlepszy jarmark świąteczny w Europie i zajęliśmy drugie 

miejsce. Pierwsze miejsce zajął Budapeszt. Drugie miejsce myślę, że to też duża 

radość. I przy tej okazji też myślę, że to jest bardzo ważne, żeby za każdym razem 

przypominać, że ponad 60% wystawców, ponad 60% handlujących na jarmarku są 

lokalni przedsiębiorcy. Jest to jeden właśnie z elementów, także ożywiania życia 

gospodarczego. Weekend także wystartowało gdańskie lodowisko. Myślę, że przy tej 

okazji dobrze też przypomnieć, że raz w roku jest jeden, bezpłatny wstęp na kartę 

mieszkańca. Słuchajcie spośród niemal 470000 mieszkańców naszego miasta, ponad 

280000 posiada kartę mieszkańca. Myślę, że warto z niej z niej także skorzystać 

podczas tej zimowej aury, choćby na Gdańskim lodowisku. Wszyscy widzimy 

właściwie na ukończeniu pracę na nowej linii tramwajowej Nowa Warszawska. 



5 
 

Przypomnę, że to także element naszego dużego programu Gdańskiego Programu 

Komunikacji Miejskiej. Programu współfinansowanego ze środków Unii Europejskiej. 

Obecnie przechodzimy w fazę w fazę testów w fazę sprawdzania odbywają się one 

zarówno jeśli chodzi o przejazd tramwajów, ale także przejazd autobusów. Bo jak 

wiecie, ten jeden odcinek właśnie włączający do Alei Havla  to jest bardzo taki 

krytyczny moment. Jeśli wszystko będzie dobrze, tramwaje powinny ruszyć na 

przełomie pierwszego i drugiego kwartału tego roku będziemy robili wszystko, żeby 

stało się to jak  najszybciej. Mimo zimowej aury, także późną jesienią kontynuujemy 

nasadzenia zieleni, nasadzenia drzew. Wiele z nich to także efekt zielonego budżetu. 

Efekt głosowania mieszkańców różnych w różnych dzielnicach naszego miasta. Ponad 

600 nowych nasadzeń, między innymi w dzielnicach, Żabianka, Nowy Port, Dolne 

Miasto, Jasień, Wrzeszcz Górny Oliwa. Wczoraj podczas spotkania obywatelskiego 

Gdańszczan też. Wiele osób podchodziło i mówił o drzewach chociażby. Na terenie 

Śródmieścia, na terenie tutaj Starego i Głównego Miasta. Niestety są takie miejsca, 

gdzie ze względu na przepisy konserwatorskie pewne osadzenia. Nie są możliwe. 

Wszędzie tam, gdzie to jest możliwe, ten zielony priorytet naprawdę rok do roku 

realizujemy. W piątek zakończyliśmy rozdając nagrody uczestnika kolejnej odsłonę 

kampanii jubileuszowej po dziesiątej edycji Kręć Kilometry dla Gdańska Uczestnicy 

wykręcili ponad 2,5 miliona kilometrów. To są rzeczywiście imponujące wyniki z roku 

na rok jest coraz więcej uczestników, coraz większa liczba kilometrów, co też ważne, 

rywalizują ze sobą firmy. Małe średnie duże szkoły, uczelnie wyższe dzielnice. Tutaj 

niepokonane od wielu, wielu lat jest dzielnica Olszynka, która w ubiegłym roku między 

innymi właśnie w nagrodę otrzymała stojaki rowerowe. W tym roku także zajęła 

pierwsze miejsce, drugie miejsce dzielnica Młyniska, ale to też bardzo ważne. Konkurs 

jest ważny, rywalizacja jest ważna, ale dla nas priorytetem jest popularyzowanie 

roweru jako środka codziennej komunikacji. Dlatego co roku zastanawiamy się, jak 

zachęcić zwłaszcza te grupy społeczne, które mogłyby więcej korzystać z roweru jako 

codziennego środka komunikacji, więc już dziś bardzo dziękuję zespołowi pana 

prezydenta Kryszewskiego  z Wydziału Gospodarki Komunalnej, ale też wiele wyzwań 

przed nami. Przypomnę, że tak, że staramy się o organizację konferencji. Velow City 

w 2025 roku w listopadzie gościliśmy wizytę studyjną. Jesteśmy na liście tak zwanej 

short liście, krótkiej liście, gdzie 3 miasta, 3 miasta są i decyzja powinna być w drugiej 

połowie stycznia. Pożegnaliśmy się w niedzielę 10 grudnia symbolicznie z jednej 

strony w rocznicę uchwalenia Powszechnej Deklaracji Praw Człowieka. Pożegnaliśmy 

się z tytułem Europejskiej Stolicy Wolontariatu. Pożegnaliśmy się, raczej powinno być 

w cudzysłowie. Bo przecież nie przestaniemy inwestować. Choć wolontariat nie 

przestaniemy wolontariatu w naszym mieście rozwijać. I to mówią różni 

przedstawiciele i organizacji, ale i miast, że jesteśmy jednym z niewielu miast  

w Europie, gdzie rzeczywiście mamy systemowe podejście do wolontariatu czegoś 

bardzo, bardzo ważnego. To też tworzy wspólnotę, tkankę społeczną i co ważne. 

Oczywiście w związku z napaścią Rosji w Ukrainie różne działania wolontariacie  

i liczby założenia, które mieliśmy, udało nam się osiągnąć szybciej, ale myślę, że coś 

trwałego, co pozostanie to także 10 dzielnicowych centrów wolontariatu, każde jest 

inne, każde prowadzone przez inną organizację społeczną. A za rok Norweskie 

Trondheim będzie nosiło ten tytuł, natomiast 2024 włoski Trydent. Ważna informacja 

także dla państwa radnych . Przecież to program, o których wielu, wielu z Państwa 

radnych przez wiele lat zabiegało tutaj szczególne podziękowania dla pani 

przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych i Zdrowia, pani przewodniczącej Beaty 
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Dunajewskiej. Jak wiecie państwo przez właściwie 3 lata program nie mógł ruszyć.  

To dlatego, że na rynku nie były dostępne szczepionki. Owszem, w wielu różnych 

miastach występują szczepienia na hpv, ale nasz program został napisany w ten 

sposób, żeby szczepić młodych ludzi tymi najlepszymi szczepionkami, które po prostu 

w takich ilościach nie były dostępne na rynku. Program obecnie ruszył, cieszy się 

całkiem sporym zainteresowaniem. Realizowany jest w 6 przychodniach na terenie na 

terenie naszego miasta. Wszystkie informacje znajdą państwo na stronie Gdańsk, 

gdansk.pl. Myślę, że też ważna informacja. Także chyba w kontekście myślenia o tym, 

co jest dobre, a co złe, że za zło jednak skuteczna kara spotykana nawet jeżeli trzeba 

na to długo czekać. Przypomnę, sprawa procesu wytoczonego jeszcze w 2016 roku 

Telewizji Polskiej, którą trudno nazwać telewizją publiczną, dotyczy materiałów właśnie 

z 2016 roku. Wtedy, kiedy pracowaliśmy nad modelem integracji imigrantek  

i imigrantów, pojawił się obraźliwy, szkalujący ksenofobiczny materiał. Sprawa trwała 

bardzo długo, została prawomocnie wygrana przez miasto już w ubiegłym roku 

natomiast telewizja chciała złożyć także skargę kasacyjną. Sąd Najwyższy odmówił 

rozpoznania tej skargi. Przeprosiny były umieszczone już w ubiegłym roku, ale teraz 

dokonał się ten ostatni akt związany z wpłatą zadośćuczynienia na konto centrum 

wsparcia imigrantek i imigrantów. To pokazuje, że warto walczyć o prawdę. Warto 

walczyć o to o to, co słuszne, nawet jeżeli to czasami trwa bardzo, bardzo długo.  

I w kontekście mówienia o prawdzie, myślę, że ważne rocznice już jesteśmy po 

rocznicy stanu wojennego 13 grudnia, natomiast w najbliższych dniach. Także 

wspomnienie wydarzeń grudnia 70. Przypomnę, że w ubiegłym roku zamontowaliśmy 

w ubiegłym i w poprzednim na okrągłą rocznicę 6 miejscach naszego miasta. W tych, 

gdzie zginęli robotnicy, chociażby przy Urzędzie Miejskim w Gdańsku czy na wiadukcie 

kolejowym. Chociażby tutaj nieopodal także dworca PKP. W tych wszystkich 

miejscach zamontowaliśmy. Tablica to przypominające to tragiczne wydarzenie, kiedy 

władza otworzyła ogień do strajkujących i ofiary. I ludzie ponieśli najwyższą ofiarę. 

Zachęcam państwa do uczestniczenia także w obchodach, bo to jest jeden. Jeden 

także z wątków, na których zostały zbudowane dzisiejsza tożsamość naszego miasta. 

Zapraszam też serdecznie w najbliższą niedzielę. Wracamy do rytuałów, które na czas 

covidu były odłożone. Zapraszam serdecznie na tradycyjną wigilię gdańszczan na 

Długim Targu przy choince przy szopce w najbliższą niedzielę o godzinie. 16:00. 

Bardzo dziękuję. 

 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Podziękowała za wypowiedź pani prezydent i zapowiedziała wystąpienia 

przewodniczących klubów radnych. 

 

PUNKT 3 
 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 
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CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo dziękuję, Szanowna pani przewodnicząca Szanowna Pani Prezydent, 

Szanowna Pani Skarbnik i Sekretarz. Szanowna Panie Szanowni Panowie 

Wiceprezydenci, Drogie Koleżanki i Koledzy i przede wszystkim Drogie Mieszkanki  

i Mieszkańcy Gdańska, którzy oglądają nas dzisiaj przed ekranami komputerów. 

Profesjonalizm, rozwaga, fachowość, wiarygodność. Kompetencja, rzetelność, 

sumienność, solidność i odpowiedzialność. Takie cechy należy przypisać w kontekście 

przygotowanego na dzisiejszą sesję projektu budżetu. Pani prezydent i całemu jego 

zespołowi, które nad tym budżetem pracował. Przygotowanie tak dobrego budżetu  

w tak trudnych warunkach, w jakich skutek moim odczuciu przemyślanych decyzji 

polityków Prawa i Sprawiedliwości na poziomie centralnym na poziomie państwa 

trudno było przygotować lepszy budżet. Prawo i Sprawiedliwość w moim odczuciu 

sposób całkowicie przemyślane wprowadziło zmiany podatkowe, które skutkują tym, 

że planowane wpływy w budżecie państwa z tytułu podatku dochodowego w przyszłym 

roku mają o kilkanaście procent wzrosnąć. Planowane wpływy z tytułu udziału  

w podatku dochodowym samorządów. Spadną o kilka procent. Ta ten dysonans ten 

spadek przez tak ten dysonans pomiędzy zwiększeniem wpływów w budżecie 

państwa, a zmniejszeniem wpływów udziałów z PITu w budżecie samorządu to moim 

zdaniem cyniczna gra na zagłodzenie samorządu w sytuacji, w której ceny energii 

rosną, ceny paliw utrzymują się na wysokim poziomie sytuacji, w której jest galopująca 

inflacja totalna drożyzna. Rząd takie przygotował zmiany podatkowe, które prowadzą 

do tego, że budżety samorządów wpływy do budżetu samorządów są ograniczane,  

a moim zdaniem sytuacja skandaliczna i sytuacja, o której trzeba głośno i wyraźnie 

mówić tak, aby ten komunikat ta informacja dotarła do wszystkich mieszkańców. 

Natomiast w tak bardzo trudnych warunkach tak szczególnie trudnych warunkach, 

których ja powtórzę, to jeszcze raz dlatego, że jeszcze nigdy nie byliśmy w takiej 

sytuacji. Jak spojrzymy na chociażby nadwyżką operacyjną w ostatnich latach i tą 

prognozowaną na 2023 rok, to widać tutaj totalny krach znaczy tak złej sytuacji, jeśli 

chodzi o wpływy do budżetu miasta w zestawieniu z kosztami tak, no bo co z tego, że 

popatrzymy sobie, że ta kwota może być trochę niższa czy trochę wyższa, jeśli chodzi 

o wpływy? Jeśli zestawimy to z kosztami, których które wywołane są tą straszną 

inflacją, za którą odpowiada polski rząd? W głównej mierze to sytuacja, która jest 

niespotykana sytuacja bezprecedensowa w tak trudnych warunkach projekt budżetu 

Miasta Gdańska na 2023 rok jest bardzo ambitny i dobrze przygotowane i jako radni 

koalicji Obywatelskiej z dumą będziemy dzisiaj głosować za projektem budżetu i warto 

zwrócić szczególną uwagę w tym projekcie budżetu na kwestie komunikacji miejskiej. 

I to jest coś, co nam szczególnie leży na sercu i bardzo dziękuję za takie 

przygotowanie. Po zakresu panu prezydentowi Piotrowi Borawskiemu, ponieważ 

pomimo kryzysu i sytuacji finansowej dalej rozwijamy komunikację miejską  

w Gdańsku. W 2023 roku przyjedzie do nas 18 elektrycznych autobusów. Man 

otworzymy trasę tramwajową warszawską. Utrzymujemy dalej wspólny bilet na terenie 

Gdańska bezpłatnym bilety dla dzieci i młodzieży, kierowcy i motorniczy otrzymają 

15,5 % podwyżki, czyli średnio około 800 zł brutto podwyżki. I powiem tak, te 

drastyczne wzrosty cen energii. Otóż dzisiaj wiemy, że to będzie 77% ceny paliw 

utrzymujące się na bardzo wysokim poziomie i tutaj serdecznie pozdrawiam prezesa 

PKN Orlen, który dba o to, żeby zyski Orlenu były rekordowo wysokie i tłumaczenie 

cen paliw, wojną, drożyzną, inflacją, jakimś czynnikami zewnętrznymi czy może 

jeszcze epidemią to dzisiaj jest po prostu cyniczna gra, żeby napompować tą spółkę 
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pieniędzmi wydrenowanymi z kieszeni obywateli, w tym z kieszeni mieszkanek  

i mieszkańców Gdańska. Natomiast w tak szczególnych warunkach, mimo tego, że 

musieliśmy dokonać w tym roku korekty taryfy, to liczba osób korzystających z 

komunikacji miejskiej nie spadła a wzrosła. Przewieźliśmy, zakładaliśmy przewiezienie 

140 milionów pasażerów, a przewieźliśmy około 150 milionów pasażerów. To jasno 

wskazuje, że dla mieszkańców, jeśli chodzi o komunikację miejską, najważniejsza jest 

jakość. Około 150 milionów pasażerów. To jasno wskazuje, że dla mieszkańców, jeśli 

chodzi o komunikację miejską, najważniejsza jest jakość, częstotliwość siatka 

połączeń, bezawaryjność, odpowiedni tabor czystość komunikacji miejskiej. I tutaj  

w ciągu ostatnich lat z roku na rok sytuacja się polepsza jest zdecydowany progres  

i mimo tak katastrofalnej sytuacji, jeśli chodzi o wpływy do budżetu miasta, mamy 

ambitny plan na 2023 rok, żeby dalej ulegała zmianie na korzyść mieszkanek  

i mieszkańców Gdańska. W tej wyjątkowo trudnej sytuacji dalej będą realizowane 

inwestycje w 2023 roku. Inwestycje, które jeszcze otrzymają wsparcie z funduszy 

unijnych. I tutaj liczymy, że krajowy plan odbudowy zostanie uruchomione, że Polska 

przestanie kluczyć przestanie. Polski rząd przestanie kluczyć przestanie generować 

sytuację, w której te środki nie zostały do tej pory uruchomione. Ja szczerze mówiąc, 

jak usłyszałem o tych propozycjach, które polski rząd wypracował co do spełnienia 

kamieni milowych, łudzę się nadzieją, że to jest faktycznie rzetelna  

i uczciwa i uczciwe przedstawienie sprawy przez polski rząd, a nie kolejna gra na to, 

żeby za kilka miesięcy Trybunał Julii Przyłębskiej miał cofnąć ewentualne decyzje 

Parlamentu w tym zakresie. Natomiast przede wszystkim polski rząd powinien wziąć 

się do roboty w tym zakresie. Te pieniądze już dawno powinny popłynąć do Polski, do 

Pomorza, do Gdańska, ponieważ tyle ile udało się z funduszy unijnych zrobić wszyscy, 

to na co dzień widzimy te inwestycje jeszcze w przyszłym roku. Z tej perspektywy 

dotychczasowej unijnej są kontynuowane chociażby kompleksowa modernizacja 

energetyczna, budynków oświatowych, kompleksowa modernizacja energetyczna, 

budynków mieszkalnych i użytkowych, węzły integracyjne, rewitalizacja Oruni  

w Gdańsku, rewitalizacja Nowego Portu, Twierdzą Wisłoujście, Biskupiej Górki, 

Starego Chełmu, Dolnego Miasta, Placu Wałowego wraz ze Starym Przedmieściem. 

Inwestycje w systemy gospodarowania wodami opadowymi na terenach miejskich, bo 

to są projekty, które możemy kontynuować jeszcze z tych dotychczasowych środków 

unijnych, ale żeby jasno mocno ambitnie ruszyć z kolejnymi projektami, potrzebujemy 

pieniędzy z krajowego planu odbudowy i te pieniądze jak najszybciej powinny do 

mieszkanek i mieszkańców Gdańska przez budżet Miasta Gdańska trafić. Ale nie 

spoczywamy tylko na projektach unijnych. Jest też szereg przedsięwzięć, które mimo 

tej trudnej sytuacji. Będziemy w przyszłym roku realizować chociażby program 

modernizacji basenów przyszkolnych, który dalej kontynuujemy i tu przypomnę, że też 

mamy w ramach środków na nowy projekt rozpoczętą procedurę budowlaną związaną 

z dokumentacją projektową na nowy pływalnie. Szereg innych również projektów 

związanych z rozbudową dróg z rozbudową węzłową z przebudową chociażby ulicy 

Ogarnej w Gdańsku. No tutaj przy punkcie dyskusji nad budżetem będziemy starać się 

te wszystkie pozytywy, które zostały wprowadzone do budżetu Miasta Gdańska, 

pokazywać, ponieważ nasza Gdańska opozycja próbuje zaklinać rzeczywistość 

potrafią jedynie pokazywać jakieś drobne kwestie, które próbują wyciągać to.  

Do jakiegoś niewyobrażalnego rozmiaru, a ten budżet, który wpłynął od pani prezydent 

do Rady Miasta Gdańska jest po prostu najlepszym budżetem, jaki mógł być na tak 

trudne czasy, w których znaleźliśmy się wskutek decyzji polityków Prawa  
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i Sprawiedliwości na poziomie centralnym, ja już kończąc. Chciałam poruszyć jeszcze 

jeden wątek bo Przewodnicząca Komitetu Obywatelskiej inicjatywy ustawodawczej tak 

dla in vitro posłanka Agnieszka Pomaska przekazała nam świetną informację, że udało 

się w raptem 3 tygodnie zebrać już przeszło 100000 podpisów pod tym obywatelskim 

projektem inicjatywy ustawodawczej, ale nie spoczywamy na laurach, zbieramy dalej  

i pokażemy Prawu i Sprawiedliwości, że Polki i Polacy chcą powrotu finansowania 

procedury in vitro na poziomie państwowym, że to wyręczanie przez samorządy tak 

jak robimy to w Gdańsku. Od kiedy państwo przestało pomagać rodzinom, które starają 

się o dzieci w ramach możliwości, które daje in vitro już przeszło 600 dzieci się urodziło 

w Gdańsku tego miejskiego projektu, ale pokażemy politykom Prawa  

i Sprawiedliwości, że to nie tylko elektorat Platformy Obywatelskiej, nie tylko jakaś 

wąska grupa ludzi, którzy. Mocno angażują się w ten temat, ale to ogół społeczeństwa 

chce powrotu finansowania. In vitro na poziomie państwowym i pokażemy wam ile 

ludzi za tym stoi. Jak ważne to jest dla mieszkańców, a jesienią odsuniemy was od 

władzy i wprowadzimy i wprowadzimy znów finansowanie programu in vitro na 

poziomie państwowym. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Wysoka Rado, Pani Przewodnicząca Państwo Prezydenci Szanowni Goście, Drodzy 

Mieszkańcy. Dwunasty miesiąc tego roku. Jest to taka chwila, kiedy patrzymy wstecz 

na wszystkie decyzje, które podejmowaliśmy w tym czasie. Zastanawiają się, czy były 

słuszne, do czego nas miały prowadzić, jakie mamy tego skutki dzisiaj. Dlaczego o tym 

myślimy, bo dziś musimy podjąć decyzję co do budżetu na przyszły rok. A więc 

potrzebna zawsze jest taka ocena naszych działań w bieżącym roku, żeby mieć pewną 

perspektywę do podejmowania decyzji w roku przeszłym. Zdajemy sobie sprawę, że 

czasy zawsze kładą przed nami trudne decyzje do podjęcia jakiekolwiek one, by nie 

były ja w swojej kadencji Rady miasta i wielu z Państwa też musieliśmy podejmować 

różnego rodzaju, zawsze trudne decyzje, bo kołdra w budżecie Miasta Gdańska była 

zawsze za krótka. Dziś zdajemy sobie sprawę, że w tym wielkim projekcie budżetowym 

państwa również są środki, które w ciągu tego roku płynęły do miasta budżetu Miasta 

Gdańska i do mieszkańców miasta. Dzięki takim działaniom osłonowym, które były 

adekwatne do sytuacji, która zmieniała się gospodarczo w bieżącym roku trafiały 

środki osłonowe do firm przedsiębiorstw do Urzędów, czyli do Miasta Gdańska  

i bezpośrednio do osób fizycznych do mieszkańców. To są środki, które płyną  

z budżetu państwa. To są środki, które wracają z podatków, które płacimy, wracają do 

tych, którzy potrzebują tego najbardziej. I dzisiaj możemy ocenić skutki tej polityki. 

Pozytywnie dzięki temu, że nasza gospodarka, nasze życie, nasza tkanka 

komunikacyjna, która jest w mieście na co dzień działa. Pozwalając wszystkim 

realizować swoje plany i zamierzenia i gospodarcze, i te, które mieszkańcom są 

potrzebne również dla wypoczynku. Kiedy myślimy o przeszłości, to myślimy o tych 

decyzjach, które musieli podejmować rajcy gdańscy. Całej historii naszego miasta. 

Musieli myśleć troską o mieszkańców, o ich bezpieczeństwie. Musieli myśleć  

o przyszłości. To były trudne decyzje. Widzimy to z historii i dzisiaj będąc śladach. 

Byłych rad miasta dzisiaj podejmujemy strategiczne decyzje o planach na przyszłość. 

Kiedy porównujemy budżet Miasta Gdańska z budżetami innych miast w Polsce. 

Również mniejszych miast. Patrzymy, jak procentowo zmieniają się wydatki różnego 

rodzaju, spacyfikowane na poszczególne działy. Dla mniejszych miast bliższe są 

wydatki na twarde projekty. A już w takich większych miastach jak wojewódzkie 
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dźwigają ciężar również różnego rodzaju usług, które służą w całym województwie  

i gdańszczanie dzisiaj również otrzymają potężną infrastrukturę, która służy w celach 

rekreacyjnych, wypoczynkowych, kulturalnych. Wielu mieszkańcom naszego 

województwa może pewniej kraju, bo przecież turystyka jest ważną gałęzią 

gospodarczą Gdańska. Stąd patrząc na projekt budżetu rozważamy, czy są 

odpowiednio dofinansowane te poszczególne działy i w naszej ocenie jest tutaj 

znacząca nierównowaga. Kiedy patrzymy na ramę komunikacyjną Miasta Gdańska, 

na projekty, które zatwierdzaliśmy przynajmniej 10 lat temu, dziś widzimy, że te 

projekty wyhamowały. Wyhamowały rama komunikacyjna Miasta Gdańska, która 

zawierała również Zieloną Drogę, czyli dzisiaj tak zwany Zielony Bulwar w połączeniu 

z trasą ulicą Spacerową Nową Spacerową, która miała tą komunikacyjną ramę od 

strony zachodniej miasta zamykać. W związku z tym wymaga to na pewno 

przyspieszenia, jeśli chodzi o planowanie i szukanie środków na realizację tych celów. 

W najbliższym roku tego nie widzimy takiej ekstremalny przykład na tym odcinku to 

jest ulica Czarny Dwór, która od lat stwarza wiele problemów, a ta część miasta 

widzimy bardzo szybko się rozwija i te potrzeby rosną i jesteśmy daleko, daleko w tyle 

za potrzebami. W związku z tym widzimy tą nierównowagę w planowaniu wydatków 

na remonty dróg w wąskie gardła, które powstają również w nowej części. Miasta na 

Gdańsku, południu, gdzie problemy komunikacyjne są każdego dnia bez względu na 

pogodę czy latem, czy zimą. Stąd patrząc wstecz, szukamy nauki do podejmowania 

decyzji w bieżącym roku. Znaleźliśmy paragraf, zmianę w projekcie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej korekcie o tej prognozy na rok bieżący, w której upoważniam, 

czy mamy upoważnić panią prezydent do podejmowania zobowiązań do kwoty 13 

miliardów złotych. Nikt nie debatował w gronie Rady Miasta Gdańska na temat celu, 

jakie miały być za te pieniądze zrealizowane. Rada Miasta Gdańska jako organ jest 

odpowiedzialna za wydatki. Wydatki w perspektywie wielu lat i kiedy pojawia się, 

pojawia się taki zapis, to powinniśmy rozważyć czy on jest celowy i to my radni 

powinniśmy podejmować uchwały o konkretnym celu, a dzisiaj jest po prostu projekt 

uchwały, który mówi o kwocie. Natomiast nie ma uzasadnienia dla wysokości tej kwoty. 

Jest to bardzo poważne zobowiązanie, wymaga naprawdę głębokiej analizy. Co do 

zasadności wydatkowania tych środków. Jeżeli była gdzieś taka debata, była taka 

dyskusja, to na pewno zostało to zaprotokołowane i zostałoby nam to okazane na 

pytania, które padały na komisjach takiej odpowiedzi do tej pory nie było, więc może 

dzisiaj usłyszymy jakiś argument albo kwestie, które by to wyjaśniało. Pamiętając  

o przeszłości. Myśląc o przeszłości o przyszłości. Deklarując troskę o interes 

mieszkańców Gdańska o to, żeby zabiegać o wpływy do budżetu Miasta Gdańska 

zarówno do przedsiębiorstw gdańskich zarówno osób fizycznych, czyli Gdańszczan 

bezpośrednio, bo to są te wszystkie środki, które do tej pory uruchamiany możemy się 

cieszyć, że mimo bardzo kontrowersyjnej, gwałtownej można powiedzieć zmiany 

polityki klimatycznej w Unii Europejskiej. Jesteśmy w stanie odpowiadać na skutki tej 

polityki. Bo zdajemy sobie sprawy i jestem przekonany, że tu na tej sali nie ma tak 

zwanych pustych głów, które nie zdają sobie sprawy z rzeczywistości, która istnieje  

i w Unii Europejskiej i w Polsce. Energia odnawialna nigdy nie była tańsza od tej 

energii, którą w Polsce produkowano w elektrowniach węglowych, a więc ta 

transformacja będzie rzutowała na pewno na ceny energii. Widzimy doświadczenia 

krajów bardziej rozwiniętych od Polski pod tym względem i widzimy, jakie bilanse 

energetyczne i cenowe są w związku z tym na ich rynku widzimy bilanse paliwowe, 

ceny paliw, ceny surowców na ich rynkach i możemy je porównać z cenami u nas  
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i widzimy, że jesteśmy w ramach Unii Europejskiej możemy się do tego grona 

ograniczyć. Widzimy, że jest, że ceny u nas są na najniższym poziomie w Unii 

Europejskiej. Oczywiście od czasu od kiedy weszliśmy jako kraj do Unii Europejskiej, 

mawia się na gdańskich ulicach, że mamy ceny europejskie, ale zarobki wschodnie 

europejskie. Stąd cieszy, że jest taka polityka państwa, która zmierza do podnoszenia 

zamożności siły nabywczej społeczeństwa i przez ostatnie 7 lat mieliśmy tego dowody 

i dzięki temu dzisiaj sytuacja. Z naszych mieszkańców, naszych gdańszczan. 

Wszystkich państwach, których którzy nas słuchać się jest lepsza niż 7 lat temu z taką 

myślą z takim planem przystępujemy do procedowania przyszłorocznego budżetu. 

Liczymy na to, że w tej współpracy tu na forum Rady Miasta Gdańska nasze argumenty 

również będą brane pod uwagę. Dziękuję bardzo. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Pani Prezydent. Ja naprawdę już nie mam siły  

i słów prostować tych kłamstw, które pan Koralewski próbuje nam tu z mównicy 

wciskać podczas sesji budżetowej. Pan radny jest radnym jak sam wspominał ostatnio 

20 lat, a mam wrażenie, że pojawił się tutaj dopiero wczoraj i ważna informacja i gorąca 

prośba wystarczy nie kłamać kwestia WPFu i upoważnienie dla pani prezydent 

odnośnie 13 miliardów złotych. Projekt WPFu trafia do Rady Miasta Gdańska na 

skrzynki mailowe 6 grudnia bieżącego roku. Czy pan radny korzysta ze skrzynki? Czy 

państwo radni Prawa i Sprawiedliwości czytają druki, które przychodzą do Wysokiej 

Rady? Mam wrażenie, że nie, pan radny po raz kolejny powtarza kłamstwa, które 

udzielił Dziennikowi Bałtyckiemu, mówiąc, że żadna komisja nie dyskutowała na temat 

tego punktu. Wszystkie komisje dostałby WPFI wszystkie komisje Rady Miasta 

Gdańska na temat WPFu rozmawiały, wystarczy czytać druki i zadawać pytania  

Komisja Strategii Budżetu, która odbyła się w miniony poniedziałek o tym rozmawiała 

Barbara radna Strzelczyk, która siedzi zaraz obok pana. Wystarczy tylko schylić się za 

radnym Rabendą. Zadawała pytania o te 13 miliardów złotych. Ba poprosiła  

o wyjaśnienia panią skarbnik, o co chodzi z tymi 13 miliardami i pani skarbnik udzieliła 

informacji, mówiąc, że chodzi o umowę z Gdańskimi Autobusami i  Tramwajami na 

przedłużenie umowy na najem na wykorzystywanie autobusów i tramwajów. 22 lata, 

tramwaje 10 lat autobusy i o to chodzi w tym punkcie i pan mówi, że my na ten temat 

nie dyskutujemy. Wczoraj odbyła się Komisja Edukacji. Była omawiana kwestia WPFu 

Radni Prawa i Sprawiedliwość już po tych informacjach, że jakieś 13 miliardów się 

pojawia, nie zająknęli się ani słowem z prośbą o wyjaśnienia, czego dotyczy kwestia 

13 miliardów złotych ani słowa, więc pytanie, czy radni Prawa i Sprawiedliwości chcą 

uzyskiwać informacje, czy też tych informacji uzyskiwać nie chcą, bo po prostu 

bezczelnie kłamią. Po raz kolejny informacja, która wpłynęła na temat tych wydatków, 

to jest 13 grudnia. Godzina 9:33 czy państwo też śpią do południa, nie są w stanie 

odczytywać informacji, które trafiają do Wysokiej Rady. Jak pan przewodniczący nie 

jest w stanie ze swoim klubem ustalić paktów, to by ciążę należy zrezygnować z tego 

stanowiska. I co istotne kłamiecie i ja teraz nie wiem, czy jesteście cyniczni, czy wy 

kłamiecie. Obawiam się, że to jest jedno i drugie, więc bardzo proszę, żebyśmy 

obracali się w sferze faktów. Kwota 13 miliardów złotych na Komisji budżetu została 

wyjaśniona kwota, z czego wynika, została wyjaśniona i była umówiona. Jeżeli pan 

radny nie jest co z czego wynika, to mój numer jest w BIPIe. Pan numer ma mój pan 
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radny, ma mój numer, może w każdej chwili do mnie zadzwonić. Ja chętnie 

wytłumaczę, jeżeli jest problem, Pani skarbnik również jest w stanie te informacje panu 

przewodniczącemu przekazać, jak i całemu klubowi. Więc jeszcze raz przestańcie 

kłamać. Dziękuję bardzo. 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Pani Przewodnicząca, ja mam taką prośbę, tutaj trochę wieje przez to oknem. Może 

by coś zrobić, żebyśmy w jako takich warunkach mogli funkcjonować na sesji.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Wiem, że okna są nieszczelne i niestety na to potrzeba dosyć dużych środków 

finansowych, żeby je wyremontować i zgody konserwatora i a ze zgodą konserwatora 

mamy kłopot. Jeżeli państwo pomogą nam u w Urzędzie Pomorskiego Konserwatora 

Zabytków, to może uda się coś. Z tym zrobić. 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska, radny 

Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Państwo radni z Klubu Prawa i Sprawiedliwości nie są zbyt ochocze do składania 

wniosków budżetowych albo inicjatyw uchwałodawczych. Proponuję, aby taką podjąć, 

aby zabezpieczyć środki, a także wylobbować konserwatora zabytków o to, aby takie 

inwestycje przebiegały w miarę szybko. Wszyscy czujemy dyskomfort z powodu okien, 

ale niestety środki finansowe skutecznie odbierane przez politykę rządu.  

 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Panie przewodniczący, ja myślę, że nie musimy się ubiegać o środki rządu. Myślę, że 

miasto i pani przewodnicząca Rady Miasta Gdańska może zlecić, żeby służby miejskie 

zadbały, żeby okna były szczelne. Wystarczy pewne uszczelki, które nie wpływają na 

wygląd zewnętrzny i wtedy będziemy mieli lepsze warunki. Dziękuję. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Pani przewodnicząca ja z wnioskiem formalnym, żebyśmy wrócili do porządku obrad. 

To nie jest punkt, w którym powinniśmy dyskutować o szczelności okien na wnioski 

oświadczenia osobiste jest odpowiedni punkt w porządku obrad. Dziękuję.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję. Ja tylko uzupełnię, że uszczelki nie są jedynym problemem tych okien, bo to 

nie tylko w tych miejscach wiatr się przedostaje do środka. Pani prezydent chciała 

jeszcze coś dodać. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Jedno zdanie tylko ja bardzo panu przewodniczącemu Plewie dziękuję za tą troskę  

o komfort pracy radnych, ale wie Pan, ja bym wolała, żeby na przykład dzieci  
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z przedszkola numer 35, gdzie nie możemy się doczekać jednego podpisu 

konserwatora i kontem w jednej ze szkół, muszą realizować swoje obowiązki i żeby 

one miały ciepło. Wolałabym, żeby liceum numer 5 było ciepło i w innych tych 

miejscach, gdzie dzieci codziennie się uczą, wy przychodzicie tutaj raz w miesiącu. 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Bardzo dziękuję Szanowna Pani Przewodnicząca Szanowna Pani Prezydent, 

Szanowni Zastępcy, Drogie Koleżanki i Koledzy, Radni, Drodzy Mieszkańcy. Myślę, 

że dzisiaj. Mamy tak naprawdę najważniejszą sesję Rady Miasta Gdańska bo 

dyskutujemy na temat planów finansowych naszego miasta, planów ujęciu 

jednorocznym, czyli budżetu i planów w ujęciu wieloletnim, czyli prognozy finansowej 

do roku 2050. I może przepraszam z góry, że na początku powiem rzeczy takie mniej 

optymistyczne ale po to, żeby potem przejść właśnie do tych bardziej optymistycznych. 

Otóż drodzy państwo. Chyba nikt z nas tak naprawdę nie wyobrażał sobie jeszcze tak 

niedawno, że będziemy żyli w tej rzeczywistości, w której żyjemy. Z jednej strony mamy 

COVID, który chyba trochę ustępuje, ale jest wciąż niebezpieczny. Z drugiej strony 

wojna na Ukrainie dramatyczne, niewiarygodne wydarzenia. Każdego dnia widzimy  

w Polsce także biednych Ukraińców. Chcemy im pomagać, ale nie jesteśmy w stanie 

dać im tego, co utracili. Widzimy szalejącą inflację. Nie chcę tutaj prowadzić długich 

wywodów na temat skutku na temat przyczyn tej inflacji. Pewnie z grubsza te 

przyczyny znamy. Na pewno ona ma charakter i popytowy podażowy wspomniał. Był 

uprzejmy wspomnieć pan przewodniczący KO już o tym, że pewnie winę za to ponosi 

rząd. Nie muszę też powiedzieć, że na pewno trzeba się z tym zgodzić, choć 

oczywiście trzeba też szczerze powiedzieć, że ta inflacja i tak by w Polsce była, ale 

byłaby ona dużo niższa. Myślę, że moglibyśmy oczekiwać tej inflacji, gdyby 

odpowiedzialne działania. Władzy władz wykonawczych w Polsce, ale też właściwa 

polityka monetarna, to być może mielibyśmy inflację na poziomie nie 18%, ale 8 czy 

10%, ale też nie na ten temat chciałem mówić. Drodzy państwo, mamy kolejną 

dramatyczną sytuację, której wcześniej sobie chyba nie wyobrażaliśmy. Otóż mamy 

partię rządzącą i o tym niestety trzeba powiedzieć, która odbiera nam to, po co nasz 

naród przez długie lata walczy, odbiera nam demokrację i też nie chce tak bardzo się 

na tym koncentrować. Ale niestety ta władza odbiera nam również jako samorządom, 

jako obywatelom ogromne pieniądze, co wyraźnie daje się zauważyć właśnie w tych 

dokumentach finansowych. Drodzy państwo, ja muszę o tym jeszcze raz powiedzieć, 

chociaż to jest przywoływany argument dosyć często i pan panie i panowie jest z PISu. 

Bardzo tego nie lubią się nie dziwię. Zresztą też na państwa miejscu czułbym zawsze 

krępacji, gdy o tym się mówi, ale musimy. Musimy o tym wspominać tylko same kary 

za politycznie sądów, to jest to są dzienne straty dla naszego państwa. Mniej więcej 

4,7 miliona złotych. Łączna kara, którą już zapłaciliśmy tylko sama kara, którą 

zapłaciliśmy za nieprzestrzeganie demokracji, to jest w skali kraju 2 miliardy złotych. 

Jeśli podzieli się do proporcjonalnie na miasta według ilości obywateli, to Gdańsk 

poniósł szkodę na kwotę 25 milionów złotych tylko z tego tytułu. Drodzy państwo 

kilkaset, być może nawet miliardów, które możemy stracić Krajowego Planu 

Odbudowy. Być może mamy taką nadzieję, że ten strach partii rządzącej zagląda już 

w oczy i projekt ustawy dotyczący sądownictwa zostanie w końcu zaakceptowany, co 

w konsekwencji doprowadzi do uwolnienia środków unijnych. Ale części tych kwot i tak 

już nie odzyskamy i tego musimy być świadomi. Kolejna sprawa, drodzy państwo, która 

rzutuje na nasz budżet, to jest Polski Ład przez ten Polski Ład. Straciliśmy w zeszłym 
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roku w sposób bezpośredni. Nie mówię tu jeszcze o pośrednich stratach. W zeszłym 

roku 157,7 miliona złotych. W tym roku Polski Ład uszczupli nasz budżet o 27,2 miliona 

złotych. Kolejna sprawa, która ma też niebagatelny wpływ na nasz budżet, to jest tak 

zwana prywatyzacja Lotosu, która niedawno przecież miała miejsce i która skutkach 

niestety jest dalekosiężna. Oczywiście ja powiedziałem tak zwana prywatyzacja, bo na 

ten temat możemy dyskutować, czy prywatyzacją można nazwać sprzedaż 

państwowej gdańskiej firmy z wieloletnią tradycją państwowym firmom i to jeszcze  

w krajach rządzonych autorytarnie. To jest pytanie, czy to jest prywatyzacja. Kolejna 

sprawa to jest włączenie firmy Energa do grupy Orlen. Mieliśmy zapewnienia także na 

tej sesji, że zarówno z tej tak zwanej prywatyzacji Lotosu, jak i z konsolidacji grupy 

Orlen nie będą wynikać żadne straty dla Miasta Gdańska, że firmy te i tak będą płacić 

podatki w Gdańsku i budżet nasz nic na tym nie straci. Okazuje się, że jednak zdaje 

się tak nie jest drodzy państwo. Oczywiście podyskutujemy na ten temat bardziej 

szczegółowo przy budżecie. Jeśli chodzi o budżet, to słusznie on został nazwany 

budżetem na ciężkie czasy inflacji drożyzny i wyższych cen energii. Ale drodzy 

państwo, nie chciałbym mówić tylko i wyłącznie. Taki smutny sposób nie chciałbym, 

żeby przebijał pesymizm przez te przez tę moją wypowiedź mamy też pewne elementy 

bardzo optymistyczne. Otóż mamy naprawdę sprawnie działający szeroki zespół pani 

prezydent, którym dzisiaj szczególnie chyba należy się uznanie. Bo budżet jest 

skonstruowany naprawdę bardzo profesjonalnie. Mimo tych wszystkich trudności 

zewnętrznych, o których wspomniałem, o których pewnie dzisiaj też będziemy mówić. 

Optymistyczne jest na pewno też to, że dysponujemy w mieście zespołem, który 

sprawi, że jeśli te środki z Krajowego Planu Odbudowy otrzymamy niestety  

z opóźnieniem, to zdążymy je prawdopodobnie wykorzystać. Ale warto wspomnieć też 

na dzisiejsze sesji o pewnych elementach budżetu, o których będziemy pewnie 

jeszcze mówić bardziej szczegółowo, o których już wspomniał kolega przewodniczący, 

ale wcześniej też pani prezydent. Ale, które szczególnie należy podkreślić. Pierwsza 

sprawa to jest bezpieczeństwo to dotyczy naszej podstawowej potrzeby. Każdy z nas, 

jeśli nie czuje się, jeśli nie czujemy się bezpiecznie, tak to czujemy, że nie czujemy się 

dobrze. To jest nasza podstawowa elementarna potrzeba. I my tę potrzebę staramy 

się zaspokajać, nie rezygnujemy z monitoringu ten system monitoringu w mieście 

wciąż będzie rozbudowywany. Mało tego, partycypujemy w kosztach zakupu 

samochodów dla policji, czyli w tym obszarze, ale także w innych obszarach również 

musimy niestety wyręczać rząd, nie obniżamy planu wydatków inwestycyjnych. To jest 

też bardzo dobra wiadomość i za to też możemy być wdzięczni i pani prezydent  

i całemu zespołowi. Nie rezygnujemy także z lokalnych inwestycji. Które są bliżej 

mieszkańców dotyczących chodników, rewitalizacji, bo często te małe inwestycje one 

bardziej cieszą i one są bardziej dostrzegane przez naszych mieszkańców niż te 

wielkie, spektakularne przedsięwzięcia. Decydujemy się na rozwiązanie ekologiczne  

i to często cieszy bardzo młodych ludzi, z którymi ja na przykład zawodowo mam do 

czynienia. Oni duży entuzjazm z tego powodu wyrażają, wprowadzamy  

20 wodorowych autobusów. Budżet zakłada także rozbudowę węzłów integracyjnych 

takich jak Gdańsk Główny czy Gdańsk Wrzeszcz wraz z trasami dojazdowymi. 

Rozbudowujemy drugi rowerowe. Nastąpi dalsza modernizacja energetyczna 

budynków oświatowych. To jest bardzo ważne. Nawiązujemy do tego problemu, który 

został podniesiony, ale nie myślimy tutaj o sobie, o nas czy nam tu będzie ciepło, ale 

myślimy, czy będzie ciepło uczniom w szkole. Drodzy państwo, wykonamy 

kompleksową modernizację energetyczną, również budynków mieszkalnych i 
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użytkowych, ale także chronimy najsłabszych, bo o nich musimy dbać o tym zawsze 

mówił Świętej Pamięci pan prezydent Adamowicz o tych najsłabszych musimy dbać, 

czyli o tych najmłodszych i o tych najstarszych i na politykę edukacyjną, i na politykę 

społeczną wydamy o 85 milionów więcej w roku przyszłym niż w roku bieżącym także 

to, co jest istotne z 2,6 milionów do 3,2 milionach, podnosimy budżet dotyczące 

zdrowia psychicznego. To jest też bardzo ważny element. Na to zwracają uwagę 

rodzice, psychologowie, nauczyciele, bo to dotyczy często młodych ludzi i jest to 

problem naprawdę na coraz szerszą skalę, ale także pamiętam o młodych 

sportowcach i dochody chociażby z pozwoleń na alkohol chcemy przeznaczyć  

w większym stopniu na rozwój sportu, na rozwój kultury. Tutaj mogę także powiedzieć, 

jako osoba, która część swojego życia zawodowego spędziła właśnie pracując  

z młodzieżą uzależnioną, że sport czy kultura naprawdę jest najlepszą metodą 

profilaktyki uzależnień, ale też i wychodzenia z uzależnienia. Drodzy państwo, nie 

rezygnujemy także z budżetu obywatelskiego i nie zamierzamy tego zrobić, chociaż 

rząd poprzez ustawy covidowe takie przyzwolenie daje. Już kończąc drodzy państwo, 

mogę powiedzieć, że budżet jest skonstruowany w najlepszy możliwy sposób. Bardzo 

serdecznie dziękuję pani prezydent, dziękuję zastępcą, dziękuję wszystkim 

dyrektorom i kierownikom tutaj obecnym bądź obecnym gdzieś niedaleko. Ale też 

wszystkim osobom, które zaangażowane były w uczestniczenie tego budżetu. Ale jako 

przedstawiciel Klubu Wszystko dla Gdańska. Chcę też w tym przedświątecznym 

okresie. Bardzo serdecznie podziękować wszystkim koleżankom i kolegom z Klubu 

Koalicji Obywatelskiej, z którymi tworzymy demokratyczną opozycję za to, że wspólnie 

procedowaliśmy ten budżet i wspólnie realizowaliśmy ten budżet w roku minionym. 

Bardzo serdecznie również dziękuję wszystkim koleżankom i kolegą z Klubu Pisu za 

wszelkie przejawy za wszelkie pierwiastki, konstruktywizm, których przecież też nie 

brakowało w przeciągu roku. Życzę nam wszystkim drodzy państwo, życie naszym 

obywatelom, żeby ten bardzo profesjonalny, bardzo społeczny, pro obywatelski budżet 

został dziś uchwalony. Bardzo dziękuję. I jeszcze na koniec ostatnia rzecz pani 

przewodnicząca jest bardzo zaangażowana również w taką akcję Latarka dla Ukrainy 

i bardzo serdecznie chciałem Państwa również do tej akcji zachęcić. Chodzi  

o przekazywanie latarek na Ukrainę, to się wydaje błahostka, tutaj możemy je zbierać 

tak, jeśli ktoś ma problemy, może nawet do mnie je przekazać. Ja je zaniosę  

w odpowiednie miejsce. Także bardzo serdecznie dziękuję. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Bardzo dziękuję za to przypomnienie. Faktycznie latarki  zbieramy do jutra jeszcze,  

a jeżeli ktoś z Państwa nie może albo nie ma czasu przynieść latarki, to zachęcam do 

wzięcia udziału w zbiórce pieniędzy na zrzutka.pl jest taka zbiórka, gdzie można 

przekazać po prostu pieniądze, za które zostaną zakupione latarki, które następnie 

zostaną przekazane dzieciom w Ukrainie. To był oświadczenia klubów radnych  

i przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, czyli wystąpienie prezydent 

Miasta Gdańska Aleksandry Dukiewicz w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 

finansowej gminy Miasta Gdańska i uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok. 

 

PUNKT 4 
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Wystąpienie Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska i uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok. 
 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Drodzy Państwo w jednym 

wystąpieniu przedstawię założenia zarówno do budżetu, jak i do Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Natomiast już obie uchwały w kolejnych piątym i szóstym porządku obrad 

będzie referowała pani skarbnik. Bardzo proszę o pierwszy slajd, myślę, że to jest 

bardzo ważne, żebyśmy mieli pełną świadomość skąd się biorą różne kwoty założenia 

zarówno w budżecie, ale przede wszystkim wieloletniej prognozie finansowej. 

Chciałabym, żeby państwo poświęcili chwilę uwagi temu slajdowi, mimo że masz  

4 wykresy, ta to są wszystko dane, na podstawie których otrzymywane najczęściej we 

wrześniu danego roku, na podstawie których nie tylko Gdańsk, ale wszystkie 

samorządy w Polsce przygotowują uchwały. Zarówno w WPF, jak i jaki budżet. Teraz 

jedno zdanie o WPF. Ta niebieska linia to jest WPF obowiązujący jeszcze dzisiaj ta 

czerwona linia to są wskaźniki do w WPF, który złożyliśmy Wysokiej Radzie do pod 

rozwagę do dyskusji i do głosowania. Dzisiaj myślę, że te kilka wskaźników 

makroekonomicznych pokazuje troszkę wbrew temu, o czym mówi pan 

przewodniczący Koralewski, jak zła sytuacja gospodarcza jest w Polsce. Jeden ze 

wskaźników realny wzrost PKB. Zobaczcie państwo, o ile się obniża, obniża się można 

powiedzieć mało zer 0,4 punktu procentowego w roku 2025, ale w roku 2023 z 3,7% 

założonych jeszcze w ubiegłym roku mamy 1,7% PKB  jest takim wskaźnikiem na 

całym świecie, który rzeczywiście jest tym pulsem rozwoju gospodarczego kraju. Inny 

wskaźnik u góry inflacja średnioroczna. Zobaczcie państwo, jaki założenia są 

przekazane przez Ministerstwo Finansów w ubiegłym roku mniej więcej oscylowała 

około 3% w tych najbliższych 4 latach. Oczywiście w WPF mamy ten, który składamy, 

złożyliśmy Wysokiej Radzie jest do roku 2050 ale tutaj dla też takiego jasnego 

przekazu wybraliśmy 4 lata od 22 do 25. Zobaczcie państwo, jaki jest rozjazd między 

niebieską a czerwoną linią, a inflacja wpływa na koszty wszystkiego na koszty usług, 

na koszty życia, na wszystko. Obok widzimy wibor,  czyli taki wskaźnik, który decyduje 

o kosztach obsługi zadłużenia. Wielu z Państwa przecież też prowadzi działalność 

gospodarczą. Doskonale wiecie, jak wskaźnik wibor wpływa właśnie na koszty 

kredytów na koszty obsługi zadłużenia. W roku 2023 ten wskaźnik wzrasta  

z zakładanych jeszcze rok temu 1,7 do 9%. W kolejnych slajdach pokaże, jakie to ma 

odzwierciedlenie, jeśli chodzi o odsetki od kredytów w naszym mieście i wreszcie 

kolejna dana makroekonomiczna. Wynagrodzenia w gospodarce narodowej. Ja się 

bardzo z tego cieszę, że ludzie w Polsce będą zarabiali więcej. Bardzo się z tego 

cieszę, może to ma wpływ na wszystko. Wpływ na to, ile będą zarabiali ci, którzy 

otrzymują pensję z budżetu Miasta Gdańska pośrednio lub bezpośrednio, ale. I tu jest 

troszkę przyczynek do wątków, które już pojawiały się w wystąpieniach klubowych, ale 

wyższe pensje, które otrzymaliśmy od ministra finansów do budżetu Gdańska 

absolutnie nie ma. Więc widać, że gdzieś te pieniądze lądują. Ja mogę podejrzewać, 

że w budżecie centralnym, który w coraz większym stopniu jest także poza kontrolą 

Sejmu, bo przecież wszyscy państwo widzą, jak tworzone są kolejne fundusze, na 

które Sejm Rzeczypospolitej Polskiej nie ma żadnego wpływu. Co taki widok 

makroekonomiczny i w kolejnym slajdzie zobaczcie państwo główne źródło dochodów 

budżetu to są właśnie wpływy z podatku od osób fizycznych z PITu. Zobaczcie 
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państwo jak. Zobaczcie, jak się kształtowały wpływy w roku 2018, 2019,2020 oraz 

2021, kiedy to były lata covidowe. Jak wygląda Plan o jeszcze będziemy przecież 

rozliczać budżet roku 2022. Jak wygląda plan na 2023? Założenie jest takie i to nie 

jest założenie z wyliczenia z biurka pani skarbnik tylko to  Szanowni Państwo to jest 

to, co otrzymaliśmy we wrześniu od ministra finansów. Założenie jest takie, że w roku 

2023 wpływy z PITów w Gdańsku wyniosą niewiele więcej niż 900 milionów złotych. 

Jak przy inflacji, jak przy wzroście cen i wzroście wynagrodzenia o kilkanaście procent 

mamy mieć mniejsze wpływu z PITu niż w roku 2019. Chyba coś tu się nie zgadza. 

Dlatego też chcę powiedzieć, że jakieś 2 tygodnie temu ja, ale także wielu wójtów, 

burmistrzów i prezydentów wystąpiliśmy do Najwyższej Izby Kontroli z pytaniem, czy 

te dane przekazywane przez ministra finansów rzeczywiście są prawidłowe. 

Pamiętamy, kiedy był wprowadzany Polski Ład i ta zasadnicza zmiana w liczeniu, na 

czym może nie tyle, co w liczeniu podatków, chociaż te zmiany też są, ale  

w przekazywaniu podatków do gminy przypomnę od tego roku. Od stycznia tego roku 

otrzymujemy podatek pit w 12 różnych ratach według tego, co zostało wyliczone 

jesienią ubiegłego roku. Nie wiemy, ile realnie dzisiaj podatnicy Miasta Gdańska 

dokładają do budżetu, do budżetu państwa. Po prostu tego nie wiemy. Dlatego 

wystąpiłam do Najwyższej Izby Kontroli z prośbą o sprawdzenie i mam nadzieję, że 

dowiemy się prawdy. Oczywiście za chwilę powiem 2 zdania o rekompensatach i do 

tego i do tego się też odniosę. Kolejny slajd to pokazanie właśnie ubytków w picie tu 

co widzimy czerwoną linią  zaznaczone. To są wpływy PIT powiększone o ubytki 

liczone według oceny skutków regulacji. Każda zmiana ustawowa każdy, kto 

przygotowuje tę zmianę ustawową, a najczęściej to jest to jest rząd. Zgodnie z techniką 

legislacyjną musi dołączyć ocenę skutków regulacji finansową. Ocenę skutków 

regulacji jest to nie są wyliczenia moje pani skarbnik czy kogoś sufitu to są  

z dokumentów rządowych. Gdyby nie było tych zmian podatkowych 2023 roku 

mieszkanki i mieszkańcy Gdańska do dyspozycji w budżecie Miasta Gdańska mieliby 

o 522 miliony więcej o pół miliarda więcej. Przy 4 miliardowym budżecie pół miliarda. 

To jest 1/8. Zastanówcie się sami państwo jakby wasz portfel wyglądał, gdybyście mieli 

1/8 środków więcej. Zielona linia pokazuje to, jak wyglądają wpływy z PITu 

powiększony o rekompensatę. Rekompensatę, która miała właśnie podstawowych 

właśnie skutki ubytków PITu. Zobaczcie w roku ubiegłym 2021 przy ubytku 130 

milionów otrzymaliśmy rekompensatę 114. No można powiedzieć te 20 milionów 

niecałe 16 się obsunęło, ale zobaczcie, proszę w roku 2022 że przy ubytku 334 miliony 

otrzymaliśmy 132 miliony już 200 milionów to chyba nikomu się nie przesunęło, a  

w 2023 roku zostało jasno powiedziane, że żadnych rekompensat nie będzie. Ja 

powiem państwu więcej w Unii Metropolii Polskich, zrzeszającej 12 największych 

miast, gdzie jestem członkiem zarządu tej fundacji dokonaliśmy kompleksowej 

kompleksowego obliczenia rekompensat w Polsce. I chcę wam powiedzieć, że jest 

wiele gmin w Polsce, których rekompensata znacznie przewyższa ubytki PITu. Wiele 

gmin jest taki w Polsce, ale nie należą do nich ani jedno miasto Unii Metropolii Polskich. 

330 miast związku miast polskich. Jedynie 3 miasta otrzymały rekompensatę większą 

niż ubytek PIT. W Metropolii warszawskiej żadna gmina nie otrzymała więcej niż 

utraciła, nie otrzymała równo nawet tego, co utraciła, ale są takie gminy w Polsce, które 

mają utratę ubytku z Pitu 400 000, a otrzymały 2000900. Rozmawiam z takim wójtem 

i on mówi, słuchaj. Jak ja mogę nie być zadowolony, ja mam nagle 2,5 miliona suchym 

co do końca nie wiem nawet na co wydać. Teoretycznie te pieniądze miały służyć na 

niwelowanie cen wzrostu energii. Kto państwu powiedzieć, że 59% gmin w Polsce 
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otrzymało rekompensaty większą niż ubytek w PICie. Tylko że to nie są te gminne 

duże gminy. Te miasta, które rzeczywiście największy, ponoszą największe 

konsekwencje sytuacji gospodarczej. Teraz przechodzimy do dodatku do dochodów i 

wydatków ogółem przegląd od 2019 roku poza rokiem 2021 w tych ostatnich 4 latach 

zawsze mieliśmy do czynienia z deficytem, ale z tak dużym deficytem operacyjnym,  

w jakim mamy do czynienia w tym projekcie budżetu, nie mieliśmy jeszcze do czynienia 

w historii naszego miasta. Zobaczcie państwo dochody 3 miliardy 918 milionów złotych 

900 000.Dochody są niższe niż rok 2020. Natomiast wydatki. Też są niższe niż rok 

2020 zaplanowane wydatki. Ale sami wiecie, że dzisiaj nawet jeżeli na określone 

działanie przeznaczymy taką samą kwotę pieniędzy, dajmy na to na komunikację 

publiczną. Dajmy na to na remonty dróg. To przecież dzisiaj  za ten sam pieniądz za 

tą samą kwotę można zrobić o wiele mniej bo inflacja, bo pensja minimalna o koszty 

energii. I teraz jeszcze w wykresie możecie Państwo zobaczyć, jak rozchodzi się.  

Po raz kolejny slajd. Jak rozchodzi się rzeczywiście linia ta czerwona, która pokazuje 

dochody i linia niebieska, która pokazuje wydatki. Rok 2023 to tak jak powiedziałam, 

niemal 770 milionów deficytu. Pewnie każdy zapyta, ale skąd ten deficyt się bierze? 

Czy nie możecie zbilansować dochodów i wydatków? Zmiany podatkowe, o których 

już przed chwilą mówiłam, czyli zasadniczo mniej pieniędzy w budżecie Gdańska. 

77 % wzrost cen energii. Ale to nie wszędzie plus VAT, to mniej więcej wychodzi. Tak 

jak w tym roku kończymy kontrakt. Ale VAT będzie wynosił 23% i to już zostało 

zapowiedziane. Myślę, że o tym będziemy, o tym mówić. Dzisiaj za prąd płacimy  

w Gdańsku około 444 zł, w przyszłym roku będziemy płacić 1000 zł, 1000 zł i to są te 

preferencyjne stawki. O samą takie działalności poza tą listą właśnie zadań 

chronionych, które też bardzo aktywnie uczestniczyliśmy w procedurze legislacyjnej, 

ale są takie zadania, których nie ma w tej preferencyjnej stawce. Niestety, ten prąd 

będzie dużo, dużo droższy, najwyższe od 25 lat inflacja w Polsce. Widzimy dzisiaj ona 

wynosi 17,9%. Choć Ministerstwo Finansów prognozuje ją na 9,8, oby było te 9,8. 

Bardzo bym chciała, żeby odpowiedzialna polityka finansowa Ministerstwa Finansów, 

premiera, Prezesa Narodowego Banku Polskiego prowadziła do tego, że będziemy 

mieli inflację 9,8. rośnie płaca minimalna w przyszłym roku płaca minimalna rośnie 

Szanowni Państwo dwukrotnie raz od stycznia. Drugi raz od lipca. Kolejna istotna 

przyczyna to za chwilę też pokażę na  liczbach deficytu. To wzrastająca obsługa 

kredytów inwestycyjnych. Teraz przechodzimy do wydatków i dochodów bieżących. 

Sami zobaczcie. Proszę jak rosną wydatki bieżące, choć musieliśmy je ściąć. 

Zobaczcie, proszę, że różnica między planem z końca października po zmianach 

wprowadzonych uchwałą Rady Miasta, a projektem na rok 2023 jest różnica 200 

milionów złotych. Po prostu różne usługi musimy ciąć. Dochody i wydatki majątkowe, 

czyli ta część inwestycyjna. Tu myślę, że każdy wie, że wydatki inwestycyjne 

napędzają rozwój, są czymś, czego plony i owoce zbieramy. Może nie w tym roku, ale 

w latach na pewno kolejnych. Dzisiaj sytuacja gospodarcza Gdańska przy 2,4 

bezrobocia na koniec października i tak dalej i tak dalej jest także efektem polityki 

inwestycyjnej. Zobaczcie, proszę dochody majątkowe według projektu mają rosnąć. 

Ale wydatki majątkowe także zasadniczo rosną. Niestety tylko część, bo tylko 220 

milionów to są nowe przedsięwzięcia inwestycyjne. Niestety koszty inwestycji rosną 

tak jak rosną koszty wszystkiego to na zaciągnięte już zobowiązania rozpoczęte 

inwestycje przeznaczamy ponad 700 milionów złotych. I to bardzo ważne wydatki  

w budżecie Miasta Gdańska na rok 2023 zostały zaplanowane na poziomie wydatków 

w 2020 roku. Tak jak mówi, pamiętajcie, że te same 100 zł w roku 2022 to jest zupełnie 
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inna wartość tych 100 zł w roku 2023, ale musieliśmy także uwzględnić dodatkowe 

koszty. Pierwsze to oczywiście podwyżki cen energii elektrycznej, mediów, ale przede 

wszystkim cen energii elektrycznej, czyli dokładamy niemal 53 miliony na energię 

elektryczną, 12 milionów na podwyżki minimalnego wynagrodzenia. To bardzo ważne. 

Zobaczcie niemal 43 miliony złotych. To odsetki od zaciągniętych kredytów. To też 

wpływa na wysokość wydatków. Teraz na kilku różnych przykładach. Pozwólcie 

państwo takich, które pozwolą państwo na takich, które obrazują nam też codzienność. 

Z jednej strony zobaczcie nauka ucznia w technikum w roku 2022 kosztowała 11309 

zł ,w roku przyszłym to będzie już niemal 800 zł więcej 12123 zł. W tym to bardzo 

ważne. Pamiętajmy, proszę, że mamy subwencję oświatową, ale subwencja 

oświatowa jak widzicie starcze na połowę kosztów związanych z nauką uczniów  

w szkołach. Opieka w domu pomocy społecznej nad osobą starszą  

z niepełnosprawnością intelektualną rośnie o niemal 12000 zł, dokładnie o 12000 

złotych. Utrzymanie basenu na Chełmie, jednego z najbardziej popularnych basenów 

w naszym mieście pół miliona złotych. Funkcjonowanie linii tramwajowej numer 6,  

2 miliony złotych więcej.  Zaprezentuję strukturę wydatków w budżecie. Ta największa 

część to oczywiście oświata i wychowanie prawie 31%, jeden miliard 448 milionów 

złotych. Drugi największy udział to inwestycje 790 milionów złotych, trzeci 660 

milionów drogi i komunikacja zbiorowa. I teraz to, co najważniejsze, już państwo radni 

w swoich wystąpieniach klubowych wspominali o tym, ale rzeczy czy zadania gminy, 

które będą najmniejsze cięcia, bo przypomnę jeszcze raz, że ten sam pieniądz w tym 

roku i ten sam pieniądz w przyszłym roku ma zupełnie inną wartość. Tak jak 

powiedziałam na edukację dzieci i młodzieży niemal  miliard 450 milionów, w tym 

mamy subwencje z budżetu państwa, która wynosi 780 milionów dotację oświatową, 

24 miliony, czyli mniej więcej troszkę więcej jak połą wam, bo subwencja. Ogólnie będą 

dzięki została nieco podniesiona, czyli więcej jak połowa wydatków związanych  

z edukacją dzieci i młodzieży będzie pokrywana przez budżet państwa. Drugi bardzo 

ważny obszar. Widzę, że siedzą panie, Dyrektor Miejskiego Ośrodka pomocy rodzinie. 

Naprawdę nie wiemy, jaka będzie sytuacja w przyszłym roku, sytuacja społeczna, czy 

inflacja rosnące koszty życia. Jak wpłyną na sytuację grupy chociażby, o której już 

dzisiaj mówimy ubodzy pracujący, czy staną się klientami Miejskiego Ośrodka pomocy 

rodzinie i jak będziemy mogli im pomóc na to będziemy mieli 446,5 miliona złotych. 

Myślę, że istotne slajd ze względu na to, że edukacja to największa pozycja w budżecie 

Gdańska. Zobaczcie państwo te połówki nierówne połówki to są rzeczywiście ile 

budżet gminy, a ile budżet państwa w jakim stopniu finansuje edukację w roku 2022 

subwencja oświatowa wystarczyła na pokrycie niecałych 49% kosztów związanych  

z edukacją w tym roku. I tak jak powiedziałam, cieszymy się oczywiście się cieszymy, 

że subwencja została zwiększona, ale to i tak pokrywa 55%. My dzisiaj się cieszymy  

z tego, że mamy 7% więcej. Więc to przez te ostatnie lata sytuacja została 

doprowadzona do takiego absurdu, że wydatki związane z edukacją są w bardzo 

dużym stopniu na garnuszku gminy. A my się cieszymy z tego, że 7% więcej będzie  

z budżetu państwa dobra i to choć niewystarczające. Teraz, jeśli chodzi o komunikację 

miejską, komunikację publiczną, coś bardzo ważne, bardzo ważne zadanie. Zadanie 

gminy także obserwujemy wtedy, kiedy ludzie decydują, czy jednak chcą kupić droższe 

paliwo, czy korzystać z komunikacji. Widzimy wzrost i korzystających wzrost liczby 

korzystających z komunikacji publicznej. Szare wykresy to stosunek. Wpływów  

z biletów do całości kosztów związanych z komunikacją publiczną. Zobaczcie, że  

w ostatnich latach utrzymywał się on na mniej więcej poziomie około 30%. Dzisiaj nie 
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wspomnę regulacji podwyżce cen biletów, którą wysoka Rada Miasta zaakceptowała 

od czerwca tego roku. Nawet dzisiaj to i tak wystarczy na około 32% kosztów 

związanych z komunikacją publiczną. To też istotne, szukamy ze wszech miar 

sposobów na to, żeby było jak najwięcej, jednak pieniędzy na coś, co się nazywa pracą 

przewozową, czyli na ilość połączeń tramwajowych, autobusowych. Dlatego suma 

pieniędzy 559 milionów na pierwszy rzut oka jest mniejsza niż w roku 2022 o 3 4 

miliony, natomiast pieniędzy de facto jest więcej, bo znaleźliśmy sposób na to, żeby 

wydać częściowo zakwalifikować jako wydatki majątkowe. To jest około 40 milionów 

złotych. Jaka jest rzeczywiście kondycja finansowa gminy? To wskaźnik zadłużenia, 

ale zanim o wskaźniku zadłużenia proszę, zwróćcie uwagę na tę tabelkę u dołu strony. 

Mamy to szczęście, że do tej pory, kiedy zaciągaliśmy kredyty inwestycyjne w 

większości umowy zawieraliśmy na stałe stopy oprocentowania. Ta ostatnia linijka w 

tabelce to są odsetki od kredytów ze zmienną stopą oprocentowania. Mniej 

zaciągaliśmy więcej kredytów. To są odsetki od tych samych kredytów, które w roku 

2021 wynosiły 2000800. W tym roku niemal 31 milionów. W roku 2023.Ponad 70 

milionów to nie są nowe kredyty. Tak rosną zmienne stopy oprocentowania. Ja myślę, 

że na tych konkretnych przykładach państwo też po prostu możecie. Państwo mogą 

po prostu ocenić, jaka rzeczywiście jest sytuacja gospodarcza w Polsce, bo przecież 

wpływu na wysokość odsetek. Ja nie mam żadnego sami. Wiecie, że te odsetki są 

ustalane przez Radę Polityki Pieniężnej. I teraz ten wykres kołowy pokazuje ogół 

zadłużenia przy stałej stopie oprocentowania i przy zmiennej stopie oprocentowania. 

Ale chyba najważniejszy jest wskaźnik spłaty zobowiązań. Wskaźnik spłaty 

zobowiązań maksymalny wyliczony według ustawy o finansach publicznych dla 

naszego miasta w tych warunkach finansowych wynosi 14,61%. A nasza sytuacja 

finansowa i wyliczone wskaźnik taki jaki mamy w projekcie budżetu na rok 2023 to 

3,81%. Mamy tego luzu około 11 proc. Ale my bardzo świadomie nie chcemy się 

zadłużać. Mam nadzieję, że wreszcie fundusze unijne trafią także do Polski. Trafią 

także na Pomorze i trafią do Gdańska. Chcę mieć ten bufor, który pozwoli nam 

zaciągać ewentualne kredyty inwestycyjne po to, żebyśmy mieli pieniądze na wkład 

własny, bo jak sami widzicie. Dzisiaj sytuacja finansowa nie daje nam żadnego luzu. 

My nie mamy po prostu odłożonych dziś z boku pieniędzy na to, żeby wyłożyć na wkład 

własny. A wiecie, że wkład własny będzie coraz większy? Już nie będzie takich 

projektów jak w ubiegłej perspektywie unijnej czy poprzedniej, że wkład własny wynosił 

5 czy 15%. Dzisiaj wiemy, że będziemy musieli dokładać między 50 a 60 a 60%  

z czego jeszcze musieliśmy zrezygnować? Z jednej strony przesuwamy w czasie 

modernizację 10 tramwajów, rezygnujemy z zakupu 5 autobusów elektrycznych. To 

akurat był konkurs Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska. Konkurs, który dawał 

dofinansowanie 20% nas po prostu na te pozostałe 80% nie stać. Usługi ale sprawy, 

które każdy dostrzeże to niestety cięcia. Na usługach takich codziennych rzadsze 

koszenie trawników zamiast 4 X 2 razy w roku. Rzadsze oczyszczanie ulic.  

W zależności od klasy ulice były oczyszczane albo 6 albo 12 razy w roku będą 

oczyszczane o połowę razy mniej rzadziej będziemy opróżniać kosze uliczne, ale 

staraliśmy się wybierać takie rzeczy do cięcia, które nie spowodują pogorszenia 

komfortu naszego życia, a jeżeli sami się postaramy, jeżeli weźmiemy 

współodpowiedzialność, to myślę, że przejdziemy przez to przez ten trudny czas  

z suchą stopą i myślę, że mimo trudnej sytuacji finansowej mówiłam to także wczoraj 

na Obywatelskim Spotkaniu Gdańszczan zresztą bardzo dziękuję, że przedstawiciele 

oczywiście na czele z panią przewodniczącą Agnieszką Owczarczak, ale że 
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przedstawiciele wszystkich trzech klubów w Radzie Miasta byli obecni. Ja wierzę, że 

we wspólnocie we współpracy ten trudny czas przetrwamy, jeśli chodzi o wyzwania, to 

oczywiście największe wyzwania to zwiększenie kosztów realizacji inwestycji, tych, 

które już mamy rozpoczęte, które są współfinansowane ze środków unijnych, ale po 

prostu koszty z dnia na dzień rosną także rosną koszty przygotowania dokumentacji 

pod nowe inwestycje współfinansowane z Unii Europejskiej. Dlatego na przykład 

musieliśmy kilka zadań odsunąć w czasie. Nie mówimy, że z nich rezygnujemy, bo nie 

chcemy z nich rezygnować, ale odsuwamy je w czasie. Na przykład rewaloryzację 

Wielkiej Alei Lipowej, na przykład kolejny etap zagospodarowania czy przywrócenia 

świetności w parku Oliwskim, ale także zmniejszamy pule na programy inwestycyjne, 

takie jak program modernizacji chodników, Gdański program Przeciwpowodziowy.  

Czy Program Jaśniejszy Gdańsk, ale rezygnujemy z takich rzeczy jak w tym roku po. 

Raz pierwszy od wielu, wielu lat nie będzie miejskiego sylwestra. Obniżamy 

temperaturę  we wszystkich miejskich budynkach o jeden o jeden stopień. Co i tak 

zobaczcie. Daje nam oszczędność około 5% na rachunkach powoli już to widzimy, bo 

pierwsze rachunki za energię cieplną już wpływają. Szanowni Państwo, przedstawiam 

pod rozwagę dyskusję osąd Wieloletnią Prognozę Finansową i budżet Miasta Gdańska 

na rok 2023. Chcę was zapewnić, że pani skarbnik, moi zastępcy, pani sekretarz nasi 

współpracownicy, dyrektorzy w urzędzie miejskim i  w jednostkach zrobili wszystko, 

żeby to był jak najlepszy budżet dla mieszkanek i mieszkańców Gdańska. Tak w tej 

trudnej sytuacji makroekonomicznej. Chcieliśmy, żeby koszty, które ponosić, będziemy 

wszyscy były jak najniższe. Mam nadzieję, że budżet spotka się z Państwa aprobatą. 

Dziękuję bardzo. 

 

PUNKT 5 

 
Uchwała w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 

Gdańska (druk 1459 + autopoprawka); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Przechodzimy do uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej gminy Miasta Gdańska. Druk 1459 z autopoprawką. Projekt uchwały 

posiada pozytywne opinie komisji. Poproszę Panią Skarbnik Izabelę Kuś  

o przedstawienie projektu uchwały oraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                              K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                              K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 
                              K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                              K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                              K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                              K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Wieloletnia Prognoza Finansowa na lata 2023-

2050 jest kontynuacją i aktualizacją obecnie obowiązującej Wieloletniej Prognozy 

Finansowej założenia makroekonomiczne, jakie zostały przyjęte do aktualizacja.  

I przygotowania nowej wersji Wieloletniej Prognozy Finansowej zostały przedstawione 

przez panią prezydent na prezentacji. Chciałabym odczytać opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej do przedłożonego druku projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej 

na lata 2023 2050. Uchwała numer 194 łamane przez P 211 przez F przez jeden przez 

22 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 1 grudnia 

2022 roku w sprawie opinii o projekcie uchwały o Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Gdańska na lata 2023 2050. Na podstawie artykułu 13 punkt 12 w związku  

z artykułem 19 ustęp 2 ustawy z dnia 7 października 1992 roku o Regionalnych Izbach 

Obrachunkowych. Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku  

w osobach Roman Fendrejewski, przewodniczący, Marcin Nagórek, członek Anna 

Patyk, członek pozytywnie opiniuje projekt uchwały o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej Miasta Gdańska. Na lata 2023-2050. W uzasadnieniu czytamy, w dniu 15 

listopada 2022 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku wpłynął projekt 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Miasta Gdańska. Analiza 

treści opiniowanego dokumentu wykazał, że projekt uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej został opracowany zgodnie z wymogami określonymi w artykule 

226 artykuł 227 i artykuł 228 ustawy o finansach publicznych. W dalszej kolejności 

skład orzekający dokonał analizy spełnienia w 2023 roku relacji określonej w artykule 

242 ustęp jeden ustawy o finansach publicznych w związku z artykułem 6 ustawy z 15 

Września 2022 roku. O zmianie ustawy o dochodach jednostek samorządu 

terytorialnego oraz niektórych innych ustaw. Z powyższych przepisów wynika, że 

organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić budżetu,  

w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące 

powiększone o przychody, o których mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt 5, 7, 8 ustawy 

przy czym do ustalenia wyżej wymienionej relacji na lata 2023-2025 dochody bieżące 

jednostki samorządu terytorialnego. Mogą być powiększone także o przychody,  

o których mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt 6 ustawy. Powyższa regulacja mają 

odpowiednie zastosowanie do Wieloletniej Prognozy Finansowej jednostki samorządu 

terytorialnego z uwagi na zaplanowanie w projekcie uchwały przychodów, o których 

mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt 6, 7 i 8 ustawy o łącznej wysokości 132 539 453 

zł w pełni pokrywającej ujemny wynik budżetu operacyjnego jednostki w 2023  

w wysokości 131 milionów 385 581 zł, stanowiący różnicę między dochodami 

bieżącymi a wydatkami bieżącymi. Skład orzekający uznał, że relacja wynikająca  

z przywołanych wyżej przepisów zostanie spełniona także w pozostałych latach 

objętych Wieloletnią Prognozą Finansową. Relacja, o której mowa wyżej zostanie 

zachowana. W wyniku analizy projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej pod 

względem merytorycznym skład orzekający stwierdził, że dług jednostki z tytułu 

zaciągniętych i planowanych do zaciągnięcia zobowiązań w roku 2023 wynosi  

2 miliardy 54585140 zł, co będzie stanowić 52,43% planowanych na ten rok dochodów 

budżetu miasta ogółem. Dokonując analizy zawartych w projekcie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej, biorąc pod uwagę zarówno ciążącej na jednostce 

zobowiązania, jak i planowane do zaciągnięcia. Skład orzekający stwierdził, że w 2023 

roku w skład wskaźnik spłat zobowiązań z powyższych tytułów został zaplanowany  

w wysokości 3,81% przy dopuszczalnymi limicie spłat zobowiązań na ten rok 
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wynoszącym 15,10% również w latach następnych wskaźnik planowanych wielkości 

spłat nie przekracza dopuszczalnych górnych wysokości. Wobec powyższego skład 

orzekający stwierdza, że nie zostanie przekroczony wskaźnik określony w artykule 243 

ustawy o finansach publicznych. Skład orzekający analizując objaśnienia przyjętych 

wielkości dochodów, uznaje je za realnie uzasadnione w objaśnieniach zawarto 

również informacje o wielkościach planowanych do zaciągnięcia przychodów budżetu 

z podaniem ich poszczególnych źródeł i planowanego celu ich wykorzystanie. 

Wielkości zaplanowanych rozchodów poszczególnych latach wynikają  

z harmonogramu spłat dotychczas zaciągniętych zobowiązań oraz możliwości 

finansowych jednostki w latach 2023 2050. Biorąc powyższe pod uwagę, skład 

orzekający postanowił jak w sentencji. Jest jeszcze uwaga, wiele ogromnej Izby 

Obrachunkowej, niezależnie od powyższego, skład orzekający wskazuje, aby na 

etapie podejmowania uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej zachować 

szczególną ostrożność przy planowaniu w 2023 roku przychodów, o których mowa  

w artykule 217 ustęp 2 punkt 6, 7 i 8 ustawy o finansach publicznych, od których 

uzależniony jest nie tylko spełnienie wskaźnika z artykułu 242 ustęp jeden wyżej 

wymienionej ustawy, ale także finansowanie planowanego deficytu budżetu miasta. 
Należy zauważyć, że ustalono na dzień sporządzenia projektu uchwały kwoty wyżej 

wymienionych przychodów nie są w pełni potwierdzone, ponieważ rok budżetowy 

jeszcze się nie zakończył, a zatem są jedynie kwotami przewidywanymi i tutaj zdanie 

komentarza.  Regionalna Izba Obrachunkowa wskazuje w tym momencie na sytuację, 

w której w przyszłym roku gmina Miasta Gdańska nie otrzyma rekompensaty 

utraconych dochodów z tytułu pit. To były planowane pierwotnie w postaci subwencji 

rozwojowej. W zamian za to w bieżącym roku pojawiają się dodatkowe środki  

w wysokości 132539450 3453 zł i te środki planowane planujemy zachować w celu 

finansowania przyszłorocznego deficytu operacyjnego. Skład orzekający zwraca także 

uwagę, że przed podjęciem uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej 

weryfikacji wymagają następujące zawarte zapisy w przedłożonym projekcie. 

Zaplanowane spłaty udzielonych pożyczek w latach ubiegłych oraz planowanych do 

udzielenia w latach następnych oraz zaplanowanie w wykazie przedsięwzięć zadań  

i realizowanych przez podmioty prawa handlowego, spółki uzyskujące środki 

finansowe w formie wniesienia wkładów oraz zakupu akcji  

i udziałów, które to zadania nie spełniają kryterium ustawowego przedsięwzięcia,  

o którym mowa w artykule 226 ustęp 3 i do 4 ustawy o finansach publicznych, a dotyczy 

to następujących zadań. Hala Gdańsk Sopot spółka z o.o. Zapewnienie mieszkańcom 

Gdańska wszechstronnego rozwoju kulturalno-sportowego, Gdańskie Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego, spółka z o. o. Towarzystwo Budownictwa Społecznego 

Motława, realizacja programów budowy mieszkań czynszowych na potrzeby Miasta 

Gdańska dofinansowanych z funduszu dopłat BGK z wydzieleniem mieszkań oraz GIZ 

spółka z o. o program budowy mieszkań komunalnych, w tym ekologicznych.  

W związku są uwagami, jakie Regionalna Izba Obrachunkowa wniosła do projektu 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej w formie autopoprawki składamy 

oczekiwane przez Regionalną Izbę Obrachunkową zmian Wieloletniej Prognozie 

Finansowej, czyli wyłączamy z załącznika numer 2 załącznika, w którym są opisane 

przedsięwzięcia z harmonogramami wydatków na realizację tych przedsięwzięć 

właśnie zadania polegające na dokapitalizowaniu miejskich spółek, które realizują 

zadania publiczne. Takie przedsięwzięcia są od pierwszego dnia od pierwszego roku 

obowiązywania nowej ustawy pierwszy raz zdarzyło się, że Regionalna Izba 
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Obrachunkowa zakwestionowała te zadania. Te projekty jako przedsięwzięcia 

spełniający wymogi ustawy o finansach publicznych. Wycofujemy je mimo   

to będziemy je realizować, tylko ich finansowanie nie będzie uwzględnione  

w załączniku numer 2 do Wieloletniej Prognozy Finansowej. Jeśli jesteśmy przy 

autopoprawce do Wieloletniej Prognozy Finansowej, to oprócz wcześniej omówionych 

korekt, które wynikają z opinii Rio również aktualizacji podlegają przedsięwzięcia 

wieloletniej prognozy finansowej, a te korekty wynikają z autopoprawki, którą omówię 

przy. Omawianiu budżetu na 2023 rok z autopoprawką. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś głosy  w dyskusji w tym punkcie? Nie widzę zgłoszeń 

w takim razie, Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1459 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        22       
Przeciw               12 
Wstrzymało się    0   

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1453/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 
       

w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska  
i uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu 

    PUNKT 5 

 
Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok                              

(druk 1460 + autopoprawka);  
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji.  
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
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                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca Wysoka Rado, jak wcześniej Wieloletnia Prognoza Finansowa, 

również założenia do projektu budżetu na 2023 rok zostały szczegółowo omówione 

przez panią prezydent przy prezentacji. Ja odczytam opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej do przedłożonego projektu budżetu na 2023 rok. Uchwała numer 195 

łamane przez P 2 211 łamane przez p łamane przez jeden rzymskie, łamane przez 22 

składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 1 grudnia 

2022 roku w sprawie opinii o projekcie uchwały budżetowej Miasta Gdańska na 2023 

rok oraz możliwości sfinansowania deficytu budżetu. Na podstawie artykułu 13 punkt 

3 w związku z artykułem 19 ustęp 2 ustawy z dnia siódmego października 1992 roku 

o regionalnych izbach obrachunkowych. Skład orzekający regionalnej izby 

Obrachunkowej w Gdańsku w osobach Roman Andrejewski, przewodniczący, Marcin 

Nagórek, członek Anna Patyk, członek pozytywnie opiniuje projekt uchwały 

budżetowej Miasta Gdańska na 2023 rok oraz możliwość sfinansowania deficytu 

budżetu. W uzasadnieniu czytamy, i będę wyciągała najważniejsze informacje  

o projekcie budżetu. W dniu 15 listopada 2022 roku do regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Gdańsku wpłynął projekt uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 

uchwalenia budżetu Gdańska na 2023 rok. Badając wskazany projekt uchwały skład 

orzekający stwierdził, że został on opracowany zgodnie z wymogami określonymi 

między innymi w artykule 212, artykule 213, 214, 215, 235, 236, 242, 258 ustęp jeden 

oraz 264 ustęp 3 ustawy o finansach publicznych. Przedłożony projekt uchwały 

budżetowej  prognozowane dochody ogółem w wysokości 3 miliardy 918896205 zł. 

Dochody bieżące wynoszą ogółem 3 miliardy 626200620 zł, w tym wynikające  

z realizacji. Powiatu wynoszą 715042205 zł. Dochody majątkowe wynoszą ogółem 

292695585 zł, w tym wynikające z realizacji zadań powiatu wynoszą 12737163 zł. 

Wydatki budżetu ustalono ogółem w wysokości 4 miliardy 686781086 zł. Wydatki 

bieżące wynoszą ogółem 3 miliardy 757586201 zł, w tym wydatki na realizację zadań 

powiatu wynoszą 747026086 zł. Wydatki majątkowe wynoszą ogółem 929194885 zł, 

w tym na realizację zadań powiatu wynoszą 105131520 zł. Ze względu na artykuł 217 

ustęp 2 punkt 1 do 3, 6 i 8 ustawy o finansach publicznych, mówiący o sposobie 

pokrycia deficytu budżetu jednostki samorządu terytorialnego. Skład orzekający 

stwierdził, że taki sposób jak wymieniony. Jest zgodny z prawem, a sposób pokrycia 

deficytu omówiony jest w następujący sposób. Zaplanowany na 2023 rok deficyt 

budżetu wysokości 767884881 zł przewiduje się sfinansować przychodami 

pochodzącymi z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym 

budżetu wynikających z rozliczenia środków określonych w artykule 5 ustęp jeden 

punkt 2 ustawy. I dotacji na realizację programu projektu lub zadania finansowanego  

z udziałem środków unijnych w kwocie 50627 zł wolnych środków w kwocie 132334033 

zł kredytu bankowego w kwocie 500 milionów złotych. Pożyczki w kwocie 10500000 

zł. Emisji obligacji w kwocie 125000020 202 221 zł. Zaplanowany na 2023 rok 

rozchody budżetu w łącznej wysokości 51 bilionów 954572 zł przeznacza się według 

danych ujętych w tabeli numer 4 do wyżej wymienionego projektu. To jest na udzielone 

pożyczki i kredyty w kwocie 200000 zł. Spłaty otrzymanych zagranicznych pożyczek  

i kredytów w kwocie 51754572 zł. Skład orzekający dokonał także analizy spełnienia 
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w 2023 roku relacji określony. W artykule 242 ustęp jeden ustawy  

o finansach publicznych. Z powyższych przepisów wynika, że organ stanowiący 

jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić budżetu, w którym planowane 

wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące, powiększone  

o dochody, o których mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt 5 7 i 8 ustawy, przy czym do 

ustalenia wyżej wymienionej relacji w latach 2023-2025 dochody bieżące jednostki 

samorządu terytorialnego mogą być powiększone także o przychody, o których ma 

ofertę pole 217 i tutaj znowu mamy moment, kiedy Regionalna Izba Obrachunkowa 

zauważa, że część wydatków bieżących przyszłego roku pokrywamy wolnymi 

środkami w związku z wpływem dodatkowych środków w bieżącym roku w wysokości 

132334033 zł. Dalej czytamy, że biorąc pod uwagę całość materiałów przedłożonych 

do zaopiniowania, skład orzekający stwierdził, że projekt uchwały budżetowej został 

opracowany zgodnie z obowiązującymi w tym zakresie wymogami zawartymi  

w ustawie o finansach publicznych, a materiału jemy materiały jemu towarzyszące 

pozwalają ocenić zamierzenia prezydenta Miasta Gdańska w zakresie zadań miasta 

przewidzianych do realizacji w 2023 roku. Mając powyższe na uwadze. Skład 

orzekający postanowił, jak w sentencji. Niezależnie od powyższego skład orzekający 

wskazuje, aby na etapie podejmowania uchwały budżetowej zachować szczególną 

ostrożność przy planowaniu przychodów, o których mowa w artykule 217 ustawy  

o finansach publicznych, od których uzależnione jest nie tylko spełnienie relacji,  

o której o której mowa w artykule 242 ustęp jeden ustawy o finansach publicznych, ale 

także sfinansowanie planowanego deficytu budżetu. Należy bowiem zauważyć, że 

ustalone na dzień sporządzenia projektu uchwały kwoty i wyższych przychodów nie są 

w pełni potwierdzone, ponieważ rok budżetowy bieżący jeszcze się nie zakończył,  

a zatem stanowią jedynie kwoty przewidywane. Jeśli chodzi o opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, to to na tyle i. Do projektu budżetu przedkładamy autopoprawkę.  

W autopoprawce w treści uchwały rozszerzamy zakres brzmienia. Treść brzmienia 

jednej z rezerw celowych rezerw, która jest ustanowiona na pokrycie kosztów 

kontynuacji zadań do budżetu obywatelskiego z lat poprzednich rozszerzamy zakres 

tej rezerwy o możliwość finansowania również z tej kwoty zadań kontynuowanych  

w ramach tych zadań, które zostały zgłoszone przez Rad Dzielnic. Jeśli chodzi  

o autopoprawkę w zakresie planowanych dochodów w wysokości planowanych 

dochodów i planowanych wydatków, to w 2023 roku autopoprawką zwiększamy 

planowane dochody o kwotę 24876052 zł. I na to składają się zmniejszenie 

planowanych dotacje na realizację projektów sfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej. Jest to zmniejszenie o 15808 zł. Dotyczy to projektów Gdański Model 

Dostępnej Szkoły oraz Gdańsk Pod Żaglami. Zwiększamy są wpływy z funduszu 

przeciwdziałania COVID, z którego finansowane są środki na preferencyjny na zakup 

referencyjny paliwa stałego jest to kwota zwiększenia planowanych dochodów o 20 

milionów złotych. Z tego samego źródła. Środki związane z wypłatą dodatku 

węglowego na przyszły rok to kwota 3919860 zł oraz środki związane z wypłatą 

dodatku węglowego dla gospodarstw domowych z tytułu wykorzystywania niektórych 

źródeł ciepła kwota 612000 zł. Do budżetu do dochodów przyszłorocznego budżetu 

również wprowadzamy dodatkowe środki wpływy z tytułu usług. Środki te są 

zaplanowane w związku z podpisaniem umowy z Gdańską Agencją Rozwoju 

Gospodarczego Spółka o o. naszą miejską spółką ma działania promocyjne 

marketingowe. Dodatkowo wprowadzamy do budżetu wpływy z państwowego 

funduszu rehabilitacji osób niepełnosprawnych. Środki na realizację projektu dostępny 
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samorząd granty jest to 10% przyznanego dofinansowania w wysokości łącznej 

100000 zł, z czego 90% od uzyskamy jeszcze w bieżącym roku zakresie wydatków 

zwiększa się Plan wydatków na rok 2022 kwotę na rok 2023 od kwoty 31483130 zł.  

I najważniejsze jako zmiany, które są wprowadzane autopoprawką, to zmniejszenie 

planowanych wydatków w przyszłym roku na budowę i przebudowę dróg lokalnych  

w różnych dzielnicach miasta i. Następne pozycje, zwiększenie o 300000 zł wydatków 

na projekt Górki Zachodnie rozbudowę portu Jachtowego. Jest to zwiększenie 

wydatków w związku z wystąpieniem obu dodatkowych ukończonej inwestycji  

w przyszłym roku. Zmniejszenie planowane wydatków na wykupy gruntów pod 

przyszłe inwestycje o kwotę 1900000 zł. A z innych ważnych zmian to zwiększenie  

o 400000 zł wydatków w ramach projektu rozbudowa i modernizacja obiektów 

biurowych i te środki przeznacza się na wykonanie podnośnika dla osób ze 

szczególnymi potrzebami z poziomu chodnika przy ulicy nowe ogrody na poziom 

parteru budynku Urzędu Miejskiego w Gdańsku przy ulicy Nowe Ogrody 8/12 

zwiększano się od 65000 zł wydatki. Przeznaczenie na zakup samochodu dla policji. 

Wyodrębnianie  ze środków przeznaczonych na modernizację w obiektach 

oświatowych, środki w kwocie 816956 zł z przeznaczeniem na realizacji robót w 

ramach projektu Gdański Model Dostępnej Szkoły roboty dotyczą szkoły podstawowej 

numer 37 i szkoły podstawowej numer 85 był wartości wybranych w przetargu ofert. 

Zwiększamy również planowane wydatki  w ramach  działu ochrona zdrowia. Jest to 

szereg różnego typu wydatków o kwotę 5 milionów złotych i te wydatki pokrywane są 

wolnymi środkami. Z rozliczyć z planowanego rozliczenia roku bieżącego nadwyżki  

zarówno dochodów i niewydatkowanych środków finansowanych ze zgód na badania 

na sprzedaż alkoholu. Kwota 5 milionów złotych będzie stanowiła przychody 

przyszłorocznego roku i będzie finansowała zwiększone wydatki o 5 milionów złotych. 

W ramach przedsięwzięcia modernizacji infrastruktury związanej z realizacją zadań 

polityki społecznej wyodrębniamy za kwotę 2 miliardy 2477000 zł zadania w postaci 

dostosowania części budynku przy ulicy Dyrekcyjnej 5 i 7 do potrzeb osób 

niepełnosprawnych oraz funkcji biurowych w związku ze zmianą siedziby Miejskiego 

Zespołu Orzekania o Niepełnosprawności kwotę 2477000 zł z tej kwoty 2 2477000 zł 

700 zł to jest adaptacja budynku na potrzeby MZON oraz 1777000 zł na dokończenie 

remontu adaptację pomieszczeń w budynku przy ulicy Dolna Brama 8 na potrzeby 

Centrum Obywatelskiego. Kolejną istotna zmiana w wydatkach to zwiększenie 

wydatków o kwotę 27766000 zł w ramach pozostałej działalności w zakresie polityki 

społecznej i te środki to odzwierciedlenie zmian w planowanych dochodach, czyli 20 

milionów złotych. Przeznaczamy na zakup preferencyjne paliwa stałego dla 

gospodarstw domowych. Wypłata dodatku węglowego to wartość 3919000 zł. Wypłata 

dodatku dla gospodarstw domowych z tytułu wykorzystywania niektórych źródeł ciepła 

kwota 612000 zł. Również zwiększany planowane  wydatki z pochodzące ze 

zmniejszenia wcześniej omawianych wydatków na inne przedsięwzięcia. Wydatki 

dotyczące remediacji terenu Szańca Zachodniego w Gdańsku, nowym porcie kwota  

3 miliony złotych przeznaczona na zwiększenie w związku z wystąpieniem robót 

dodatkowych polegających na usunięciu i utylizacji zanieczyszczonego substancjami 

ropopochodnymi pochodnymi gruntów ilości około 700 t. Teraz do więzienia czystego 

gruntu i zasypania wykopu. W dziale Kultura i ochrona dziedzictwa Narodowego 

zwiększamy o 1000200 wydatki przeznaczone na budynek Kunsztu Wodnego. Są to 

środki przeznaczone na wykończenie i wyposażenie tego obiektu. Zwiększamy 

również o 350000 zł wydatki przeznaczone dla Ogrodu Zoologicznego w Gdańsku 
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350000 zł przeznaczono na budowę pawilonu dla lemurów w Gdańskim ogrodzie 

zoologicznym. Są to środki, które pozyskaliśmy w ramach umowy na działania 

promocyjne z Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego. W biurze prezydenta do 

spraw kultury zwiększamy o 300000 zł środki na obsługę konkursu grantowego dla 

klubów sportowych środków przeznacza się na realizację zadań z zakresu rozwoju 

sportu przez kluby i stowarzyszenia sportowe. Dziękuję bardzo. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dziękuję bardzo. Komisja budżetu obradowała 5 grudnia bieżącego roku. Na Komisji 

przepytaliśmy bardzo dokładnie wszystkie wydziały biura jednostki miasta w sprawie 

ich planowanych wydatków i przychodów na rok 2023. Zaciągnęliśmy również 

informacje o opiniach innych komisji Rady Miasta Gdańska i Komisja Budżetu 

pozytywnie zaopiniowała projekt budżetowy Miasta Gdańska na rok 2023. Dziękuję 

bardzo. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. I przechodzimy w tym punkcie do wystąpień przedstawicieli klubów 

radnych jako pierwszy Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej i pan radny Krystian Kłos. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panowie Prezydenci. Kilka słów  

o tym. Jak będzie wyglądał budżet i przede wszystkim czego w tym budżecie, niestety 

nie znajdziemy. I co nam obiecało Prawo i Sprawiedliwość, kiedy w 2015 roku  

i w kolejnych latach zaczęło sprawować władzę.  Bardzo proszę Radni Prawa  

i Sprawiedliwości. Rok 2021, 28 kwietnia chwalą się, że w budżecie miasta znajdziemy 

9,5 miliarda złotych na najbliższe lata. Szanowni Państwo, radni spoglądam na was 

dzisiaj bez masek. Na szczęście wirus już nie tak groźny jak wcześniej. Gdzie jest te 

9,5 miliarda, które tak państwo nam obiecywali? Panie przewodniczący, wie pan, gdzie 

są te miliardy czy nie? Chyba nie. Ale nie jest to jeszcze stracone. Szanowni Państwo, 

bardzo poproszę kolejny slajd tutaj Jeszcze raz możemy zobaczyć z bliska państwa 

radnych, kiedy nam te miliardy obiecują, ale jak wspomniałem nie jest tak źle.  

A to czemu? Ona szczęście dzięki zabiegom opozycji dzięki. Temu, że tak bardzo 

naciskaliśmy dzięki temu, że na ostatniej sesji apelowaliśmy do rządu o to, żeby te 

środki odblokować. Dziś jesteśmy o krok bliżej, ale nie może być tak pięknie, gdyż nie 

będzie to niestety zasługa Zjednoczonej Prawicy, bo ona już zjednoczona niestety nie 

jest. Na szczęście nie bójcie się pomożemy i dzięki naszym działaniom naszym posłom 

nie posłom Zjednoczonej Prawicy te środki do Polski trafią. I teraz pytanie mam do 

państwa radnych z Prawa i Sprawiedliwości, kto jest w końcu tym „miękkiszonem”? 

Czy jest to pan premier Morawiecki? Czy być może jednak minister Ziobro, który 

będzie musiał przełknąć te gorzki smak przegranej w najbliższym głosowaniu? Jeżeli 

chodzi o spełnienie kamienia milowego? Mam nadzieję, że pan przewodniczący 

Koralewski będzie w stanie mi na te pytanie. W swoim wystąpieniu odpowiedzieć.  

Ustawa metropolitalna od wielu lat zabiegamy jako miasto, jako, jako region Pomorski 

o to, żeby mieć dodatkowe miliony złotych chociażby na komunikację.  

Jak rozmawialiśmy na Komisji Budżetu? Pani radna Strzelczyk bardzo obawiała się, 

że będziemy ciąć połączenia. Na szczęście tego nie robimy, jeżeli chodzi  

o przyszłoroczny budżet, ale moglibyśmy dać ich więcej. Niestety, mimo tego, że 

również parlamentarzyści Prawa i Sprawiedliwości w tym były radny Kacper Płażyński, 
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obiecał wsparcie dla tej ustawy. Niestety, kiedy przyszło głosowanie, był przeciw. Czy 

wy dalej nie kochacie tego miasta, czy wy dalej nie chcecie, żeby te środki do naszego 

miasta i regionu trafiły? To jest 200 milionów złotych rocznie. Przy budżecie 

komunikacji naprawdę bardzo dużo moglibyśmy przy tym zyskać. Czemu wracam do 

tego co było wcześniej? Tak jak pan przewodniczący Koralewski w swoim 

wcześniejszym wystąpieniu wspomniał, że decyzje, które były podejmowane 

wcześniej, mają wpływ na to, co dzieje się teraz i będzie działo się w przyszłości.  

Ja się z panem przewodniczącym bardzo mocno w tej sprawie zgadzam. Edycje dwie 

czyli takie dodatkowe środków na inwestycje w mieście. Miasto Gdańsk otrzymuje  

0 zł. I wracam, bo też o to pytałem rok temu pan Majewski ostatnio był u pana 

wojewody. Być może jak państwo radni po raz kolejny będą gościć u pana wojewody 

spytają, kiedy dostaniemy tę odpowiedź, bo Pan Grzelak ponad 2 lata temu wystąpił  

o informację. W trybie dostępu do informacji publicznej, na jakich zasadach te środki 

były dzielone do tej pory ponad 2 lata. Niestety tych informacji nie mamy. No ale żeby 

nie było tak słodko, muszę niestety powiedzieć o paru przykrych. Przykrych sprawach. 

Co nam PiS zabrał pani skarbnik? Pani prezydent? Dość jasno opisały wszystkie ubytki 

w budżecie. Na który mamy w związku z decyzjami podjętych podjętymi przez Prawo 

i Sprawiedliwość, byłoby tych w picie 1000200 milionów. Cofamy się, jeżeli chodzi  

o wpływy do budżetu do 2018 roku. Utratą na rekompensata   rekompensaty  

w kolejnym slajdzie. Odniosę się do tego. Dlatego bardziej szczegółowo i to były piątka 

Kaczyńskiego 2 polskie rozkłady, które były tyle razy łatany, że już tak naprawdę nic  

z tego nie zostało. Bardzo proszę o kolejny flag i tutaj mamy ubytki w picie i żeby było 

bardzo jasne pani skarbnik o tym mówiła. Ukradliście nam miliard 200 milionów 

złotych, które mogły być wydane w tych latach na rzeczy, które byśmy realizowali dla 

mieszkańców Gdańska. Nie dla mnie, nie dla pani prezydent, nie dla 

przewodniczącego Cezarego Śpiewaka - Dowbora nie dla pana prezydenta 

Borawskiego, tylko dla mieszkańców, dla nas wszystkich. Niestety ukradliście 1000200 

i później mówicie, że jesteście tacy dobrzy i przekazujecie nam 246 milionów złotych 

prawie miliard mniej. I Jeszcze raz podkreślę to, co było mówione. To nie są nasze 

wyliczenia na wróżbach ze złotej kuli, tylko to są dane Ministerstwa Finansów odnośnie 

skutków regulacji przyjętych przez rząd Prawa i Sprawiedliwości. Żeby było śmieszniej, 

mówimy o rekompensatach 246 milionów. To nie jest tak, że dostaliśmy coś ekstra, bo 

rząd Prawa i Sprawiedliwości planował na to rok 2023 subwencję rozwojową i nagle 

dostajemy rekompensatę, ale subwencji już niestety nie dostajemy. Mimo 

wcześniejszych zapowiedzi rządu Prawa i Sprawiedliwość. I tutaj bardzo ciekawe  

o LEX Szyszko, oprócz tego, że powoduje, że tych drzew wycinanych jest więcej i nie 

mamy skutecznych narzędzi, żeby karać tych, którzy te drzewa wycinają, o czym 

wielokrotnie mówił prezydent Borawski, to już wiemy. Pan przewodniczący Karolewski 

wspominał o remoncie i rozwoju dróg lokalnych w mieście Gdańsku. Rocznie 3 miliony 

tracimy, bo zostaliśmy wykluczeni z funduszu dróg samorządowych w 2018 roku. Kto 

rządził 2018 roku i pozbawił Miasta Gdańska 3 milionów złotych. Prawo  

i Sprawiedliwość. I mój ulubiony punkt, jeżeli chodzi o te straty. Wody Polskie znane 

przez to, że kupują dużo linii limuzyn, jest on w stanie za  pracować w taki sposób, 

żeby zabezpieczyć bezpieczeństwo wodne nie tylko w mieście, ale i w kraju. Sytuacja 

z odry jest nam doskonale wszystkim znana i jako miasto przez okres od 2018 roku 

przekazaliśmy do Wód Polskich niemal 9 ponad 9 milionów złotych, prawie 10 milionów 

złotych. Teraz uwaga to Wody Polskie  odpowiadają za wszystkie cieki wodne, czyli 

wodę, która spływa na terenie Miasta Gdańska i teraz wydawałoby się, że 
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przekazujemy 10 milionów i fajnie by było jakby chociaż część tych środków do nas 

wróciła, ale Szanowni Państwo. 573691 zł, Polskie Wody Polskie wydały tutaj  

w okolicach naszego miasta, ale nie jesteśmy w stanie niestety oszacować, ile to było 

w Gdańsku, bo również to dotyczy gminy Cedry Wielkie Pruszcz Gdański i nie jesteśmy 

w stanie tego podzielić. Jak wiemy, dotyczyło to wyczyszczenia paru rowów 

melioracyjnych. Dziękujemy nasz wkład 10 milionów złotych za tą kwotę wykosiliście 

nam kilometr rowów. To jest bardzo, bardzo ważne dla nas bardzo serdecznie za to 

Prawo i Sprawiedliwości. Szanowni Państwo za chwilę wyjdzie pan przewodniczący 

Koralewski. Podejrzewam, że ta informacja się pojawi, że dzięki rządom Prawa  

i Sprawiedliwości to mieszkańcy między innymi Gdańska mają więcej środków swojej 

kieszeni pozostały zmienione. Progi podatkowe jeżeli chodzi o podatek, pełna zgoda 

tylko też pokażę to w kolejnym slajdzie. Po tych pieniądzach w kieszeni mieszkańców 

Gdańska nie ma śladu przy prawie 18 procentowej inflacji, którą mamy, między innymi 

dzięki rządom Prawa i Sprawiedliwości. Wiemy, że jest wojna. Wiemy, że są czynniki 

zewnętrzne, ale doskonale wiemy, że Jaszczop i Glapiński niestety nie pomaga nam 

w walce z inflacją. Jeszcze bym poprosił o poprzedni slajd i żeby też nie było, że 

wszyscy równo, czyli i samorząd i rząd poniósł. Ponieśliśmy koszty tych zmian 

podatkowych, czyli, że dzięki tym zmianom po równo straciliśmy. No niestety nie, bo 

doskonale to pokażę na kolejnym slajdzie wpływy z PITu do budżetu centralnego 

wzrastają do samorządu gdańskiego maleją, a to też między innymi przez to, że 

zmienił się. Podejście przedsiębiorców do ryczałtu w związku z tym Polskim Ładem 

rozkładem nazywali materiach chcemy. I kiedy 2021 roku do budżetu państwa  

z podatku ryczałtowego trafiało 9,5 miliarda, a przypomnę, że podatek PIT ryczałtowy 

nie trafi podatek dochodowy ryczałtowy nie trafia w ogóle do mnie tego trafia w całości 

do budżetu państwa było to nie będzie pół miliarda złotych po zmianach za 10 miesięcy 

2020 roku jest to 22,2 miliarda złotych. Czyli te środki, które powinny trafić między 

innymi do Miasta Gdańska. Niestety w całości trafiają do budżetu państwa o tych  

wskaźnikach, o których właśnie mówię budżet miasta zyskuje miasto Gdańsk traci 

Szanowni Państwo, to są działania Prawa i Sprawiedliwości. W dalszym ciągu jest 

drenaż, jest drenaż samorządów, realizowany skutecznie, a dlaczego? O czym też 

mówiła pani prezydent. Bo większości w samorządach w tych dużych miastach rządzi. 

Opozycja dla Prawa i Sprawiedliwości im się to bardzo nie podoba. W związku z tym, 

co najlepiej zrobić, żeby tą opozycję trochę dziś mieszkańcom zabrać im fundusze,  

a dokładać kolejnych zadań. Bardzo proszę kolejne slajd co nam Prawo  

i Sprawiedliwość dało, żeby nie było, że jestem dosłowny, że nic od was nie dostajemy. 

Przede wszystkim drożyznę o inflacji już wspominałem prawie 18% założenia 9 8 

ambitne chciałbym żeby ta inflacja tak faktycznie wyglądała. Przypominam że na ten 

rok rząd Prawa i Sprawiedliwości przewidywał inflację na poziomie około 3,5%. Tak 

jesteście dobrzy tak dobrze wylicza przecie tak dobrze prognozuje. Inflacja 17. 9 ceny 

paliwa 22% i to rok do roku. W zeszłym roku też było był wzrost o 22% w ciągu 2 lat 

ceny paliwa wzrosły o 44%, a baryłka ropy oprócz tej sytuacji ostatnio kryzysowej jest 

na podobnym poziomie co kilka lat temu. I co istotne, co powtarzam bardzo często  

i jest mi z tego powodu bardzo przykro, że tak się dzieje. Po raz kolejny muszę 

wspomnieć o tym, że Prawo i Sprawiedliwość, rząd Prawa i Sprawiedliwości nie jest 

uczciwy w stosunku do miasta, wydając zlecone nam zadania tak zwane zadania 

zlecone, ale niestety nie daje odpowiednich środków, żeby te zadania były 

zrealizowane. W latach 2016-2021, 115 milionów złotych mniej w budżecie państwa 

mniej dla naszych mieszkań. W roku 2020 nie mamy zamkniętego jeszcze roku pani 
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skarbnik prognozuje około 20 milionów złotych. Rok 2023 nie wiemy, ale myślę, że 

kilka milionów na pewno uzbiera. Kary, które ponosimy. Ja mam 1,5 miliarda. Pan 

radny Błaszkowski wspominał o 2 nie ma znaczenia. To są środki, które nie trafią do 

mieszkańców Polski, w tym również do mieszkańców Gdańska, gdyż one już są 

obcinane z środków europejskich, które trafiają do naszego kraju. Szanowny rządzie, 

Szanowni Państwo z Prawa i Sprawiedliwości serdecznie za to dziękujemy. Ale żeby 

też nie mówić tylko o złych rzeczach, to tylko jeszcze ostatnie słowo odnośnie tego, co 

przed chwilą zreferowałem. Kiedy mieliśmy spotkanie u pani prezydent Dukiewicz  

w sprawie budżetu zadają podobne pytania radnym Prawa i Sprawiedliwości.  

Na spotkaniu był pan przewodniczący Koralewski oraz pani Radna Strzelczyk i 

spytałem, czemu? Prawo i Sprawiedliwość działa w ten sposób. Czemu trzeba mówić 

mieszkańcom, że tych wpływów do budżetu jest coraz mniej, a wydatki rosną? Inflacja 

20% zaraz nas prawdopodobnie dogoni, a my ilość środków mamy na poziomie z 2018 

roku, a Prawo i Sprawiedliwość będzie chciało, żebyśmy wydawali jeszcze więcej. 

Wskazuje, że należy zwiększać wydatki, szanujemy, ale kiedy spytałem, co ja mam 

mówić ludziom, czemu tych pieniędzy jest mniej? No przecież skoro jest tak dobrze. 

Skoro mamy nieprzebrane ilości gotówki, to czemu miasto Gdańsk otrzymuje mniej 

środków, niż by to nie dostawało wcześniej? Skąd te zmiany? Czemu tak to działa  

i jest bardzo prosta odpowiedź? Zacytuję, a czemu tak jest, a porządzi PiS. Ale z czego 

jesteśmy dumni? Bo to jest bardzo istotne, jest bardzo wiele pozycji i w tym budżecie, 

które są dla nas istotne, ale jest jedna z którą szczególnie sobie upodobaliśmy, bo 

wynika ona z decyzji radnych Platformy Obywatelskiej, która była podjęta w ubiegłej 

kadencji i dla porównania, Szanowni Państwo, albo mówimy, że dzietność zależy od 

tego, ile kobieta daje w szyję. Albo skupiamy się na medycynie na sprawdzonych 

metodach i na edukacji. I my jesteśmy z tego szczęśliwi, bo w Gdańsku rodzą się 

dzieci. Dzięki Gdańskiemu Programowi Prokreacji urodziło się już 600 dwadzieścioro 

pięcioro dzieci. Szanowni Państwo, to są dzieci, to są mieszkańcy Gdańska, którzy 

będą pracować na nasze emerytury, jeżeli dostaniemy, ale niezbędne będą pracowały 

na dobro naszego miasta w kolejnych w kolejnych latach i cieszę się, że mamy 

2720000 przeznaczonych na ten cel, ale to nie tylko jest Program in vitro również jest 

program edukacji seksualnej. Zdrovve Love, gdzie jasny i sprawdzony medyczny 

sposób, a nie z wystąpień starszego, siwego pana, który mówi o dawaniu w szyję. 

Gdańska Młodzież dowiaduje się o tym, jak to jest z tym seksem, co można, co nie 

można, jakie są ryzyka, w jaki sposób odmawiać, kiedy ktoś nas namawia do rzeczy, 

których nie chcemy zrobić. I z tego trzeba być naprawdę dumnym. Bo miasto Gdańsk 

jako pierwsze miasto w Polsce. Tak kompleksowo podeszło do tej sprawy Program In 

Vitro, Program Edukacji seksualnej, ale też Program wsparcia Psychicznego dla osób, 

które o te dzieci się starają i za to radnym. Wtedy Platformy Obywatelskiej. Teraz 

koalicji Obywatelskiej, radnym wszystko dla Gdańska. Dziękuję, że my ten program 

kontynuujemy, że go rozwijamy i dokładamy kolejne środki właśnie po to, żeby  

w Gdańsku było jak najwięcej dzieci? Dziękuję bardzo. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Wystąpienie przedstawiciela Klubu Radnych Prawa  

i Sprawiedliwości. A pani Elżbieta Strzelczyk. Bardzo proszę. 
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ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Ja mam tylko jedno pytanie do pana przewodniczącego Komisji Strategii i  Budżetu, 

mianowicie takie. Czy odniósł się jednak do budżetu 2023? Ponieważ to, co nam 

prezentował, to było tylko i wyłącznie na temat jakiejś historii. Faktów, które nie są 

faktami, tylko to były jakieś wybujałe wyobrażenia. Natomiast na temat budżetu 2023 

było dosłownie kilka danych. Dziękuję. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Szanowna pani Radna ja wystąpiłem teraz z Unią Klubu koalicji Obywatelskiej, a nie 

jako przewodniczący Komisji Budżetu, o budżecie mówiła bardzo dużo pani prezydent 

i pani skarbnik i tamte dane wszystkie zostały przedstawi. A jeżeli Pani radna bądź inni 

członkowie klubu Prawa i Sprawiedliwości mają pytania, to za chwilę rozpoczniemy 

dyskusję. To jest wszystko w porządku obrad, więc zawsze zachęcam, żeby 

zapoznawać się z dokumentami, które trafiają do radnych na skrzynkę. Jeżeli pani 

radna jest z jakiegoś powodu nieusatysfakcjonowana z mojego wystąpienia, no jest mi 

niezmiernie przykro, ale jeżeli mówimy o konkretnych informacjach i bajkach, to 

słyszeliśmy to już od radnego i przewodniczącego Koralewskiego i myślę, że kolejny 

tom tych pieśni i baśni będziemy tutaj słyszeć za chwilę.  Więc jak pani jest  spragniona 

takich informacji, to pan Koralewski już właśnie zaczyna swoje przemówienie. Bardzo 

proszę. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Wystąpienie pana przedstawiciela. Klubu 

Koalicji Obywatelskiej Krystiana Kłosa moim zdaniem było skandalicznie cyniczne. Tak 

je oceniam. Takich standardów dotąd w Radzie Miasta Gdańska nie było. Widocznie 

przewodniczący postanowił je wprowadzić. Cóż, od siebie mogę polecić odrobinę 

melisy i dojrzałości. Nic dobrego o budżecie na przyszły rok pan przewodniczący nie 

powiedział. Gwoli informacji dla mieszkańców Miasta Gdańska. Zdajemy sobie 

sprawę. Wszyscy samorządowcy województwa pomorskiego patrzą z zazdrością na 

budżet Miasta Gdańska, którego dochody wzrosły w przeciągu tych 7 lat z 3 miliardów 

do prawie 4 miliardy. I dzisiaj trzeba patrzeć na to, jak wydajemy te środki, jakimi 

rozporządzamy wzrost o 25% dochodów Miasta Gdańska. Energia elektryczna w cenie 

783 zł za  megawatogodzinę dla samorządu gdańskiego. Daje ulgę  prawie, według 

naszych szacunków około 270 milionów złotych Bo w projekcie budżetu było 

zaprojektowane wydatku na energię elektryczną co najmniej 400 milionów złotych. 

Skąd ta cena się bierze, że samego warto godzinę na rynku były ceny giełdowe z rzędu 

2,5 do 3000 zł. Takie oferty otrzymało miasta Gdynia. Zanosiło, że dostanie taką ofertę 

miasto Gdańsk, ale ponieważ rząd podjął decyzję o interwencji, w związku z tym 

polityka się zmieniła i jest umowa na cenę regulowaną, która pozwoli złagodzić ten 

szok energetyczny nie tylko gdańskiemu samorządowi, ale wszystkim samorządom. 

To są skutki polityki energetycznej całej Unii Europejskiej. A poszczególnych państw 

Unii Europejskiej skutki. Czy polityki poszczególnych państw niektórych państw dzisiaj 

widzimy w sytuacji politycznej w naszej Europie. Jesteśmy często ludźmi 

doświadczonymi różnymi okolicznościami. Widzieliśmy czasem na własne oczy wojny. 

Taka była na Bałkanach. Jeszcze niedawno grozi ponownie. W związku z tym zdajemy 

sobie sprawę, jakie mechanizmy tutaj działają, jak wpływa na to polityka, również 

krajów Unii Europejskiej Unii, w której my również jesteśmy. Polityka,  państw jest 

zupełnie odrębna od polityki  takiej, jaką chciał, żebyście Państwo tutaj widzieć tak 
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często, po prostu w życiu bywa i dlatego powiedziałem o tej cenie energii w budżecie, 

którą będziemy widzieli dzisiaj. W przyszłorocznym budżecie wydatki na energię będą 

mniejsze dzięki wielu milionom złotych, które zostaną przelane z konta budżetu 

państwa na rzecz gdańskiego samorządu. Również wyższa subwencja, nominalnie 

wyższa subwencja odpowiednio do każdego ucznia, a więc wydatki na edukacji. 

Wydaje się rozsądne, że zadłużenie Miasta Gdańska nie wzrosło  w skali tego roku, 

ale to jest ogólny trend we wszystkich samorządach w Polsce, bo projektu inny jeszcze 

się nie rozwinęły. A więc te inwestycje, które każdy samorząd planuje w powiązaniu z 

funduszami unijnymi, one są dopiero w fazie projektowania. Jak pojawią się konkretne 

propozycje projektowe funduszy? Jakiejś oferty to wówczas. Oczywiście samorząd 

będzie starał się w tym wziąć udział i wówczas ta akcja kredytowa wzrośnie, a więc 

pewnie wówczas i zadłużenie będzie wzrastać. Dlatego z rozwagą podchodzimy do 

projektu budżetu na 2023 rok dla państwa z Koalicji Obywatelskiej i Wszystko dla 

Gdańska właściwie już jest przesądzone. Ten kształt, ten kształt budżetu, który 

zaproponowała pani prezydent jako władza wykonawcza państwo już zaakceptowali 

liście, co pokazało głosowanie wieloletniej prognozy finansowej uchwały, którą 

głosowaliśmy przed chwilą, więc ta debata, ta dyskusja to jest tylko po to, żeby 

powiedzieć mieszkańcom kilka kilkadziesiąt różnych faktów związanych z tym 

budżetem i z prognozą warunków życia w przyszłym roku. A jeszcze w tym roku za 

chwilę będzie projekty zmiany odnośnie tych 13 miliardów złotych, na które nie 

odpowiedział pan radny Krystian głos mówiąc te 2 zdania, że będą będzie długoletnia 

umowa na autobusy i tramwaje. A dlaczego 13 miliardów? Jaki jest wskaźniki są 

przyjęte? Jakie koszty są przyjęte? To musi być gruba księga. Nie wiemy, prawda?  

W związku z tym tak wygląda informowanie radnych. Być może państwo zakładacie, 

że poziom zaufania do pani prezydent jest tak wysoki, że nie musicie tych wydatków 

kontrolować, ale ja uważam, że Rada Miasta wydatki powinna kontrolować. I każdy 

wydatek powinny być analizowany i my powinniśmy mieć pełną informację, jeżeli się 

pod tym podpisujemy, głosując, bo to jest ta chwila, kiedy podnosimy głos czy rękę za. 

To jest ta chwila, kiedy jesteśmy, stajemy się odpowiedzialni za przepływ środków  

z budżetu Miasta Gdańska do różnych instytucji czy to prywatnych czy publicznych. 

Wszystko jedno nasza odpowiedzialność jest tu w Radzie Miasta Gdańska  

i powinniśmy być tym organem kontrolnym dla pani prezydent, a nie przed dokonaniem 

wszelkiego rodzaju faktów. Można powiedzieć in blanco podpisywać czek pani 

prezydent na 13 miliardów złotych, ale to jest właśnie takie podejście. Zarówno 

państwa do tego projektu budżetu, gdzie słychać tylko płacze jak to jest, że ktoś 

obiecywał i tak dalej i wchodzimy w ten sposób na tory wielkiej polityki, w której to 

różnego rodzaju organizacje polityczne, nie przypadkiem lewicowe, blokują środki dla 

Polski, dokonując różnego rodzaju nacisków na zmianę porządku publicznego, 

politycznego, prawnego w Rzeczypospolitej, ale to już jest inna historia. To jest po 

prostu inna historia. Także my dzisiaj w Polsce, w Gdańsku widzimy skutki tych działań 

i to nie jest żadna tajemnica. Każdy, kto choć trochę czyta czy ogląda różnego rodzaju 

wiadomości, potrafi sobie to przeczytać i dzisiaj ten podział wprowadziliście w ten 

sposób na forum Rady Miasta Gdańska. Pani przewodnicząca niedawno wysłała 

zaproszenie na spotkanie wigilijne dzisiaj, po sesji Rady Miasta Gdańska. Ja Jestem 

zdumiony, że ze swojej strony. W taki sposób poparł to zaproszenie pan 

przewodniczący Krystian Kłos, bardzo emocjonujące, bardzo bulwersujące, stąd  

w naszej ocenie, bardzo niestosowne, cyniczne. Dziękuję. 
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PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rada, Szanowni Państwo. Jesteśmy na sesji 

budżetowej, rozmawiamy o liczbach. Czy się to komuś podoba czy nie, więc zarówno 

ja, jak i klub koalicji Obywatelskiej, Radni Klubu Koalicji Obywatelskiej. Myślę, że nasi 

koalicjanci, przyjaciele z Wszystko do Gdańska również będziemy dzisiaj twardo 

weryfikować wszystkie dane, które tutaj z ust Prawa i Sprawiedliwości podają i ja nie 

mogę przejść obok tego, co pan przewodniczący Koralewski przed chwilą powiedział. 

Szanowny panie, przewodniczący koszty energii elektrycznej w budżecie Miasta 

Gdańska w przyszłym roku wzrosną o 77%, a nie spadną. Niech pan nie mówi, że 

spadną koszty. Pan powiedział dokładnie to jest zdanie, możemy cofnąć taśmy, 

naprawdę możemy cofnąć taśmę sesja jest nagrywana. Powiedział pan wprost, że 

ceny spadną nie, nie spadną, wzrosną o 77%. Ale w planie jakim? Porównujemy  do 

roku 2022, że jest 444 zł. Bardzo bym chętnie kupił wiatrak jak cofniecie ustawę 10 K. 

Bardzo bym chętnie kupił dla Miasta Gdańska nie jeden wiatrak. Kilkaset wiatraków, 

bym chętnie kupił dla Miasta Gdańska tylko uchwalcie w końcu ustawę 10 K w polskim 

Sejmie. Szanowny panie radny koszty energii elektrycznej wzrosną zarówno  

w komunikacji publicznej w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni, w sferze społecznej,  

w edukacji w całym obszarze miasta. Powiem panu więcej żałuję, bo wyszedł właśnie 

pana kolega, minister Rabenda. Koszty wzrosną jeszcze więcej, wie pan dlaczego od 

1 stycznia nie będzie już stawki 5% na wat. Cofacie tarczę I VAT będzie 23%, więc nie 

będzie 785 zł, tylko prawie 1000. Akurat w obszarze komunikacji miejskiej. W związku 

z tym, że mamy spółkę, to VAT będzie neutralny. Natomiast dla całego obszaru miasta 

te koszty będą wyższe, więc proszę nie mówić, że energia będzie tańsza. Druga 

sprawa i tu już naprawdę ja apeluję do państwa, jak już głosujecie na tej sali, to chociaż 

wiedzcie za czym głosujecie. Powiedział pan, że nie zostały żadne rozwiane 

wątpliwości co do kontraktu GAiTu i co do 13 miliardów. Pani radny, we wrześniu tego 

roku to było 3 miesiące temu. Na tej sali obrad przedstawiliśmy uchwałę dotyczące 

zgody państwa NATO, żeby przedłużyć kontrakty GAiTu, jak głosowali radni Prawa  

i Sprawiedliwości? Jak głosowali radni Prawa i Sprawiedliwości panie radny? 

Głosowaliście za z rozszerzeniem. Zawieramy umowę z naszą spółką. Gdańskie 

Autobusy i Tramwaje, która jest stuprocentową własnością gminy Miasta Gdańska. 

Przedłużamy umowy na tramwaj z roku 2030. Obecnie do roku 2044 na komunikację 

autobusową z roku 2026. Jak jest obecnie do roku 2032. Dzięki temu uzyskamy, 

uzyskamy wysoką jakość komunikacji realizowaną przez naszą miejską spółkę. Za co 

jest wdzięczny 150 milionów pasażerów tego roku i myślę, że więcej w przyszłym roku, 

ale przede wszystkim spokój całej liczącej 1500 osób załogi Gdańskich Autobusów  

i Tramwaju i zyskamy coś jeszcze, coś, co nam wy jako Prawo i Sprawiedliwość 

odbieracie możliwość zakupu nowoczesnego taboru dla pasażerów Gdańskiej 

komunikacji miejskiej. Dzięki waszej polityce nie otrzymujemy żadnych środków 

zewnętrznych na zakup tego taboru. I spółka Miasta Gdańska musi zakupywać ze 100 

procentowym wkładem własnym. Ten 100 procentowy wkład własny nie bierze się 

znikąd, tylko jest na podstawie obligacji, które ta spółka zaciąga i na podstawie 

kontraktu, który zawiera z miastem Gdańsk to są obiektywne dane, konkretne liczby. 

Macie państwo w druku dotyczące w WPFu rok po roku, jakie to są zobowiązania, 

które się składają na tym 13 miliardowy kontrakt. I wmawianie mieszkańcom, że to są 
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jakieś zawoalowane. Nie wiem insynuacje finansowe czy cokolwiek innego jest po 

prostu kłamstwem.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

I wystąpienie Klubu Wszystko dla Gdańska pani Katarzyna Czerniewska. 

 

KATARZYNA CZERNIEWSKA – Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Szanowna Pani Prezydent, Pani Przewodnicząca Drodzy gdańszczanie ciężko 

wyciszyć emocje po tak emocjonalnej wymianie zdań, zwłaszcza w miejscu, w którym 

teoretycznie jeszcze nie powinno wychodzić do wymiany zdań. Tym niemniej kilka 

słów na temat budżetu przyszłego roku Miasta Gdańska chce skierować do was 

również ja. W imieniu rzecz jasna naszego Klubu Wszystko dla Gdańska. Budżet 

Miasta Gdańska na rok 2023 to próba adaptacji Miasta Gdańska do szeregu 

dramatycznie negatywnych zmian, do których doprowadziły kilkuletnie rządy Prawa  

i Sprawiedliwości w Polsce. Mam przede wszystkim na myśli wszechobecną drożyznę. 

Szalejącą inflację, której poziom jest najwyższy od przeszło 25 lat i są to takie 

wskaźniki, z którymi mierzymy się wszyscy na co dzień naszej codzienności w naszej 

rzeczywistości. One powodują, że wbrew temu, co mówił pan przewodniczący Klubu 

Prawa i Sprawiedliwości Kazimierz Koralewski. Siła nabywcza nie rośnie. Ona leci na 

łeb na szyję. Panie przewodniczący nasze wynagrodzenia nie rosną albo wcale, albo 

rosną zdecydowanie. Panią politycznych zasług w zeszłym roku? Jak również 

wynagrodzenia, które tam pan pobiera. Przesłania panu taki rzeczywisty obraz 

rzeczywistości? Bo być może nigdy nie musiał pan mierzyć się z takim dylematem. Jak 

opłacić wszystkie rachunki? Żeby wystarczyło na żywność dla całej rodziny, żeby 

dzieciom kupić zimowe buty, bo zima przyszła sroga. A to są codzienne troski  

i codzienne dylematy gdańszczan i zapewniam pana. Że grupy społeczne gdańszczan, 

którzy ubożeją stają się coraz większe. Właśnie dlatego, że takie rządy, Prawo  

i Sprawiedliwość wprowadziło w Polsce. Wskutek rządów PiS ceny energii są takie, że 

wykańczają gdańskich przedsiębiorców. Przedsiębiorcy, którzy prowadzili swoje firmy, 

od lat zamykają je, bo zwyczajnie nie wystarcza im na opłacenie rachunków za energię 

elektryczną i wynagrodzenia dla pracowników. Dlatego cieszę się, że budżet jest tak 

skonstruowany, by wspierać najsłabszych. By otoczyć opieką potrzebujących wsparcia 

zapewniam Państwa, że tych osób jest coraz więcej. To bardzo bolesne, że cięcia są 

konieczne. Widzieliśmy w prezentacji pani prezydent. Wyraźnie na slajdach jak Prawo 

i Sprawiedliwość pozbawiło Gdańska wpływów do budżetu z podatku PiT. Dlatego 

cieszę się, że właśnie w tych obszarach, gdzie otaczamy troską dzieci, rodziny, gdzie 

prowadzimy politykę społeczną, te cięcia będą najmniejsze. Jednym  

z przejawów tej polityki troski tej polityki opieki. Jest program modernizacji budynków 

komunalnych. Na rok 2023 zaplanowano przekazanie dotacji celowej dla Gdańskich 

Nieruchomości, która właśnie za tą modernizację odpowiada. I ta dotacja zostanie 

przeznaczona na zakończenie remontów lokali mieszkalnych, dla których zawarto już 

umowy w roku 2022. Oraz realizację w trybie ciągłym remontów w kolejnych lokalach. 

Dotacja ta zostanie przeznaczona na modernizację budynków mieszkalnych przy ulicy 

Rzeźnickiej. Przy ulicy Grunwaldzkiej, a także zabytkowego budynku przy Alei 

Zwycięstwa 43 a. Dotacja pokryje koszty wykonania windy w budynku Dąbka 6. 
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Zostanie przeznaczona na zakończenie realizacji robót związanych z likwidacją 

nieczynnej kotłowni przy ulicy Śląska 21. Zostanie również przeznaczona na 

modernizację budynku przy ulicy Mniszki 5 przez 6 oraz realizację prac w zakresie 

programów podwórkowych. Na przykład zaprojektowanie wiatr na głównym mieście. 

Przejawem tej polityki opiekuńczości wobec gdańszczan jest również program 

modernizacji infrastruktury  związanej z realizacją zadań polityki społecznej. Mam tutaj 

na myśli plan zadania na rok 2023. Adaptacja na potrzeby Środowiskowego Centrum 

Zdrowia Psychicznego dla dzieci i młodzieży budynku przy ulicy Srebrniki 5. W tym 

zadaniu mieści się również kontynuacja modernizacji Domu Pomocy Społecznej 

Orunia przy ulicy Starogardzkiej. Ale również modernizacja budynków noclegowni dla 

osób bezdomnych. W lokalizacjach takich jak ulica Równa 14, 2 budynki i ulica 

Mostowa, jeden a oraz Zakopiańska 40. Budżet Miasta Gdańska na rok 2023. To próby 

poradzenia sobie naszej gminy z nieudolnością PiSu skutkującą, jak już 

wspominaliśmy galopującym cenami energii. I ta próba poradzenia sobie jest 

prowadzona niejako dwutorowo. Z jednej strony będzie polegała na oszczędnościach 

wynikających z modernizacji energetycznej budynków użyteczności publicznej. A  

z drugiej strony będzie polegała na prowadzeniu działań. W konsekwencji 

zmierzających do osiągnięcia samowystarczalności energetycznej. Kompleksowa 

modernizacja energetyczna budynków oświatowych, ale i sportowych. Będzie 

prowadzona poprzez rozpoczęcie robót dla termomodernizacji budynku Państwowej 

Szkoły Muzycznej pierwszego stopnia przy ulicy Gościnnej 4. Ale również przez 

kontynuację oraz zakończenie prac dla termomodernizacji budynku przedszkola 

numer 74 przy ulicy Magellana 3. Dla budynku szkoły podstawowej numer 81 przy ulicy 

Siedleckiego 14. Przedszkola numer 75 przy Wileńskiej 62. Szkoły podstawowej 

numer 2 przy Marusarzówny. Szkoły podstawowej numer 56 przy ulicy Małomiejskiej 

oraz przedszkola numer 4 przy ulicy do Studzienki. I modernizacja energetyczna 

budynku obejmie także budynki mieszkalne nie tylko szkolne i sportowe, ale także 

mieszkalne i użytkowe zlokalizowane w Gdańsku. Obejmą one obiekty przy ulicy 

Wróblej,  Łąkowej, Toruńskiej. Nastąpi również rozpoczęcie prac dla obiektów 

zlokalizowanych przy ulicy Dolnej również Łąkowej, ale Ułańskiej, Pniewskiego, 

Jaśkowa Dolina, Pelplińska, Gdańska. Przewidują one również zakończenie prac 

projektowych oraz ogłoszenie przetargu dla budynków przy ulicy Grunwaldzkiej 5 

Partyzantów 74, Łowickiej 11, Gościnnej 17, Wyzwolenia 48 oraz Dolnej 10 a. Tym 

drugim torem tym drugim torem. Prób poradzenia sobie przez Gdańsk z tą nieudolną 

polityką, skutkującą galopującym cenami energii, jest, jak wspomniałam, dążenia do 

samowystarczalności energetycznej. Takim pierwszym krokiem w tym celu jest 

budowa portu czystej energii. Myślę, że większości z nas kojarzy się ten port czystej 

energii jako taka miejska spalarnia. I bardzo dobrze, bo tym też właśnie ma być. 

Jednocześnie zależałoby mi bardzo na tym, żebyśmy pamiętali, że o tym, jak 

wyjątkowa, to będzie instalacja, ponieważ ona będąc spalarnią. Te odpady komunalne, 

które i tak w Gdańsku powstają, staną się niejako paliwem do tego, żeby ta spalarnia 

stała się elektrociepłownią. Czyli w procesie spalania śmieci, powstanie energia 

elektryczna oraz ciepło. Budżet na 2023 rok to także troska o to, żeby każdy z nas 

mógł nadal z przekonaniem powtarzać i potwierdzać słowa, które kilka lat temu pan 

prezydent Paweł Adamowicz wypowiedział na chwilkę przed brutalnym morderstwem, 

że Gdańsk to najcudowniejsze miasto na świecie. W tym budżecie widać troskę o to 

by to nasze miejsce na ziemi było właśnie dla nas takie przyjazne, bezpieczne. Na ile 

to możliwe, komfortowe. By żyło nam się tutaj przyjaźniej w Gdańsku. Istnieje instytucja 
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Budżetu Obywatelskiego. W tym roku Budżet Obywatelski miał swoją jubileuszową 

edycję dziesiątą. Budżet Obywatelski to taka po prostu część budżetu Miasta 

Gdańska, o której zagospodarowaniu decydujemy my wszyscy. Wszyscy, którzy 

weźmiemy udział w głosowaniu, którzy najpierw zgłosimy te projekty. Z roku na rok 

liczba tych projektów zarówno zgłaszanych, jak i tych już dopuszczonych po procesie 

weryfikacji do głosowania rośnie i bardzo nas to cieszy, że ten poziom partycypacji 

społecznej w Gdańsku jest bardzo wysoki. Cieszy nas to, że, chcemy współtworzyć tą 

naszą przestrzeń, żeby była dla nas właśnie komfortowa, przyjazna i bezpieczna, ale 

że chcemy również włączyć się w poczucie odpowiedzialności za nią. By ten nasz 

Gdańsk był właśnie taki przyjazny i bezpieczny, w roku 2023 zaplanowane jest 

kontynuacja programu budowy nowego oświetlenia Miasta Gdańska, znanego już 

zapewne nam wszystkim pod nazwą Jaśniejszy Gdańsk. W ramach tego programu  

w 2023 roku nastąpi zakończenie realizacji 14 inwestycji już rozpoczętych w roku 

bieżącym. Na takich ulicach jak Żonkilowa, Groszkowa, Ornitologów, Wiłkomirskiego 

Zagórna Straszyńska. Może nie będę już wymieniać wszystkich dalszych, ale. Cieszy 

ta kontynuacja i  zakończenie projektów w przyszłym roku. W dwudziestym trzecim 

roku nastąpi również odebranie dokumentacji dla szeregu dalszych lokalizacji. By 

Gdańsk był bezpieczny i przyjazny. Kontynuowany będzie również program budowy  

i modernizacji chodników. Ulicy Świńskiej od początku ulicy Boguckiego, Kolonia 

Studentów, Pohulanka, Gryglewskiego, Elewów i Zamenhofa. Przewidziane jest 

również cały szereg inwestycji infrastrukturalnych, drogowych, takich jak. Przede 

wszystkim rozbudowę, Alei Budowlanych. Jako kontynuacja zadania już rozpoczętego 

w roku bieżącym takiego jak budowa ronda na skrzyżowaniu ulicy Starogardzkiej 

Niepołomickiej. Wraz z rozbudową fragmentu ulicy Starogardzkiej od granic Miasta 

Gdańska do zaprojektowanego ronda przebudowę ulicy Ogarnej, przebudowę ulicy 

Kielnieńskiej na odcinku od obwodnicy do wiaduktu kolejowego na styku obwodnicy 

Trójmiasta z obwodnicą metropolitalną. Tak ważne budowa ulicy Nowej 

Świętokrzyskiej, rzecz jasna wspominam tylko hasłowo. To nie jest tak, że zostanie 

wybudowana cała ulica nowa Świętokrzyska. Środki, które zostały zabezpieczone  

w tym projekcie uchwały budżetowej na rok dwudziesty trzeci zostaną wykorzystane 

do sfinansowania prac projektowych dla budowy pierwszego etapu ulicy nowej 

Świętokrzyskiej. Takiej formule projektuj i  wybuduj. Szanowni Państwo. Ja może 

pozwólcie, że zakończę swoje wystąpienie taką osobistą refleksją. Niejako trochę na 

poboczu budżetu Miasta Gdańska, a z pewnością na poboczu uchwały projektu 

uchwały budżetu na rok dwudziesty trzeci. Ale ponieważ dużo rozmawiamy dzisiaj  

o przyszłym roku. A chciałabym, żebyśmy wszyscy pamiętali, że przyszły rok będzie 

rokiem wyborczym. Jeśli nic się nie zmieni, jesienią przyszłego roku odbędą się wybory 

parlamentarne w Polsce. Może wydawać się, że to jeszcze odległy czas, ale bardzo 

by mi zależało, żebyśmy wykorzystali ten czas na to, żeby zapoznać się z sylwetkami 

potencjalnych kandydatów. Bardzo mi zależy, żebyśmy wszyscy wykorzystali ten czas 

na to, żeby uwierzyć, że ta nasza karta wyborcza. Ma realną moc. Ma realną moc, bo 

to ona wpływa na to, czego potem nasze dzieci uczą się w szkołach. To ono wpływa 

na to również, jak wygląda między innymi budżet Miasta Gdańska. Bardzo was proszę, 

żebyście ten czas wykorzystali na uwierzenie, że to jest ten moment decyzji. 

Przyjrzenie się sylwetką potencjalnych kandydatów, bo to właśnie, żebyśmy  

w przyszłym roku, dyskutując o projekcie uchwały budżetowej. Nie musieli tak 

gimnastykować się jak dzisiaj, żeby odpowiedzieć na rządy nieudaczników, którzy 
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ograniczają dochody samorządów, odcinając nam tym samym skrzydła. Dziękuję 

bardzo. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Szanowni Państwo są już z nami na sali, goście Harcerze Chorągwi Gdańskiej ZHP, 

przynieśli nam betlejemskie światło pokoju. Bardzo proszę. Zapraszam tutaj do 

przodu.  

Przekazanie przez harcerzy światła pokoju. 

KOMENDANT HARCERZY CHORĄGWI GDAŃSKIEJ ZHP 

Witam serdecznie nie przedłużając bowiem przed państwem długie obrady. Chciałbym 

tylko życzyć, nie będę długo przemawiał, bowiem życzę wam dużo zdrowia, szczęścia, 

spokojnych i radosnych Świąt Bożego Narodzenia, aby ten czas był dla was takim taką 

chwilą spokoju i czasu dla siebie, bo właśnie przesłanie trzydziestego drugiego 

betlejemskiego światła pokoju to światło dla ciebie i chcielibyśmy życzyć wam drodzy 

radni drodzy mieszkańcy Gdańska, aby ten czas około świąteczny był takim czasem 

zatrzymania się i czasem dla siebie. Dziękuję bardzo i wesołych radosnych świąt. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękujemy bardzo panu komendantowi chorągwi oraz towarzyszącym mu harcerkom. 

Bardzo jest nam miło, że co roku na tej sesji grudniowej przynosicie to światło 

rozświetlające trochę nasze miasto i myślę, że też może trochę wprowadzające trochę 

spokoju w tą dyskusję burzliwą, którą dzisiaj prowadzimy. Dziękuję bardzo. W punkcie 

dotyczącym budżetu mieliśmy wystąpienia przedstawicieli klubów radnych. Proszę 

jeszcze panią skarbnik o przedstawienie stanowiska prezydenta miasta do wniosków 

radnych i Komisji Rady Miasta Gdańska do projektu budżetu. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, wnioski złożone do projektu budżetu przez 

państwa radnych bądź komisje branżowe zostały przygotowane na piśmie.  

I przekazane Radzie Miasta, a na każdej z komisji branżowych zostały szczegółowo 

omówione. Dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo i przechodzimy do dyskusji. Otwieram dyskusję na temat budżetu 

Miasta Gdańska na rok 2023. Czy są jakieś głosy w dyskusji? Pan radny Piotr Dzik, 

bardzo proszę. 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Dzisiaj jest taki dla nas bardzo szczególny dzień budżet na 2023 rok. Proszę państwa, 

koleżanki, koledzy, zmartwiłem się wami, ja myślałem, że tutaj lista będzie długa,  tutaj 

no tak być chyba nie może. Ale skoro już tak jest, to dobrze. Będę miał więcej czasu, 

i ad vocem też nie przyjmuję. Chciałem powiedzieć na ten budżet, proszę państwa, 

będzie bardzo ciężki. Występuje, może po części jako radny, po części jako 

przedsiębiorca. Oszczędzać, oszczędzać. Niestety trzeba będzie oszczędzać, bo ta 

100 % podwyżka dla gminy to jest plus VAT i akcyza. Bardzo dużo wiem po sobie. 
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Mam tutaj przed sobą jeszcze te 2 faktury, które chyba bramki oprawię za 4 miesiące 

92 000 złotych  jakby ktoś nie widział to mam tu proszę bardzo ta energię. 60 000 

złotych z budżetu zimowego na utrzymanie pracowników, których nie chcą zwalniać. 

Dziękuję. To było za 4 miesiące i tutaj powiem. Kiedy dostałem tą fakturę na 48 000 

złotych, to na giełdzie kilo megawat kosztował, a mi akurat 15 sierpnia się skończyła 

umowa. Kosztował 1100 u mnie policzono na pewną część 2 900 resztę 1600  

za megawat, ale to jest taka kolej rzeczy. Jak dalej to będzie. Jest dużo firm  

i przedsiębiorstw, których że mają jeszcze stare umowy do końca roku, którzy mają 

30, 40 groszy za kilowat. 50 groszy, proszę państwa, ale to się zmieni. To będzie 85 

dla niektóry 200%, 300%. A jeżeli paliwo po nowym roku dostanie też akcyzy i vat 23%. 

To wszystko pójdzie do góry. No i nie ukrywajmy tego. Ja tutaj w tym dniu 

szczególnym, gdzie mamy się dzisiaj taki dzień łamać opłatkiem, złożyć sobie 

życzenia. Nie mam zamiaru tu nikogo o to obwiniać, ale niestety, no wiadomo jak jest. 

Proszę państwa, to i każda dziedzina, komunikacja miejska i czy jeszcze nie 

pomyśleliśmy o tych wszystkich podmiotach, które współpracują z gminą Miasta 

Gdańska. Infrastruktura, która pozwala dzieciom na szkolenia na ćwiczenia. Mówię  

o halach balonach przedszkolnych obiektach. To prowadzą indywidualni 

przedsiębiorcy. I to się przekłada na ich i koszty. Także tutaj też będę jako Komisja 

wnioskować  pani prezydent. Jako Komisja będziemy chcieli wnioskować o pomoc 

wsparcie. Nie mówię, żeby kupować im ryby, ale dać wędkę, żeby wspomóc ich 

logistycznie. Może pozwolić się na jakieś dodatkowe mini infrastruktury, a żeby mogli 

podratować swoje budżety, żeby tu się nie przełożyło na rozłożenie tego małego  

i średniego małych i średnich firm, a na razie idzie wszystko ku temu bo powiem na 

temat tarcza anty inflacyjnej. Proszę państwa, kiedy w lutym miałem na przykładzie 

pierś z kurczaka kosztowała 13 zł, + 7% VAT. Ale później było 28 zero VATU,  ale ten 

VAT był w cenie i tak z każdym produktem te 7, 8% nabiał, mówię pieczywo zero VATU 

ale cena ten VAT był ale od sprzedaży czyli 8 i 7 to jest 15% dodatkowy podatek, który 

płacimy. Wszyscy przedsiębiorcy i tak to się przekłada na wszystko proszę państwa. 

Chciałem powiedzieć jeszcze tutaj, że małe i średnie firmy, lokale użytkowe te 

wszystkie nie wiem komu na tym zależy i w jakim celu. Proszę państwa, bo małe  

i średnie firmy robią 65 do 70% PKB krajowego produktu brutto. Taka jest, prawda. 

Proszę państwa, naprawdę, nie wiem jak dalej, to będzie tutaj akurat jest taki coś dzień 

szczególny. Chciałem państwu jeszcze raz podziękować zarówno z prawej i lewej 

strony widowni. Za to, żeście przemyśleli i pozwoliliście dalej istnieć temu hotelowi 

otrzymaliście z jednej i drugiej strony tam w sumie tyle miejsc pracy. Ja na temat 

pozostałych rzeczy budżetu na przyszły rok  jeszcze tylko dodam jedną rzecz. 

koleżanka Kasia powiedziała, wszystko, bo i tak Błaszkowski powiedział wszystko. 

Cyfry, to nie jest wszystko, życie jest wszystko i od stycznia się nam okaże. Na czym 

stoimy to budżet nasz miasta to jest taki sam jak nasz w domu tylko kwoty są inne.  

Tak się zmienia z dnia na dzień my go będziemy zmieniać, zwiększać, zmniejszać, bo 

nie wie my co nas jak zaskoczy. Dziękuję bardzo. Chciałem jeszcze zakomunikować, 

że mimo wielu trudności i wielu przeciwieństw. 24 grudnia o godzinie 12:00   

w Zbrojowni, dzięki panu prezesowi MTG, pani prezydent i władzom Akademii Sztuk 

Pięknych odbędzie się wigilia dla potrzebujących i bezdomnych. Będzie przewodniczył 

ojciec, przeor Michał Osek od Dominikanów, ksiądz Prałat Ireneusz Bradtke, pani 

prezydent, panowie wiceprezydenci, pani przewodnicząca też została zaproszona. 

Spodziewamy się, że też będzie dużo uchodźców. Będziemy przygotowani jeszcze raz 

z tego miejsca chciałbym podziękować wszystkim, którzy się do tego przyczyniają 
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restauratorom. Robimy to wiele lat i nie potrzebujemy tutaj żadnych wielkich aplauz, 

robimy to od serca. Serdecznie zapraszam. Dziękuję. 

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska, radny 

Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję, panie radny za ten głos. Ja uważam, że należą się podziękowania za tą 

inicjatywę piękną, która trwa tyle wiele lat. Kolejny głos w dyskusji radny Andrzej Skiba. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący szanowna pani prezydent, Szanowni Państwo 

Radni. W toku dyskusji nad projektem budżetu na rok 2023 dużo było na tej sali emocji. 

Dużo różnych prób interpretowania. Dlaczego sytuacja jest jaka jest i to jest 

zrozumiałe, że możemy szukać różnych przyczyn. Ja się nie zgadzam, ze 

zdecydowaną większością tutaj diagnoz kolegów koleżanek z Koalicji Obywatelskiej  

i Wszystko dla Gdańska, ale w nawiązaniu właśnie do głosu mojego szanownego 

przedmówcy do pana radnego Piotra Dzika. Chciałbym zapytać się, skąd u państwa 

takie korzystne oceny, jeżeli chodzi o finalną wersję i finalne skutki tego budżetu? 

Chciałbym zapytać, bo jak spojrzymy na twarde dane? No to sytuacja w moim odczuciu 

wygląda zupełnie inaczej. Dochody 3,9 miliarda złotych mniej więcej wydatki 4,7 

miliarda, czyli około niespełna 800 milionów złotych brakuje, no szybka matematyka 

wskazuje, że jest to jakaś 1/7 1/6 brakujących środków. Wydaje mi się, że tak na dzień 

dobry ktokolwiek to by spojrzał. Nawet w polityce się nie siedząc, nie będąc radnym 

na tego typu kwoty, to zauważy, że nie jest dobrze pod tym kątem. Nie jest dobrze, bo 

jeżeli brakuje 1/6, 1/7 środków, to sytuacja jest bardzo niepokojąca. Tym bardziej jak 

spojrzymy na kwotę, która z tego wynika, czyli blisko 800 milionów złotych. Państwo 

wskazywali liście tutaj, że z tej sytuacji uda się wyjść zwycięsko. Tak to odbieram 

niektóre głosy, ale jednocześnie spojrzałem także do tych wydatków budżetowych, do 

tego, co będzie ulegało zmianom. I słuchałem tutaj z pewnym dziwieniem wypowiedzi 

niektórych radnych, którzy mówili na przykład, że będą ocieplane budynki w takiej a  

takiej lokalizacji, że będzie jaśniejszy Gdańsk i tak dalej. Jasne, to wszystko jest 

prawdą, tylko że tych rzeczy będzie znacznie, znacznie mniej. Proszę państwa, 

próbuję zrozumieć, w jaki sposób można mówić o tym, że ten projekt budżetu jest 

dobrym projektem w sytuacji, gdy on przewiduje bardzo trudną sytuację, jeżeli chodzi 

o wspomnianą komunikację miejską wydatki, jeżeli spojrzymy na liczby. No to jakie są 

środki? No to przecież one mówią same za siebie. Jeżeli wskutek przede wszystkim 

mówmy uczciwie czynników zewnętrznych, rosną koszta, jeżeli chodzi o energię 

elektryczną, jeżeli chodzi o paliwo, rozumiem też, że rosną co cieszy akurat płacę 

wśród pracowników komunikacji miejskiej. No to jeżeli nam się ta pula środków nie 

zwiększa radykalnie, a doskonale wiemy, że tak nie jest, no to czym to musi skutkować, 

musi skutkować zmniejszeniem liczby wykonywanych kursów, zmniejszeniem liczby 

połączeń, czyli pogorszeniem się warunków komunikowania się po Gdańsku.  

Ja Jestem trochę zaskoczony. Być może, może władze Gdańska może panie 

prezydenta często nie korzysta taki państwa przywilej jako władzy, ale bym prosił tutaj 

o więcej wyrozumiałości dla zwykłego człowieka, który odczuje właśnie skutki tych 

zmian, jeżeli chodzi o komunikację miejską. Podobnie kwestia takich rzeczy, które 

państwo być może uznajecie za drobne i nie chcecie o nich mówić, ale kwestie 

zmniejszenia środków chociażby na dbanie o czystość w mieście, proszę Państwa, ja 
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nie wiem, do jakiego stopnia państwo. Poruszacie się po Gdańsku? Do jakiego stopnia 

Państwo widzicie? Jak wygląda sytuacja, jeżeli chodzi o gospodarowanie odpadami? 

Panie prezydent być może nie przywiązuje takiej wagi do czystości, jeżeli chodzi  

o śmieci. Jeżeli spojrzymy na jej podwórko akurat tak, być może w związku z tym panią 

aż tak nie obchodzi sytuacja w mieście, ale zaręczam, że naprawdę tutaj cięcia w tym 

temacie to jest po prostu jakiś strzał w stopę. No to jest po prostu rzecz, która nie 

przynosi większych środków, a z drugiej strony generuje bardzo proste problemy, więc 

kompletnie nie rozumiem oszczędności w tym temacie. No i kwestia tych właśnie 

perspektyw Jaśniejszy Gdańsk. Dobrze, że będą kolejno oświetlenia, tylko że państwo 

wyraźnie mówiliście w listopadzie, że będzie tego znacznie mniej, więc ja wolę nie 

wnikać. Chyba jaka była motywacja państwa w tej sytuacji, ale żeby nie było, że 

mówimy tylko o tym, co jest tutaj na minus. Zobaczmy w takim razie co pozostaje bez 

zmian, albo co rośnie. Niestety niepokojące jest to, że dalej w roku dwudziestym 

trzecim będą przepalone pieniądze gdańskiego podatnika na tak zwaną promocję 

Gdańska, która faktycznie jest promocją osoby pani Aleksandry Dulkiewicz ciekawe, 

ile razy zobaczymy występy pani prezydent Aleksandry Dulkiewicz w prywatnych 

mediach, gdzie potem zobaczymy duże faktury za różnego rodzaju współpracę za kilka 

sekund, tam w czasie antenowym i tak dalej i tak dalej. Myślę, że skoro państwo 

chcecie oszczędzać na mieszkańcach, na komunikacji miejskiej, na czystości 

miejskiej, na oświetleniu, to powinniście w tym trudniejszym czasie przede wszystkim 

zacząć od siebie oszczędności od swojego Bizancjum. Ograniczenia tego dworu, tego 

dworu pani Aleksandry Dulkiewicz. A wtedy dopiero będziecie państwo w jakimkolwiek 

stopniu wiarygodni. Ja rozumiem, że rządząc w Gdańsku tyle lat można stracić kontakt 

z rzeczywistością, ale to jest zła droga i tego państwu absolutnie nie życzę. Dziękuję 

bardzo. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję. Panie Przewodniczący, Szanowna pani prezydent, Państwo Radni. Ja mam 

taką uwagę, jeżeli chodzi o wyliczenia cen energii elektrycznej na ten rok i przyszły 

roku, to pan prezydent Borawski się do tego odnosił. I tak ja dostałam informację na 

Komisji Strategii i Budżetu, że w tym roku szacowany koszt energii dla Gdańska to jest 

około 75 milionów. Przypominam tylko, że wtedy, kiedy Gdańsk rozpisywał przetarg 

na energię elektryczną w październiku. Szacowaliśmy, że będzie około 500% wzrost 

cen energii w przyszłym roku. No ja sobie wyliczyłam, że to by byłoby około 400 

milionów złotych. Kosztów dla Gdańska w tej chwili, jeżeli chodzi o 77 % wzrost 

kosztów, to wychodzi mi około 133 milionów złotych. Tyle będzie koszt cen energii.  

I przypominam, że  a może jeszcze dodam, że w tej chwili, bo mam takie ceny na 

dzisiaj, gdybyśmy dzisiaj zakontraktowali cenę na rok dwudziesty trzeci, to byłoby 1200 

zł. Oczywiście netto plus VAT to byłby kontrakt roczny 23. Jeżeli chodzi o cenę 

spotową, to byłaby cena 1024 zł za megawatogodzinę, więc widzimy, że te ceny są 

już dużo wyższe niż tą co w tej chwili Gdańsk zamierza płacić i przypominam, że to są 

to jest tarcza z dołu dostępne dla samorządów między innymi tak to nie jest tak, że te 

pieniądze się biorą znikąd, tylko one są finansowane z budżetu państwa. Wiadomo 

między innymi z naszych podatków. I ja mam i mam pytanie jeszcze do pani skarbnik, 

bo jeżeli chodzi o dług miasta. W opinii Rio było wyliczenie, że ten dług będzie wynosić 

w przyszłym roku. 2 miliardy 54,6 miliona. Widzieliśmy na prezentacji, że przy braku 

uruchomionego kredytu w 2022 roku czyli tego kredytu, przecież nie uruchomiliśmy. 
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To będzie miliard 659,4 miliona i mam pytanie, jaki w końcu będzie ten szacowany 

dług miasta na koniec 2023. Dziękuję. 

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska, radny 

Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję za ten głos. Mam taką propozycję, żeby może faktycznie co 3 wypowiedzi 

radnych dać możliwość odniesienia się pani prezydent i współpracownikom akurat jest 

trzecia wypowiedź, więc, czy państwo chcieliby się odnieść.  

 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo do drugiej wypowiedzi  

w takim razie się odniosę do pani radnej Strzelczyk. No rzeczywiście. Spoglądając na 

to z takiej perspektywy, jak tego słynnego dowcipu schodzą, gdzie wprowadza się do 

mieszkania kozę, żeby był większy tłok, a potem się ją wyprowadzę i żeby pokazać, 

że jednak jest wszystko fajnie. No to rzeczywiście mamy za co dziękować. No mamy 

budżet miasta może podziękować, że ten wzrost za energię elektryczną będzie 77% 

netto 100% brutto, a nie 400 albo 500%. Dziękujemy też naprawdę z całego serca. 

Dziękuję, że w końcu, któraś ze spółek skarbu państwa raczyła złożyć ofertę na 

energię elektryczną dla mieszkańców Gdańska. Jestem naprawdę niezmiernie temu 

wdzięczny, że po 2 miesiącach ciężkiej pracy moich współpracowników 2 tygodnie 

temu mogłem tą umowę podpisać, co naprawdę nie zmienia oglądu całej sprawy i tego, 

jaką mamy sytuację w budżecie Miasta Gdańska, że te środki musimy znaleźć. Jestem 

też i tu nawiążę. Może trochę do drugiego pytania. Ponieważ państwo zaszyli w tej 

ustawie 785 zł też konieczność tego, żeby wprowadzić dziesięcioprocentowy 

oszczędności. Ja nie ukrywam, że  my w mieście Gdańsku, tam gdzie się da i to nie 

od tego roku, ale już od kilku lat wprowadzamy szeroko zakrojone oszczędności, 

zwłaszcza także w temacie energii elektrycznej. Ale chciałbym tu, nawiązując już do 

wypowiedzi pana radnego Skiby. W jaki sposób nie zmniejszać komunikacji 

tramwajowej w naszym mieście i w spółce gdańskie autobusy i tramwaje zrobić 

oszczędności 10% na energii elektrycznej. Chciałbym taką cudowną receptę na to 

zdarzenie otrzymać, bo taki obowiązek mają wszystkie podmioty objęte tą stawką 

preferencyjną, w tym nasza spółka przewozowa Gdańskiego Autobusy i Tramwaje. Ale 

z drugiej strony rząd mówi, ale zmniejszycie ten rachunek na energii elektrycznej  

o 10% znaczy jedyne ewentualna taka możliwość wynikająca z zapisów ustawy, którą 

rząd Prawa i Sprawiedliwości najpierw napisał, w tym przyjął no byłoby obcięcie 

kontraktów tramwajom 10% to nie ma innej możliwości, bo na to jest zużywana głównie 

energia elektryczna w tej spółce pewnie w 90 kilku procentach wolumenów pewnie na 

myjnię na warsztat tak dalej. Także z energia elektryczna jest wykorzystywana. 

Wracając do kontraktu przewozowego troszeczkę rozwinę tą myśl, którą pani 

prezydent miała w swojej prezentacji. Rzeczywiście w liczbach, które prezentacji są 

budżet na komunikację miejską, w tym twardym obszarze jest o 4 miliony mniejszy 

względem roku obecnego, natomiast tam nie ma 2 rzeczy, o których także było w tej 

prezentacji, a które należy do tego dodać. To znaczy pierwsza rzecz to 

zdecydowaliśmy się po wielu analizach, że ujemy z bieżącej. Z bieżącego kontraktu 

dla GAiTU tu pewne wydatki, które możemy klasyfikować jako wydatki majątkowe  po 

to, żeby stawka za wozokilometr nie rosła nam w takim w takim procencie i żeby nie 
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wpływała właśnie na liczbę zamawianych przewozów w spółce Gdański autobusy  

i tramwaje i szacujemy tą kwotę na około 40 milionów złotych. Przekażemy ją do spółki 

jako dokapitalizowanie, jaką mają wydatki majątkowe, natomiast nie będą one 

klasyfikowane jako wydatki bieżące, więc pod tym względem należałoby też 40 

milionów do kontra. Dodać, jeżeli mamy porównać rok 2022 do roku 2023 drugą bardzo 

istotną pozycją jest remont 10 tramwajów Pessa Swing tych, bez których 35 

zamówiliśmy. No mówiąc tak wprost na euro 2012 one były dostarczane głównie  

w 2011 roku. One powinny w tej chwili przechodzić już remonty generalne. W tym roku 

10 takich tramwajów remonty generalne. Przeszło na przyszły rok. Zaplanowaliśmy 

kolejnych dziś niż tego typu remontów. One miały kosztować 30 milionów złotych, tak 

jak było w prezentacji pokazane z tego wydatku. Może nie tyle rezygnujemy, co po 

prostu przekładamy je na kolejny rok, więc znowu jeżeli mamy rzetelnie porównać rok 

2022 do roku 2023, to w budżecie komunikacyjnym te wydatki tegoroczny były  

w przyszłym roku tych 30 milionów nie ma. Więc porównując te dane rzeczywiście 

można wysnuć wniosek, że budżet komunikacyjny jest jednak wyższy, natomiast 

rzeczywiście jest tak jak pan radny zauważył. Energia elektryczna wzrasta 77% inflację 

mamy na poziomie 18%, koszty paliw są dalej o 30% wyższe niż zakładaliśmy jeszcze 

przed wybuchem wojny. No i rzeczywiście pracownicy spółki ciężko pracujący 

motorniczy i kierowcy otrzymają 15,5% podwyżki, czyli około 800 brutto. Reasumując, 

budżet, jeżeli chodzi o przewozy, będzie mniej więcej na podobnej wysokości. Macie 

państwo te liczby w materiale w uchwale budżetowej rzeczywiście nastąpi zmiana, to 

znaczy zamówimy więcej wozokilometrów tramwajowych, a trochę mniej w 

przewozach autobusowych. Z czego to jest związane nas z tego, o czym także już 

dzisiaj było powiedziane, czyli, że na przełomie marca i kwietnia chcemy otworzyć 

trasę Nowe Warszawska. W związku z tym mieszkańcy Ujeściska, Łostowic, Jasienia 

będą mieli możliwość podróżowania szybciej tramwajem i tych podróży zamówimy 

więcej, natomiast oczywiście nie będzie wtedy tak duża potrzebne jeżdżenie 

autobusem, ponieważ to tuż obok będzie linia tramwajowa, co jest zrozumiałe, to się 

po prostu zbilansuje. Stąd te zmiany w zamówionych poza kilometrach w budżecie 

przyszłego roku bardzo. Bardzo dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Panie Przewodniczący, Pani Prezydent, Szanowni Państwo Radni. Kiedy zbliżał się 

czas. Kiedy pani prezydent miała ogłosić projekt budżetu na 2023 rok na początku 

listopada myśmy wcześniej jako Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości przedstawili 

kilka takich istotnych punktów, które naszym zdaniem powinny być uwzględnione  

w projekcie budżetu na 2023 rok. Zapowiadano także przedstawienie takiego pakietu 

oszczędnościowego, który ostatecznie jakby no nie ujrzał światła dziennego ze strony 

władz Miasta Gdańska. Natomiast zobaczyliśmy ten projekt budżetu 15 listopada, no  

i niestety nie zobaczyliśmy ku naszemu zasmuceni tego, by władze Miasta Gdańska 

uchyliły się nad tymi postulatami, żeby faktycznie oszczędności zaczęły od siebie. 

Kiedy słyszeliśmy w licznych wywiadach pani prezydent o tym, że no niestety takie 

rzeczy jak oczyszczanie miasta, jak kursowanie komunikacji miejskiej, oświetlenie 

uliczne, no będą musiały być ograniczone. To mówiliśmy wprost. Szukajmy 

oszczędności tam, gdzie mieszkańcy nie będą tego bezpośrednio odczuwać.  

No niestety tak się nie stało. Kiedy widzimy projekt budżetu na przyszły rok i zestawimy 

sobie tak istotne kwestie, jak chociażby oczyszczanie miasta. Tutaj jesteśmy w ścisłym 

centrum Śródmieścia, kiedy przechodzimy się ulicą długą, szczególnie w sezonie, ale 
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nie tylko, kiedy przechodzimy się uliczkami Śródmieścia. Mówię tylko, jakby od tej 

powiedzmy najbardziej reprezentatywnej części miasta to sami doskonale widzimy, że 

już obecna obsługa zakresie oczyszczania miasta jest niewydolna. A mówicie państwo 

wprost, że będzie trzeba ograniczyć na przykład codziennego oczyszczania do 3 razy 

w tygodniu, kiedy słyszymy o tym na komisjach, chociażby Komisja Zrównoważonego 

Rozwoju wielokrotnie podnosi ten temat, jak chociażby program Jaśniejszy Gdańsk, 

że ten program niestety będzie musiał być w przyszłym roku ograniczony. No to jaki 

sposób możemy powiedzieć, że ten budżet był dobry, kiedy my jako radni podnosimy 

naszym zdaniem zbędne wydatki chociażby na szeroko rozumianą promocję  

i koordynację działań promocyjnych miasta, a następnie widzimy w projekcie budżetu, 

że oszczędności przewidziane są w tej pozycji na 0,1% i zestawimy tu z innymi 

pozycjami, gdzie po kilkanaście procent obcina się kwestie związane z oczyszczaniem 

miasta. Kwestie związane z fundamentalnymi zadaniami, które do których powinno 

być powołane miasto Gdańsk, to mówimy, że coś jest nie tak. Dlatego tak wielokrotnie 

podnosimy szczególnie te małe wydatki, bo one jakby symbolizują stosunek władz 

Miasta Gdańska, także do mieszkańców. Jeśli lekką ręką wydaje się środki 100,200, 

pół miliona na rzeczy, które naprawdę nie służą mieszkańcom, to w jaki sposób dzisiaj 

mielibyśmy jako radni opozycji podnosić rękę za budżetem, w którym obcina się środki 

na rzeczy, które dla mieszkańców są fundamentalne. Szanowni Państwo radni ja 

życzyłbym sobie, aby oprócz tego, by mądrze wydawać środki publiczne. Także starać 

się dobrze współdziałać z rządem centralnym. Niestety usłyszeliśmy tutaj na sali 

dzisiaj wielokrotnie. Całe prezentacje, które odnosiły się nawet nie do budżetu. One 

się odnosiły do polityki rządu centralnego. Ja rozumiem, że radni rządzącej koalicji 

szukają jakieś pola jakiegoś pola do polityki. Wykorzystania tematu budżetu Miasta 

Gdańska. Ale ja oddaję im pod rozwagę, bo oni kilka miesięcy temu organizowali 

konferencję, na której mówili żartobliwie, że do transportu węgla to chyba będzie trzeba 

wielbłądy z zoo wykorzystać i tak dalej i tak dalej. Śmiechom nie było końca. 

Tymczasem co mamy ostatnio miasto Gdańsk, tak jak i niemalże wszystkie samorządy 

w Polsce zreflektowała się. Postanowiło pomóc mieszkańcom, bo tu chodzi o pomoc 

zarówno ze strony rządu, jak i samorządu mieszkańcom. Węgiel w Gdańsku jest dla 

mieszkańców dostępny więcej mądrej dyskusji, mniej politycznego pałowania tematu, 

jak chociażby budżetu na 2023 rok. Dziękuję. 

TERESA WASILEWSKA – Radna Klubu Wszystko dla Gdańska 

Drodzy Radni. Ja podsumuję. Jeżeli chodzi o obszar edukacji. Dwudziesty drugi rok. 

Jednym z najtrudniejszych wyzwań mijającego roku była rekrutacja do szkół średnich. 

Na skutek wcześniejszych zmian. W  systemie edukacji do naboru przystąpiło niemal 

7000 absolwentów szkół podstawowych, z czego ponad 30% stanowili mieszkańcy 

innych miast ościennych. Finalnie, dzięki rozpoczętym wcześniej przygotowaniom 

miasto Gdańsk zapewniło miejsce dla każdego ucznia ubiegającego się o miejsce  

w szkole średniej. Tutaj nie wspomniałam, kto się przyczynił do tych zmian 

rewolucyjnych, które nam rozłożyły nabór. Sukcesy gdańskich uczniów i nauczycieli  

w ramach konkursu branżowego, świadczą o wysokim poziomie kształcenia 

zawodowego. W przyszłym roku w Gdańsku odbędzie się Europejski Konkurs. Rozwój 

samorządności, obywatelskości i nauki o demokracji realizowany był w formie 

gdańskich lekcji obywatelskich nie tylko poprzez przygotowanie gotowych scenariuszy 

zajęć dla nauczycieli, ale również poprzez realne spotkania z uczniami gdańskich 

szkół. Natomiast, jeżeli chodzi o przyszły rok. O tym roku można by jeszcze dużo 
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mówić, ale to są takie  punkty, które jakby można tutaj wymienić jako przodujące. 

Pozwania na dwudziesty trzeci. Jednym z ważniejszych wyzwań przyszłego roku 

będzie kolejna trudna rekrutacja do szkół średnich. Podobnie jak w roku dwudziestym 

drugim do rekrutacji przystąpi 1,5 rocznika. Absolwentów szkół podstawowych już pod 

koniec dwudziestego drugiego roku rozpoczęto spotkania z dyrektorami szkół w celu 

przygotowania optymalnej liczby miejsc. Wyzwaniem dwudziestego trzeciego roku 

będzie dalsze optymalizacja wydatków w sferze oświaty przez dalsze wprowadzenia 

działań zmierzających do oszczędności w jednostkach oświatowych, zwłaszcza  

w obrębie zużycia mediów. Edukacja młodzieży w duchu spółdzielczości  

i samodzielności poprzez wspieranie idei miejskich spółdzielni uczniowskich. Oraz 

wpływu młodzieży na środowisko, w którym się uczą. Chciałabym też zwrócić uwagę 

na rolę miasta. Pomoc od lutego. Przybyszom wojennym z Ukrainy. Pomoc 

wolontariuszy ponad 10 000 osób zaangażowało się w akcje Gdańsk Pomaga 

Ukrainie. Pomoc nie tylko w Gdańsku, ale również transporty z pomocą do 

mieszkańców Ukrainy. Pomagały i pomagają zarówno pojedynczy gdańszczanie  

i gdańszczanki. Jak i lokalni przedsiębiorcy i instytucje. Chcę powiedzieć, że nie tylko 

zinstytucjonalizowane formy są pomocy, ale również na zasadzie skrzyknięcie się ludzi 

dobrej woli. Taka inicjatywa jak Biskupia 33, gdzie obecnie około 400 osób jest 

objętych. Pomocą i co czwartek to poniedziałek. Są zaopatrywani w paczki. Też dzięki  

naszym ofiarodawcom Lions Clubs Rotary również Orange to są firmy, które wspierają. 

Pomoc obejmuje nie tylko pierwszą pomoc ciepły, napój czy jedzenie, jak  

i dach nad głową, ale i pracę. Chciałabym jeszcze tylko powiedzieć, że w przyszłym 

roku Klub Wszystko dla Gdańska. Będzie promotorem akcji Walczymy z Cukrzycą, 

pomagamy w chorobach psychiatrycznych. Jak wiemy cukrzyca w tej chwili, zwłaszcza 

po pandemii, nabrała rozpędu niewiarygodnego. Jako klub zaproponujemy, żeby  rada 

wszyscy radni, żebyśmy wspomagali i popularyzowania walkę z tą straszną chorobą 

w najbliższej sesjach może w lutym. Nad tutaj będzie, zapoznamy się pani doktor Irina 

Mogilnaja wygłosi taką informację, a w tym czasie. Może w moim gabinecie może w 

jakimś innym będą studenci badali cukier. Wszyscy, którzy będą w budynku, będą 

mogli skorzystać z pomiaru bo często jest tak, że lekceważymy. Tą ciężką  

i nieuleczalną chorobę. Czego ja osobiście niestety jestem niechlubnym przykładem.  

I dopiero jak mnie to dotknęło i to w takiej poważnej formie. Zdałam sobie sprawę jak 

ta sfera społecznej choroby jest daleko niezauważalna. Dziękuję bardzo. 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska, radny 

Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję kolejnego z dyskusji, pan radny Perucki, a potem będzie możliwość 

odniesienia się przez prezydent lub zastępcy. 

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję, panie przewodniczący. Przygotowując się do debaty, otworzyłem gazetę. 

Gazetę kupioną przez Orlen i zauważyłem, że radnych Prawa i Sprawiedliwości 

owładnęła amnezja. Amnezja to w tym wypadku synonim kłamstwa, ponieważ 

kłamstwem radni Prawa i Sprawiedliwości rozpoczęli debatę nad budżetem Miasta 

Gdańska na rok 2023. Kłamstwo, ponieważ dyskutowaliśmy, debatowaliśmy nad 

kwotą 13 miliardów złotych nad kwotą, która na podstawie kontraktu z GAiTEM da 

możliwość emisji obligacji i zakupu nowoczesnego taboru.  Taboru, który będzie służył 

mieszkańcom pasażerom naszego miasta. Co do centralizacji, bo o tym mówimy już 
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głośno od dobrych paru lat. A skoro centralizacja i taka teza z mojej strony centralizacja 

państwa, przede wszystkim centralizacja wszystkich możliwych środków, w takim razie 

podaję argument. W 2019 rok ubytki z PITu 31 milion. Rok 2020 już ponad 100 

milionów. Rok 2021 130 milionów. Rok 2022 334 i wisienka na torcie przyszły rok 2023 

już przeszło pół miliarda złotych. Trafi mniej do gminy z powodu właśnie ubytków  

i podziału podatku PIT podatku, który jest głównym źródłem dochodu gminy. Czego 

konsekwencją przekładając na język Polski i przekładając na język każdego 

mieszkańca, są szeroko zakrojone działania oszczędności planowanym budżecie na 

przyszły rok. Przede wszystkim przypomnijmy koszenie trawników. Kiedy 

wprowadzaliśmy pewnego rodzaju standaryzację w utrzymaniu miasta w pielęgnacji 

miasta, czyli 4 razy na rok, teraz 2 razy na rok opróżnianie koszy codziennie. Teraz co 

drugi dzień rezygnacja z organizacji chociażby Sylwestra to kolejny symbol pokazujący 

nasze oszczędności w ramach planowanego budżetu. Modernizacja 10 tramwajów 

opóźniona o rok, ponieważ nie mamy tych środków, wróć znowu podatek PIT 

chociażby, ale tych powodów jest więcej. Inflacja 17 koma 9% wzrost kosztów energii 

77 a w zasadzie 100%. Jeżeli mówimy o stawce brutto, a wzrost energii to  

w zasadzie pokłosie kosztów wszystkich spółek miejskich jednostek organizacyjnych 

miastach, wydziałów Urzędu Miasta. Droższy pieniądz to także przede wszystkim 

droższa obsługa naszych kredytów inwestycyjnych. To są powody, dla których jeden 

radny mówił o głośno o deficycie budżetu miasta. To są właśnie te powody, dla których 

jest taki, a nie inny deficyt miasta, który i tak jest znacznie obniżony. Dzięki wielu, wielu 

różnym oszczędnościom w ramach druku o budżecie miasta na przyszły rok. Ale co 

na to rząd ustawa metropolitalna? Brak z kolei krajowy Plan Odbudowy też brak. 

Widzieliśmy piękne obrazy. Dziękuję, panie przewodniczący radnych, chwalących się, 

że 9,5 miliarda złotych trafi do Gdańska, z tego przyszło do Gdańska. Uwaga, równe, 

okrągłe, Zero. Tak samo ustawa metropolitalna były radny teraz zasiadające w ławach 

sejmowych opierał mówił, że jasne słusznie, po czym nic w tym kierunku nie robi.  

Ba wydaje się, że tylko przeszkadza. Wprowadźcie ustawę metropolitalną, uspokójcie 

2 panów zasiadających w rządzie jeden singiel z kotem, który się okazał prezesem  

w jednej partii, a drugi gmerający i szkodzący polskiemu wymiarowi sprawiedliwości 

tych dwóch panów należy uspokoić, to wtedy pieniądze trafią również do Gdańska. 

Dziękuję bardzo. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Tak było w pierwszej turze. Nie zdążyłam odpowiedzieć na pytania. Pytanie pana 

radnego Andrzeja Skiby, skąd tak duży deficyt? Deficyt  to jest porównanie dochodów 

ogółem do wydatków ogółem i w każdym roku budżet jest uchwalany z deficytem,  

a ten zwykle wynikał z faktu, że realizujemy program inwestycyjny i na realizację 

wydatków inwestycyjnych zaciągamy kredyty i to nie jest nic złego, ponieważ jeśli 

dzisiaj spojrzymy na koszty obsługi koszty oprocentowania, pożyczek kredytów czy 

pożyczek czy obligacji. Inflacja to wzięcie kredytu dzisiaj jest tańsze niż odkładanie 

inwestycji na przyszłość, bo one po prostu będą droższe w przyszłości, więc deficyt 

budżetowy nie jest niczym złym. On przyspiesza rozwój miasta, dając większe 

możliwości realizacji inwestycji. To, co się dzieje w bieżącym roku i w przyszłym, to 

jest fakt, że my mamy budżety uchwalane z deficytem operacyjnym i ten wynika ze 

spadających dochodów i rosnących kosztów utrzymania miasta. Czy 800 milionów to 

jest duży deficyt? Już mówiliśmy, pani prezydent prezentowała  założenia do projektu 

budżetu i jak wyglądały materiały w pierwszym etapie planowania budżetu. Nasz  
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budżet nie spiął się w pierwszym etapie prac nad budżetem na potem miliard 300 to 

nad czym musieliśmy pracować, to doprowadzenie do względnej równowagi budżetu. 

I jeszcze jedna rzecz, porównując dochody tegoroczne i przyszłoroczne i wydatki 

tegoroczne i przyszłoroczne, powinniśmy się posługiwać przede wszystkim 

porównaniem dochodów bieżących własnych. I te w przyszłym roku rosną około 40 

milionów złotych w stosunku do dochodów własnych bieżącego roku. Jeśli spojrzymy 

na wydatki bieżące własne, to już rosną więcej w stosunku do bieżącego roku,  

a zwiększenie wydatków wynika z tego, że musieliśmy znaleźć dodatkowe środki.  

To pokrycie kosztów energii elektrycznej. Przypominam dla samych jednostek  

i finansowanych bezpośrednio z budżetu miasta. To był plus 52 miliony złotych. 

Musieliśmy znaleźć w tych samych wydatkach pieniądze na pokrycie wzrostu 

najniższego wynagrodzenia w gospodarce dla naszych pracowników to była kwota 

dodatkowa 12 milionów złotych znalezienia w ramach puli, którą dysponowaliśmy. 

Musieliśmy również znaleźć dodatkowe środki na pokrycie rosnących kosztów długu. 

Długu tego, który mamy już dzisiaj zaciągnięte. To są to to są kredyty zaciągane wiele 

lat temu najstarszych sięga chyba 2004 roku, ale sporo nowych kredytów zaciągaliśmy 

2011 roku. Wtedy, kiedy realizowaliśmy duży program inwestycyjny związany z euro 

2012 i pierwszą drugą perspektywą unijną, gdzie na inwestycje wydaliśmy 5 miliardów 

złotych, z czego 3 miliardy pozyskaliśmy zewnątrz. Pozostałe środki 

wygospodarowane z nadwyżek operacyjnych i właśnie zaciągniętych kredytów, więc 

to, co musieliśmy znaleźć na pokrycie wydatków versus o ile nam wzrosły wydatki, 

dochody bieżące, to jak tak liczę, to jest około 90 milionów złotych. I nieprawdą jest, 

że zmniejszamy wydatki bieżące na różnego typu zagadnienia, na przykład na 

czystość my za te same pieniądze po prostu zrobimy mniej te cięcia nie wynikają. 

Część nominalnych wydatków tylko ze zmniejszenia wartości pieniądza i to jest to jest 

to, co pani prezydent pokazywała na slajdach rzadsze sprzątanie rzadsze opróżnianie 

koszy poza te same pieniądze po prostu będziemy robić mniej jeśli chodzi o kwotę 

długu. Faktycznie to nie jest prosta sytuacja dlatego, że posługujemy się z jednej strony 

planami, czyli tym co jest zapisane w zatwierdzonym budżecie tegorocznym 

wieloletniej prognozy finansowej i tym co przedkładamy. Jako projekt budżetu  

i przyszłego i Wieloletniej Prognozy Finansowej na rok przyszły w momencie składania 

projektu budżetu na przyszły rok Wieloletniej Prognozy Finansowej musieliśmy 

posługiwać się planowanym długiem na koniec tego roku. Zgodnie z uchwalonym 

budżetem i na dzisiaj jeszcze na dzisiaj przed zmianami w budżecie tegorocznym 

planowany dług to miliard 393 miliony miliardy miliard 393 miliony złotych. Jeśli nie 

zaciągniemy w bieżącym roku kredytów, które jeszcze są zapisane w uchwale 

budżetowej dług na koniec tego roku, to będzie miliard 13 zł. On jest mniejszy od tego, 

który był na koniec zeszłego roku, ponieważ w ciągu tego roku spłaciliśmy kapitał 

starych kredytów, nie zaciągając nowych kredytów. I teraz jeśli mówimy o planowanym 

długu na koniec przyszłego roku, on jest inny w  prognozie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej w projekcie budżetu, ponieważ on koreluje z dotychczasowym planem.  

Po zakończeniu roku przy pierwszej nowelizacji wieloletniej prognozy finansowej 

zaktualizujemy planowany dług na koniec przyszłego roku i  oczywiście z kolejnych lat 

i również zdecydujemy, co zrobimy z niezaciągniętym w bieżącym roku długiem. 

Najchętniej tę rezerwę, ten  potencjał kredytowy chcielibyśmy zachować na nową 

perspektywę unijną. W tej chwili pracujemy nad programami rozwojowymi, pracujemy 

nad pakietem inwestycji do przyszłej perspektywy i na to chcielibyśmy zebrać jak 

największy potencjał jak największą możliwość zabezpieczenia środków własnych.  
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A te są magnesem do przyciągania środków zewnętrznych, unijnych, ale również 

Krajowego Planu Odbudowy. Dziękuję. 

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 

Pani przewodnicząca Szanowni Państwo. Obowiązkiem naszego rządu, państwa jest 

zapewnienie edukacji najmłodszym dzieciom, młodzieży. Także mówiąc, nie wiem, 

jaką kwotę planuje przeznaczyć rząd Polski na szkolnictwo 2023 roku zapewne dotrę 

do źródeł i mi się to uda, ale wiem jaką kwotę muszą przeznaczyć największe miasta 

w Polsce, żeby zabezpieczyć edukację swoim mieszkańcom. Ponad 22 miliardy 

złotych tyle planują wydać na edukację największe miasta w Polsce. Ta kwota jest 

ponoć ponad 12% większa niż planowana w roku 2022. Tylko jedno z 18 miast Gorzów 

Wielkopolski nie planuje wydać na edukacje więcej niż planowało w poprzednim roku, 

a w 6 miastach, w tym Gdańsku wydatki przekraczają miliard. Gdański budżet 

edukacyjny wzrośnie w porównaniu z 2022 rokiem o 14,4% i tutaj taki mały przerywnik,  

słowo komentarza, że to bardzo trudny zabieg. Nie wiem jak przy tej drożyźnie, 

rosnących cenach paliw energii. Ten tort i największy kawałek tortu tort edukacyjny. 

Troszeczkę się pogubiłem, ale tak już się zbliżam. Cieszę się, że ta edukacja, 

stawianie na młodego gdańszczanina, na jego potencjał jest bliski właśnie naszym 

osobom, które zarządzają tą gdańską edukacją i całym miastem. To nie będzie łatwy 

rok wyniku zwanych reform. Przed nami kolejna trudna rekrutacja do szkół średnich, 

podobnie jak 2022 roku, przystąpi do niej tak zwane 1,5 rocznika absolwentów szkół 

podstawowych. Trzeba będzie zabezpieczyć kolejne miejsca w szkołach średnie, 

jakim to będzie kosztem do końca nie wiadomo. Dużym wyzwaniem będzie również 

wsparcie i opieka dzieci z Ukrainy, bo ogromne zadanie dla dyrektorów szkół 

nauczycieli, pracowników miasta, którzy odpowiadają za oświatę wychowanie, żeby 

zabezpieczyć dla 4,5 tysiąca dzieci z Ukrainy miejscach w żłobkach, przedszkolach 

czy szkołach, a również zapewnienie, wsparcie, zapewnienie bezpieczeństwa, 

udzielenia pomocy. Najmłodszym obywatelom Ukrainy, które przybyły do miasta.  

W tym budżet. Zwiększa się edukacji, ale zwiększa się także budżecie współpracy  

z organizacjami pozarządowymi. W roku 2022 dla organizacji pozarządowych 

przeznaczona była kwota ponad 91 milionów. W tym roku będzie to 93 miliony złotych 

i przy różnych cięciach, oszczędnościach. Nasi partnerzy społeczni będą mogli swoje 

realizować swoje działania społeczne. Chciałem z tego miejsca podziękować 

pracownikom Wydziału Rozwoju Społecznego, dyrekcje pani zastępczyni prezydent 

Monice Chabior. Podziękowania za ten trudny, 2022 rok oraz za przygotowanie 

budżetu na rok  przyszły. Dziękuję. 

EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję pani przewodnicząca. Budżet to liczby, jak widać z wypowiedzi moich 

poprzedników, te liczby dotykają każdej sfery naszego życia. Jako przewodniczącej 

Komisji Zagospodarowania Przestrzennego. Oczywiście ja się skupię na tym wątku, 

jakim jest planowanie przestrzenne. Bo to także dotyka każdego z nas, każdy z nas 

chce mieszkać w mieście przyjaznym w mieście, dostępnym w mieście, gdzie 

wszystko jest blisko, gdzie do wszystkiego mamy dostęp. Planowanie przestrzenne to 

jest taka dziedzina, która z pozoru wydaje się łatwa. Każde prawie, każdy z nas coś 

może na ten temat powiedzieć, bo tak jak powiedziałam, to jest sfera, która dotyka 

bardzo mocno nas wszystkich. Natomiast w rzeczywistości. Planowanie przestrzenne 

to dziedzina, która wymaga wielu lat doświadczeń i bardzo. Dużej wiedzy. 
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Podstawowym celem polityki w ogóle planowania przestrzennego jest to, żeby był ład 

przestrzenny, żeby funkcje były wymieszane, żebyśmy nie tworzyli miasta, w którym 

później będziemy musieli specjalnie budować drogi, specjalnie budować szkoły, 

specjalnie budować żłobki. I całą pozostałą infrastrukturę i do tego w mieście Gdańsku 

dążymy w studium. Mamy zapisane, że dążymy do tego, żeby miasto rozwijać do 

wewnątrz. I powinno nam to przyświecać przy tych decyzjach, które podejmujemy przy 

miejscowych planach zagospodarowania przestrzennego. Natomiast jeżeli chodzi  

o 2023 rok. Tutaj Wielkiej rewolucji w planowaniu przestrzennym nie będzie. 

Planowanie przestrzenne jest to polityka długotrwała. Oczywiście musimy 

zaktualizować plany, które powstały kilkanaście lat temu, gdyż to w jakim kierunku 

rozwijało się miasto kilkanaście lat temu. To nie jest to samo miasto, w którym rozwija 

się w tej chwili i te plany także należy zaktualizować. My będziemy pracowali, 

kontynuowali pracę jako Rada Miasta Gdańska nad 70 planami miejscowymi. I w tych 

planach miejscowych, co jest istotne, bo trochę w tej dyskusji publicznej, która toczy 

się i oczywiście przy tych planach, które wzbudzają największe zainteresowanie. 

Brakuje informacji o tym czego te plany te dotyczą, bo one nie dotyczą tylko zabudowy 

mieszkaniowej. To, że my intensyfikuje my tą zabudowę, nie tego nie dotyczą tylko 

plany i o tym warto mówić, że plany miejscowe zabezpieczają nam tereny pod zieleń 

pod wodę pod małą i dużą retencje i dzielnice południowe Gdańska nie tylko dolny 

taras, ale także południowe to, o czym też często mówimy, czyli, że musimy zatrzymać 

tą wodę u góry naszego miasta, bo nasze miasto jest jednak specyficzne 

ukształtowanie. To jest między innymi rozbudowa zbiornika na Osowej. Także obszar 

zieleni urządzonej w rejonie Stawu Młyńskiego w Oliwie. To jest tak, że kolejne 

działanie, które będziemy planować w miejscowym planie, ale także sport, cele 

społeczne, zabezpieczamy tereny pod rozbudowę cmentarza w Matarni takie funkcje 

jak szkoły podstawowe przedszkola w dzielnicy południe to także są działania, które 

są planowane w miejscowych planach zagospodarowania przestrzennego. 

Planowanie przestrzenne to także ochronę wartości historycznych. Budynków oraz 

zespołów zabudowy. To także rozwój zabudowy usługowej mieszkaniowy, o których 

już wcześniej wspomniałam. I to właśnie ta zabudowa oczywiście budzi największe 

emocje, natomiast my nie możemy zapominać o tym, że planowanie przestrzenne to 

tylko nie tylko zabudowa, ale także dbanie o funkcje społeczne, sportowe, o zieleń 

właśnie małą i dużą retencję. Planowanie przestrzenne to także rozwój układu 

transportowego. To także dyskusja o tym, czy w pewnych rezerw rezygnować, czy też 

się przeznaczać z kolei na inne. To jest także dyskusja o tym o układzie drogowym  

w dzielnicach południowych. Aktualizacja właśnie tych rezerw drogowych w rejonie 

ulicy Nowej Jabłoniowej w rejonie nowej Stężyckiej W tym także będziemy się 

zajmować. To nad czym  akurat będziemy się zajmowali w 2023 roku, to oczywiście 

realizacja celów publicznych pod zieleń miejską na południu pod zbiornik retencyjny 

na Orunii pod cele oświatowe, ale to także rozwój miasta do wewnątrz i rozwój 

fotowoltaiki na wyspie Stogi i Błoniach Płoni. To co uważam, że jest bardzo dużym 

plusem w kreowaniu polityki przestrzennej naszego miasta. To było powołanie Biura 

Architekta Miasta Gdańska i jego współpraca. Ścisła współpraca z Biurem Rozwoju 

Gdańska na naszej komisji zagospodarowania przestrzennego. Architekt miasta mówił 

o głównych zadaniach, że jest ich 8. Jeżeli chodzi o biuro Architekta Miasta, natomiast 

w tych działaniach są wydatki związane ze wstępnym planowaniem działania 

społeczne, które architekt miasta mocno się angażuje. Wspominał o tym, że 

planowane są konkursy z Politechniką Gdańską, ale także konkursy architektoniczno- 
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urbanistyczne, w tym między innymi na rewaloryzację placu Solidarności w Gdańsku. 

Oczywiście, podkreślając to, że zmiany na placu solidarności one nie będą mogły się 

odbyć przy udziale  Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Natomiast ta przestrzeń 

wokół placu Solidarności ona zasługuje na to, żeby ją odnowić i zagospodarować na 

nowo. Nowego spojrzenia wymaga centrum południe, hasło centrum południe.  

Ona pojawia się od wielu lat, natomiast. To nasze pierwotne spojrzenie jak te jak to 

centrum południe powinno wyglądać. No już nie jest aktualne i teraz  pani prezydent  

w tym roku podjęła decyzję o tym, że na nowo trzeba spojrzeć i pan architekt biura pan 

architekt miasta te działania podejmuje i w przyszłym roku ta kontynuacja także będzie 

kontynuacja będzie nad parkiem południowym i w przyszłym roku będziemy już 

pracować nad szczegółami, bo w tym roku ogólny plan został wypracowany w przyszły 

rok. To już konkretne szczegóły. Natomiast to, o czym też mówił architekt miasta.  

Ja już zbliżam się, zbliżam się do końca. Natomiast to są rzeczy, o których tutaj 

wcześniej nie mówiliśmy. One są naprawdę bardzo ważne, czym teraz  będzie się 

zajmował architekt miasta, to współpraca z społecznościami lokalnymi. I tutaj między 

innymi wspominał o tym, że z Radą dzielnicy Śródmieście współpracuje nad nową 

wizją ulicy Elżbietańskiej. Z kolei jeżeli chodzi o Strzyże i Wrzeszcz, to tutaj będzie.  

Na Strzyży i we Wrzeszczu mowa była o placu Piłsudskiego o tym, żeby zmienić 

oblicze placu Anny Walentynowicz. Tam pomnik jak najbardziej. Jest  ładny, natomiast  

to otoczenie już tutaj zasługuje na kompletną zmianę. Warto wspomnieć także  

o pracach nad pasem, alei Grunwaldzkiej. Kontynuacja w przyszłym roku warto dodać, 

że wszelkie prace planistyczne zostały w tym obszarze wstrzymane do czasu, aż nie 

wypracujemy wizji całościowej. Ja wiem, że są to działania, które może nie są tak 

chętnie wysłuchiwane i nie tak chętnie komentowane jak inne dziedziny. Natomiast 

chciałabym, żeby mieszkańcy Gdańska także o nich wiedzieli o naszych planach na 

przyszły rok. Dziękuję. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję bardzo Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, radni, pani prezydent.  

Na początku może taką inną informację. Nie wiem czy wszyscy wiedzą, ale pan 

prezydent zawetował ustawę lex Czarnek, więc tutaj naprawdę bardzo dobra 

informacja. Dzisiaj podczas sesji, ale wracając do budżetu. Główny zarzut, który padał 

też z ust radnych Prawa i Sprawiedliwości to to, że oni nie wiedzą, oni nie słyszeli, oni 

są zaskakiwani, co znajduje się w budżecie. Dyskusja o budżecie ławy Prawa  

i Sprawiedliwości w połowie puste. Padały pytania czemu czegoś nie realizujemy?  

No, ale przecież o tym mówiłem, pani radna z ław z Prawa i Sprawiedliwości 

wskazywała, że ona nie ma informacji o tym co jest w budżecie w ramach tego 

wystąpienia, które są w imieniu klubu. No jakby ja właśnie o tym mówiłem, że czego 

nie ma i na co nie starczy właśnie dlatego, że tego nie ma. Ja wiem, że to może być 

trudne, ale jeżeli zabiera się środki z budżetu miasta, które wracają do poziomu z 2018 

roku, a mamy rok 2023, bo o tym roku budżetowym mówimy mamy szalejącą inflację 

na poziomie 20%. No to trzeba za te same pieniądze kupić, niestety mniej no i tak 

działa tak na dzień dobry jak mówił jeden z radnych Prawa i Sprawiedliwości, tych 

środków nie ma i na do widzenia tych środków też niestety nie będzie. Pan jeden  

z radnych Prawa i Sprawiedliwości mówił o komunikacji miejskiej, które pan prezydent 

Borawski się do tego odnosił. No czemu jest problem? No bo musimy oszczędzić 10% 

w GAiT, wiemy, ile prądu potrzebują tramwaje, jakie to są koszty. Pani prezydent 

mówiła o utrzymaniu chociażby rocznym linii numer 6. No, ale byśmy chcieli tą 
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komunikację rozwijać Szanowni Państwo, radni, Pani Prezydent i kolejny problem, bo 

miasto Gdańsk chciało zakupić panie prezydencie autobusy, tak i mieliśmy dostać 

dofinansowanie z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. Szanowni Państwo  

i mieliśmy te środki wydać w przyszłym roku. Szanowni Państwo, właśnie w 2023.  

No ale żeby je wydać, to należałoby zrobić przetarg na zakup tych autobusów, bo nikt 

nie wchodzi do sklepu, bo nie ma sklepu z autobusami, które bierze się bezpośrednio 

z półki. No i niestety Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska, który zarządzany jest 

przecież przez ludzi wskazanych przez Prawo i Sprawiedliwość, do tej pory nie był  

w stanie przedstawić nam warunków umowy, w ramach której mielibyśmy  

te dofinansowanie otrzymać. No i to też jest wina, pani prezydent pana prezydenta, że 

jednostki państwowe nie są w stanie przygotować tego typu dokumentacji. Państwo  

radni bardzo sprytnie szachują informacjami, bo wyliczyli rzeczy, na których miasto 

oszczędza, na które wyda mniej bądź wyda tyle samo, ale kupi za to mniej i wskazaną 

wskazują, że my tyle wydajemy na promocję i teraz pani skarbnik 4 miliony tak na 

promocję mamy tak ogólnie w budżecie tak promil Szanowni Państwo promil 4 miliony 

na promocję czy państwo radni pokusili się taki wysiłek intelektualny poczynili, żeby 

sprawdzić ile my oszczędzamy na tych działaniach, o których mówiła pani prezydent? 

odnośnie oszczędności, między innymi przy sprzątaniu. Może pani prezydent 

Kryszewski ma dane, jaki jest koszt średni sprzątania miasta? Ile musieliśmy obciąć, 

jakby usług, ile to kosztowało? Być może porównamy sobie skalę problemów, które 

państwo tutaj przekazują. Promil budżetu 4 miliony przy 4 miliardach, a za chwilę się 

dowiemy, ile to wszystko kosztuje i ile my faktycznie musimy oszczędzić, bo 

przypomnę tylko w 2023 roku przez decyzję Prawa i Sprawiedliwości budżetu będzie 

500 milionów mniej. I było też o dworze pani prezydent, pani prezydent, nie widziałem 

tego dworu. Mam nadzieję, że kiedyś pani zaprosi. Będziemy mogli zobaczyć  

i popodziwiać, ale jak jesteśmy przy dworach, no to nikt tak nie robi dużych dworów 

jak pan premier Morawiecki. Szanowni Państwo, rok 2015 kancelaria Prezesa Rady 

Ministrów, utrzymanie 125 milionów złotych. Szanowni Państwo, rok 2023 i 1,5 

miliarda złotych.  O 3 miliardach na te TVP, kiedy psycholog, psychiatra dziecięca  

i cała służba zdrowia prosi o pieniądze wspominać nie będę, bo przecież już tyle o tym 

mówiliśmy i na koniec, Szanowni Państwo tyle propozycji tyle uwag, czwarty budżet 

tej kadencji Rady Miasta Gdańska. Radni Prawa i Sprawiedliwości do tej pory nic 

sensownego na mnie przedstawili. Przecież jako klub mają możliwość zgłoszenia 

poprawki do każdej uchwały, w tym do uchwały budżetowej jak w 2022 roku w grudniu 

sesji budżetowej spytałem pana przewodniczącego Klubu Prawa i Sprawiedliwości, 

czemu tej poprawki nie ma. Mówi, że to jest tak tytaniczna praca, że oni wystawili  

w stanie wykonać nie są. Skoro mówicie, że i tak wszystko zostanie przegłosowane. 

No to być może idźcie. Zostawcie nas w spokoju, my będziemy tutaj sobie. No zresztą 

już w większości wyszliście to prawda, pani radna Czerniawska mi podpowiada, jak 

nie jesteście w stanie pracować dla Miasta Gdańska, nie jesteście w stanie czytać 

druków, które dostaliśmy na skrzynkę mailową, to być może faktycznie warto 

zrezygnować i zająć się pasjami, które pewnie gdzieś tam macie. Dziękuję bardzo. 

PIOTR KRYSZEWSKI - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Dziękuję Pani Przewodnicząca,  Państwo radni tutaj kilka wątków się pojawiło. 

Rzeczywiście tak jak widać te ograniczenia, które wprowadzamy w przyszłym roku, 

jeżeli chodzi o utrzymanie czystości, wzbudzają mnóstwo emocji. Jeżeli chodzi o kwoty 

no to panie radny to jest kwota około 8 milionów, które właśnie musieliśmy sięgnąć, 
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ale pamiętajmy, że to jest 8 milionów. Jeżeli chodzi o wartość pieniądza, tak jak 

powiedziała pani skarbnik, w wyniku inflacji musimy też zrezygnować z częstotliwości 

utrzymania dróg, opróżniania koszy. Pamiętajmy, panie radny, że miasto jest 

podzielone na strefy i w zależności od tego, jak często jest użytkowana ulica chodnik, 

czy też zapełniane są kosze, tak też jest dostosowany harmonogram obecnie. 

Postaramy się rzeczywiście, żeby, żeby ta uciążliwość dla mieszkańców była jak 

najmniejsza, ale mamy świadomość właśnie jak wygląda budżet. Cały czas musimy 

pamiętać z tyłu głowy kwotę, która dzisiaj padała już wielokrotnie 522 miliony, o tyle 

budżet miasta jest mniejszy. Z tytułu mniejszych wpływów z podatku PiT i myślę, że 

gdyby ta kwota się znalazła w budżecie, to każda droga, każdy chodnik, każdy koszt 

byłby codziennie sprzątane i też myślę, że to to dobrze, że dzisiaj akurat rozmawiamy 

o utrzymaniu tutaj dróg, chodników, a nie rozmawiamy na przykład o polityce 

mieszkaniowej. Państwo akurat pan panom radnym ten temat jest bliski, pojawiał się 

wielokrotnie na sesjach dzisiaj to, że się nie pojawia akurat temat polityki 

mieszkaniowej. Myślę, że też świadczy o tym dobrze, że my akurat jako miasto 

utrzymujemy ten kierunek rozwoju. Jeżeli chodzi o zabezpieczenie tych potrzeb 

podstawowych potrzeb mieszkańców, mamy zabezpieczone środki w budżecie 

przyszłorocznym na rekordowym poziomie, bo to jest kwota około 180 milionów. 

Staramy się, żeby i dokapitalizować nasze miejskie spółki, remontować lokale, 

przeznaczać środki na remont tych budynków, które będą realizowane w ramach 

rewitalizacji. Dzięki tym środku my dzięki uważnie ustaleniem takich priorytetów 

jesteśmy w stanie zabezpieczyć w przyszłym roku dodatkowe 800 900 lokali dla 

mieszkańców Gdańska. Dlatego myślę, że to jest też ważny aspekt, na który trzeba 

zwrócić uwagę jeszcze krótko, jeżeli chodzi o to zadania, które też zostały nam 

zlecone, bo temat się pojawił w wypowiedzi pana radnego my jako miasto podjęliśmy 

się realizacji zadania, jeżeli chodzi o sprzedaż węgla czy też pośredniczenie w tym 

zadaniu, przystąpiliśmy też świadomie z tego względu, że mieliśmy złożonych 8000 

wniosków o przyznanie dodatku węglowego. To pokazywało też skalę potrzeb, jaką 

mają mieszkańcy. Ostatecznie to są dane aktualne ze z dnia wczorajszego wniosków 

o przyznanie, czy też sprzedaż preferencyjną węgla mieliśmy 662. To pokazuje, że 

mieszkańcy generalnie nie są zainteresowani zakupem węgla. Mam nadzieję, że to 

wynika z tego, że już wcześniej dokonali takiego zakupu, a nie z tego, że starają się 

ogrzewać swoje lokale innym  paliwem niż węgiel. Tylko też dodam na marginesie, że 

nasze miejskie firmy wywozowe odpady to odnotowują właśnie stały spadek odbioru 

odpadów wielkogabarytowych. Jest to skala około 20, 30%. Dziękuję bardzo. 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado ja, bardzo dziękuję panu przewodniczącemu 

Krystianowi Kłosowi za poruszenie sprawy związanej z zakupem nowego taboru, bo 

to jest naprawdę bardzo istotna kwestia nie tylko z punktu widzenia nowych pojazdów 

dla naszej komunikacji miejskiej, ale także bieżącego utrzymania. Jak wiecie państwo, 

doskonale przez lata nowe tramwaje, nowe autobusy kupowaliśmy  

z dofinansowaniem, głównie z Unii Europejskiej, sięgających poziomu 85% i w ten 

sposób wymieniliśmy znaczną część naszej floty. Natomiast no niestety, od kilku lat 

rzeczywiście tego typu możliwości obecny rząd albo ze środków centralnych, albo 

blokując środki europejskie, na nie daje. W tym konkretnym przypadku jesteśmy  

w sytuacji, w której była polityczna decyzja co do tego, że wszystkie miasta powyżej 

140 000 mieszkańców mogą uzyskać tylko 20% dofinansowania. My wystąpiliśmy 
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mimo wszystko o w tym konkursie i dostaliśmy w marcu tego roku promesy na zakup 

5 autobusów z dofinansowaniem 20%, natomiast warunkiem tego konkursu jest to, że 

dostawa i rozliczenie tej umowy nastąpi do końca przyszłego roku. Jesteśmy w połowie 

grudnia, po dzień dzisiejszy nie zostały nam przedstawione żadne warunki. Nie ma 

żadnej umowy w związku z tym, żeby myśleć realnie o wydatkach w przyszłym roku 

nie da się przeprowadzić postępowania przetargowego, zapewnić dostawy i wdrożyć 

się w rozliczy tego projektu w ciągu 12 miesięcy to potrzebujemy przynajmniej 15, 16 

miesięcy, żeby tego typu zakup zrealizować. W związku z tym od niego odstępujemy. 

Ale to jest naprawdę Szanowni Państwo, bardzo istotne z punktu widzenia bieżącego 

zarządzania komunikacją, ponieważ w momencie kiedy kupujemy za 100%, a tak 

zostają kupione autobusy elektryczne, które przyjadą do nas w przyszłym roku te 18 

pojazdów Man. Całość amortyzacji będzie rozliczana i będzie składnikiem kontraktu 

przewozowego. W związku z tym podwyższy nam stawkę za wozo- kilometr. Jeżeli 

one byłyby dofinansowanie 50, 80% to taką kwotę, byśmy od tego bieżącego 

utrzymania zdjęli także Jeszcze raz. Po prostu bardzo oczekujemy na środki  

z Krajowego Programu Odbudowy z budżetu Unii Europejskiej, bo bez tego koszty 

komunikacji miejskiej będą wyższe, a skala wymiany taboru, której naprawdę 

potrzebujemy i zakupu nowego taboru dla naszych mieszkańców będzie po prostu 

niższa, bo budżetu miejskiego nie stać tylko i wyłącznie na zakup za 100 procentowych 

pojazd. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo krótko, panie prezydencie Kraszewski, ja tylko krótko, że tematyka 

nieruchomości gdańskich nie pojawiła się tylko i wyłącznie dlatego, że mam pana za 

człowieka uczciwego, więc liczę, że uda się w pełni wszystkie nasze ustalenia 

odnośnie trudnej sytuacji niektórych mieszkańców, o których mówiliśmy wyjaśnić.  

No i też warto dać jakiś kredyt zaufania nowym porządkom w gdańskich 

nieruchomościach. Mam nadzieję, że w dobrej atmosferze do tematu wróciły  

w styczniu. Dziękuję. 

ŁUKASZ BEJM – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  
Dziękuję bardzo, Pani przewodnicząca, Pani prezydent, Wysoka Rado ja, domyślam 

się, że w tym morzu potrzeb konieczności cięć z jakimi budżet miasta spotyka się w 

przyszłym roku dofinansowanie kultury gdzieś schodzi na dalszy Plan, ale ja czuję się 

w obowiązku jako wiceprzewodniczący Komisji Kultury ten nowy wątek poruszyć. Otóż 

Plan wydatków biura prezydenta do spraw kultury na przyszły rok jest 

odzwierciedleniem ogólnej sytuacji budżetowej miasta. Po wdrożeniu planu 

oszczędności i cięć, planowane wydatki bieżące w kulturze na przyszły rok na przyszły 

rok to ponad 93,5 miliona złotych. Jest to co prawda wzrost o prawie 3% w stosunku 

do tych tegorocznych nakładów na kulturę, ale niestety nie są to środki, które pozwolę 

wzbogacić Gdańską ofertę kulturalną, ponieważ jest to tylko zabezpieczenie środków 

na wzrost cen energii elektrycznej. Warto też wspomnieć, że 85% tej kwoty to. Środki 

przeznaczane na pokrycie rosnących kosztów stałych wynagrodzeń dla pracowników 

utrzymania siedzib, środki na działalność merytoryczną naszych instytucji kultury 

zostały pomniejszone. Na szczęście w przypadku 12 jednostek jedynie o sumarycznej 

pół miliona złotych. W związku z tym nie zagwarantowano środków na realizację  

zgłoszonych dodatkowych działań przez instytucje kultury. Ale uda się utrzymać te 

dotychczasowe, a dodatkowo jestem przekonany, że instytucje kultury zadbają  
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o pozyskanie dodatkowych środków i oferta kulturalna Gdańska nie zubożeje. Sytuacja 

nie jest oczywiście najlepsza. Ale mamy wszyscy świadomość jaką sytuację finansową 

zgotował nam rząd Prawa i Sprawiedliwości. Domyślam się też, że w urzędzie pokusa 

cięcia środków na kulturę była duża. Niemniej bardzo się cieszę i dziękuję, że udało 

się ten budżet spiąć i tak jak mówiłem ofertę kulturalna Gdańska pozostanie na tym 

samym poziomie. Chcę też króciutko, korzystając z okazji skomentować to, co już 

zostało powiedziane na sali w tej trakcie tej dyskusji. Usłyszałem słowa mądrze 

wydawać środki publiczne i to powiedział przedstawiciel opcji politycznej, która będzie 

rocznie przewalała 3 miliardy złotych na  telewizję publiczną jest porażająca 

hipokryzja, że te osoby mają czelność innych pouczać, jak gospodarować środkami. 

Ale bez obaw ten pakiet ratunkowy, o który przedstawiciele tej opcji się dopominali. 

Pakiet ratunkowy dla budżetu myślę, że on w przyszłym roku zostanie wdrożony, to 

będą przyszłoroczne wybory parlamentarne, w których wyślemy was w polityczny 

niebyt. Dziękuję serdecznie. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo, odnosząc się częściowo do głosów, które 

pojawiły się w tej dzisiejszej dyskusji, ja dodam tylko, że radni Prawa i Sprawiedliwości 

nie tylko nie przedstawili nic sensownego, ale też nie przygotowali żadnej poprawki do 

budżetu. Niech to jeszcze raz wyraźnie wybrzmi żadnej poprawki do budżetu nie 

przygotowali radni Prawa i Sprawiedliwości ani w tym roku, ani w poprzednich latach. 

No i jawi się pytanie, dlaczego radni Prawa i Sprawiedliwości, ani jednej poprawki do 

projektu budżetu nie złożyli. Niech każdy sobie na to pytanie odpowie sam. Myślę, że 

wiele osób może pomyśleć, że nie są wystarczająco pracowici, ale ja ufam, że 

przyczyna jest inna. To znaczy, że przyczyna jest taka, że w budżecie Miasta Gdańska 

po prostu nie ma rzeczy do poprawiania. Bo projekt jest przygotowany tak dobrze, że 

radni Prawa i Sprawiedliwości nie są w stanie wskazać jednej rzeczy, która 

nadawałaby się nie na bicie piany w dyskusji, tylko na rzeczywiście merytoryczną 

poprawkę zgłoszoną w odpowiednim trybie, nad którą moglibyśmy dyskutować  

i poddać ją pod głosowanie. Odnosząc się też do niektórych głosów dzisiejszej dyskusji 

co do co do  prac nad budżetem, co do tego, jaki będzie wynik dzisiejszego głosowania 

nad celowością całej dzisiejszej dyskusji. My, jako radni Koalicji Obywatelskiej 

jesteśmy spokojni o rzetelność przygotowania projektu budżetu. Pan prezydent Piotr 

Borawski, Przewodniczący Gdańskiej Platformy Obywatelskiej, czuwał nad tym, aby 

projekt był sporządzony w jak najlepszy sposób, jaki tylko się da w tych warunkach, 

które mamy, czyli w warunkach, warunkach głodzenia samorządów przez PiS. Jakie 

nam się zapowiadają na 2023 rok. No zwłaszcza muszę podkreślić, jeśli chodzi  

o projekt budżetu, że wszystkie działania strategicznym w zakresie środowiska  

i ochrony klimatu, bezpieczeństwa energetycznego i stosowania odnawialnych źródeł 

energii, bezpieczeństwa i porządku w mieście, organizowania wspólnych zamówień 

czy rozwoju gospodarczego miasta, zwłaszcza planów gospodarczych, polityki 

gospodarczej, rozbudowy i usprawnienia systemu komunikacyjnego. O tym już  

w oświadczeniu Klubowym dużo mówiłem całego transportu publicznego. Ale też 

polityki energetycznej miasta mam na myśli między innymi kwestie, o których pan 

prezydent mówił wiatraków, które mogłyby powstać, którym mielibyśmy możliwość 

zrobienia przed odpowiednich regulacjach ustawowych. No zwłaszcza w tych 

dziedzinach budżet Miasta Gdańska na 2023 rok jest niezwykle profesjonalnie 

przygotowany i za to jako radni koalicji Obywatelskiej, panu prezydentowi Piotrowi 
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Borawskiemu, Przewodniczącego Gdańskiej Platformy Obywatelskiej, dziękujemy  

i też gratulujemy. Chciałem zespoły, bo wiadomo, że nigdy takie przedsięwzięcia nie 

są jednoosobowe. To cały sztab ludzi. Pracował nad tym, żeby ten budżet w całym 

swoim całokształcie był przygotowany tak profesjonalnie, że nawet nasza Gdańska 

opozycja nie była w stanie sklecić jednej poprawki do tego budżetu. Dziękuję. 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  
Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Bardzo mało mówiliśmy w tej debacie  
o sprawach społecznych. Oczywiście każdy dodatkowy metr nowego chodnika czy 
oświetlenie ulicy bardzo cieszy, ale w tej dyskusji, którą dzisiaj prowadzimy, zawsze 
na końcu najważniejszy jest człowiek, czyli gdańszczanka i gdańszczanin. Niezależnie 
od wieku bardzo cieszymy się, że prowadzimy program wsparcia program racji, dzięki 
któremu na świat przyszło tyle młodych gdańszczanek i gdańszczan, ale to na tym nie 
kończymy i to jest wielki sukces Gdańska, że w dzisiejszych trudnych czasach, kiedy 
o in vitro mówi się w szczególnie prawicowym media TVP, radio publiczne mówi się 
tylko złe rzeczy, my dajemy gdańszczankom i gdańszczanom nadzieję. Na to, że 
zostaną rodzicami, bo nie ma niczego piękniejszego. Zaczym tutaj na tej sali 
moglibyśmy zagłosować. Jak podkreślam w naszej debacie. Mimo że cieszymy się  
z każdego metra chodnika, najważniejszy jest człowiek. Budżet Miasta Gdańska moim 
zdaniem jest budżetem optymalnym, ale i ostrożnym, skrojonym na miarę naszych 
trudnych czasów. Duży kawałek tego tortu, który nazywamy budżetem jest 
konsumowany przez edukację i obszar tak zwanego rozwoju społecznego. I to jest 
taka rzecz, która mnie jako przewodniczącą Komisji Rodziny i Polityki Społecznej 
niezwykle cieszy. Cieszy mnie również, że w 2022 roku udało nam się rozpocząć 
szczepienia. Szczepienia dziewcząt i chłopców przeciwko brodawczakowi, czyli tak 
zwane szczepienia HPV, dosyć długo się do tego przygotowywaliśmy. Uchwała 
stosowna została przegłosowana wiele lat temu, ale mieliśmy problem z zakupem tej 
szczepionki. Okazało się, że na rynku pojawiła się my chcieliśmy mieć czterowalentna 
na rynku pojawiła się dziewięciowalentną. W związku z tym w 2022 roku zwiększyliśmy 
kwotę na ten cel i w 2023 będziemy to kontynuować. To była taka uchwała, która zrobił 
coś, co wydawało się niemożliwe, połączyła zarówno radnych ówczesnej Platformy 
Obywatelskiej, jak i radnych Prawa i Sprawiedliwości. Wszyscy jednogłośnie głos 
podnieśliśmy rękę za tym za tą uchwałą. Oczywiście może się mylę. Może były osoby, 
które gdzieś tam się wstrzymały lub nie zagłosowały. Natomiast co do zasady wszyscy 
byliśmy za tymi szczepieniami. Specyfiką naszego gdańskiego programu jest to, że 
my w przeciwieństwie do tego, co zamierza zrobić, czy też robi rząd Prawa  
i Sprawiedliwości. Szczepimy zarówno dziewczynki, jak i chłopców. W 2022 roku 
zaszczepimy rocznik 2010, kolejnym roku 2023 szczepione będą dziewczynki  
i chłopcy, którzy urodzili się w 2011 roku i tylko podkreślę, że jest to całkowicie 
dobrowolny program i rodzice muszą wyrazić zgodę, żeby te szczepienia miały 
miejsce. Bardzo ważna w tym budżecie jest również to, że zwiększamy po raz kolejny 
pieniądze na zdrowie psychiczne. Robimy to, czego nie zrobił rząd Polski. Czyli 
pochylamy się nad kondycją psychiczną gdańszczanek i gdańszczan. Niezależnie od 
wieku młodych gdańszczanek, starszych gdańszczanek, starszych gdańszczan, to jest 
mógł bardzo istotny, zwłaszcza po czasach izolacji w dobie pandemii po zdrowie 
psychiczne wszystkie Polaków, ale i Europejczyków i pewno na całym świecie mocno 
się pogorszyło Dlatego cieszy mnie, że w kolejnych latach. Zwiększaliśmy pieniądze 
na ten program, i że doszliśmy do takiego naprawdę bardzo przyzwoitego pułapu. 
Jeżeli chodzi o wydatki na ten cel. W tym roku kończy się również część programów 
unijnych i takie, które są dofinansowane ze środków zewnętrznych, między innymi 
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program profilaktyki cukrzycy. Mam nadzieję, że pojawią się jakieś inne środki, i że 
będziemy mogli kontynuować 2023 roku kwestie cukrzycy. Już moja koleżanka Teresa 
Wasilewska powiedziała i jakie to jest ważne w dzisiejszych czasach. Co jeszcze  
o sprawach o sprawach związanych z organizacjami pozarządowymi już mój kolega 
Andrzej Kowalczyk, więc tylko powiem, że kwestia kolejnego zwiększenia jest również 
bardzo fajną sprawą i bardzo się z tego wszyscy Komisji Rodziny i Polityki Społecznej 
cieszymy. Nie cieszy mnie natomiast systematyczny wzrost kwot wydawanych na 
profilaktykę przeciw alkoholową i przeciwdziałanie narkomanii, bo to oznacza, że 
niestety konsumpcja alkoholu w Polsce rośnie. Im więcej pojawia się w tym kieszonce 
na profilaktykę pieniędzy, tym pierwszym takim etapem jest to, że Polacy więcej 
spożywają alkoholu, więcej go kupują i tak jak mówię, jest to rzecz, która absolutnie 
nie powinna nas cieszyć. Teraz jeszcze ostatnia rzecz, którą chciałam poruszyć.  
Ja tak czasami się zastanawiam, to jest pytanie do moje naszego kolegi Andrzeja 
Skiby. Skąd pan bierze tyle energii, żeby w ten sposób opowiadać i zwracać się do 
pani prezydent.  No to naprawdę jest dla mnie bardzo ciekawe. Ja tylko chciałabym 
powiedzieć, że gdyby każda telewizja wystawiała rachunki za występy, no to państwo 
z Prawa i Sprawiedliwości i naprawdę nie wypłacili by się do dziesiątego pokolenia, bo 
tak naprawdę wasza przedstawiciele waszej partii nie wychodzą z TVP i z Radia 
Publicznego. Jestem ciekawa, kiedy te media wystawią wam fakturę i kto za to zapłaci 
zapewne któraś ze spółek podległych. No i tyle warto bardzo dobry budżet pod kątem 
społecznym. Cieszę się, że są zwiększenia. Obawiam się tylko, że przy kwestii 
rosnących cen pod każdym względem nie tylko cen energii, nie tylko cen paliwa 
wzrostu tak zwanej płacy minimalnej. W pewnym momencie może się okazać, że ten 
budżet nie wystarczy i wtedy będziemy się zastanawiać co robimy dalej. Dziękuję 
bardzo. 
 
JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Dziękuję Pani Przewodnicząca. Ja pozwolę sobie powiedzieć dwa zdania  
o inwestycjach o działce, która jest o tyle trudna, że rzadko kiedy można ją zamykać 
wyłącznie w ramach danego roku budżetowego, bo okresy płatności dla 
poszczególnych wykonawców, czy też pochodzenie środków, z których jest 
realizowana dana inwestycja. No to są zadania, o tyle skomplikowane, że niekiedy 
musimy rolować te środki z danego budżetu na kolejny na kolejne, żeby te wszystkie 
płatności cyklicznie były dokonywane. Kielnieńska, Kartuska i Budowlanych to są 
hasła, gdzie patrząc w kierunku przewodniczącego Kłosa, czy też pana dyrektora 
Dawidowskiego, już widząc mnie gdzieś na korytarzu, od razu wiedzą, że będę w tych 
tematach zabiegał i właśnie ten przyszłoroczny budżet te trzy pozycje zawiera, 
ponieważ no ta potrzeba mieszkańców, jeżeli chodzi o realizację tych trzech 
poszczególnych arterii ważnych dla dzielnicy Matarnia, Kokoszki, Osowa one albo już 
są w realizacji już są w postępowaniu przetargowym albo lada moment będą,  
w związku z czym jest to niezwykle istotne zadanie Kielnieńska, Kartuska  
i Budowlanych. W ramach przyszłorocznego budżetu przewidujemy wydatki rzędu 36 
milionów na oświatę, modernizację obiektów oświatowych, głównie modernizację, 
termomodernizację tych obiektów. Odrabiając już lekcje dobre parę lat temu, kiedy 
cyklicznie rokrocznie ocieplamy budynki, wymieniamy stolarkę okienną SP numer 2 
gdzie już trwają pracę, SP nr 81 gdzie trwają już prace i chociażby jeżeli chodzi  
o realizację zupełnie nowego zadania, która, która też już trwa. No to pani prezydent 
słyszałem, że widzimy się 1 Września 2023 roku na otwarciu rozbudowanej już szkoły 
Zespołu Szkół Ogólnokształcących numer 2. Tam zadanie również trwa. Jeżeli chodzi 
o baseny, bo tutaj jako koalicja Obywatelska bardzo głośno o tym mówiliśmy, 



57 
 

chociażby podczas kampanii wyborczej, kandydując ubiegając się o mandaty  
w Radzie Miasta Gdańska. No to przede wszystkim SP 2 szkoła na Jagiellońskiej. Tam 
w przyszłym roku też już pozyskamy dokumentację projektową.  
To są też takie zadania, które na pewno możemy wyróżnić. Gdańsk Południe już 
kilkukrotnie, bo też podczas dzisiejszej dyskusji była wspomniana chociażby Nowa 
Warszawska gigantyczne wyzwanie dla zarządu Transportu Miejskiego dla prezydenta 
Borawskiego, żeby marzec kwiecień uruchomić tą trasę dla pasażerów dla pasażerów 
linii tramwajowych i budowa nowej Świętokrzyskiej. To wszystko zawiera 
przyszłoroczny budżet, więc mimo różnych cięć i tak będziemy oświetlać 24 ulice 
zupełnie nowe, kolejnych 40 zaprojektujemy, jeżeli chodzi o oświetlenie. Tutaj 
przewidzieliśmy pule 5 milionów złotych na program Jaśniejszy Gdańsk. To są 
inwestycje bliżej mieszkańców, które dotyczą bezpośrednio mieszkańca 
mieszkającego na danej ulicy, więc tych inwestycji tych dużych kubaturowych, liniowy. 
Ale też takich zdecydowanie mniejszych, będących właśnie bliżej mieszkańców. Mamy 
w budżecie zapisanych całą masę i trzymam kciuki, aby ten rynek, który często 
weryfikuje nasze zamierzenia. Nasze plany był dla nas jak najbardziej łaskawy. 
Dziękuję. 
 
BOGDAN OLESZEK - Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Dziękuję Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, ja chciałem się odnieść do tematu 
bezpieczeństwo, bo tym budżecie również jest. Co ciekawe, to akurat w tej dziedzinie 
nie widzimy cięcia wręcz czasami odwrotnie, że są większe sumy. Mam na myśli tutaj 
monitoring wizyjny w dzielnicy Śródmieście, na kwotę jednego miliona.  
Czy zapewnienie gotowości utrzymanie Straży Pożarnej ,Ochotniczych Straży 
Pożarnej. A oczywiście są to czasami drobne rzeczy, jak usuwanie i przechowywanie 
pojazdów, czy utrzymanie już istniejącego monitoringu wizyjnego to wszystko kosztuje 
i na to wszystko trzeba też pieniędzy. A to wszystko po to, żeby jednak mieszkańcy 
czuli się bezpiecznie i coraz lepiej w tym temacie. Natomiast chcę powiedzieć jeszcze 
o jednym temacie, że w tej nawet trudnej sytuacji wspomagamy Skarb Państwa, bo 
dofinansowujemy do samochodu, do samochodu policyjnego. Zawsze to robiliśmy  
i tym razem również jest tu kwota. Na dofinansowanie takiego samochodu nie wiem 
czy dalej ja dofinansowanie patroli policyjnych jeszcze, bo z tego się chyba sami 
policjanci nie wywiązywali, bo wiem, że nie wykorzystywali kwoty, którą otrzymywali 
od miasta. Nie byli w stanie ze względu na swoje trudności tam finansowy.  
Jak tłumaczyli nawet na spotkaniach z mieszkańcami do samochodów na dojazdy  
i inne rzeczy. Także chce pokazać, że tutaj się żeśmy wywiązali jako miasto i jest to  
w budżecie. Czyli bezpieczeństwo jest zapewnione, jeśli chodzi o te tematy. Chce się 
również odnieść do uwagi była mowa od o węglu, że tyle było problemów, a teraz 
wszystko funkcjonuje tak funkcjonuje, bo za to się zabrał samorząd, pomimo, że to nie 
było w jego nigdy temacie to to robi to dobrze i sprawnie równie dobrze mogły to zrobić 
służby wojewody. Nie wiem dlaczego tego nie robiły, ale dano to samorządowi, ale 
chcę powiedzieć, czy tym, że to jest są dodatkowe, że to jest dodatkowe, są koszty, to 
do budżetu miasta to nie oczywiście dostajemy tylko za węgiel, ale to wszystko co 
trzeba zorganizować to jest te koszty ponosi nasz budżet miasta. To samo jest z tymi, 
którzy tu przybyli z Ukrainy, gdzie przebywali, gdzie trzeba im ogrzać 
pomieszczeniach, że trzeba dać im te pomieszczenia wody, energię i to wszystko, ale 
również klasy więcej klas nauczycieli. To wszystko jest budżet miasta. Proszę państwa 
i naprawdę tutaj się wywiązujemy i może to jest takie niewidoczne, ale te małe kwoty 
wpływają również na tworzą duże kwoty na obsługę tych wszystkich rzeczy. Dziękuję. 
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KAMILA BŁASZCZYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 
My się cieszymy, że ten budżet został tak odpowiedzialnie skonstruowany pomimo 
tego, że rząd Prawa i Sprawiedliwości rzuca właściwie nie kłody niedbale, tylko nawet 
chyba całe połacie lasu wycinany przez Lasy Państwowe, bo samorządom pod nogi 
po to, żeby ten zagłodzić je i zmusić do jak najbardziej ostrzejszych cięć. My z tych 
cień się nie cieszymy. My cieszymy się, że jesteśmy jeszcze w stanie w jakikolwiek 
sposób racjonalnie tym budżetem, zasądza zarządzać i ten budżet jest 
odpowiedzialnie przygotowany i ograniczony tam, gdzie to jest naprawdę konieczne, 
ale przechodząc do szczegółów, to co mnie cieszy, to jest może bardzo mało  
zauważalne w perspektywie całego miasta to, że w dalszym ciągu bardzo mądrze  
i szczodrze wspierany jest sport młodzieżowy, bo to dzięki właśnie aktywności 
fizycznej rozwoju też również na poziomie edukacyjnym i wartości, w jakim wnosi sport 
życie tych młodych ludzi i przygotowując ich do dorosłego życia, to jest warto. Warto 
po prostu w to inwestować. Jak spojrzymy na dane historyczne, to ten wzrost od 2017 
roku z poziomu 3,5 miliona. Do obecnego roku, właśnie 2023, w którym teraz 
rozmawiamy do poziomu 7 milionów na dotacje dla sportu młodzieżowego dla klubów, 
dla trenerów, dla tych dzieci, dla zakup sprzętu, organizacją wyjazdów turniejów i to, 
żeby one mogły ćwiczyć, trenować i się rozwijać w godnych warunkach. Mnie to 
osobiście bardzo cieszy. Cieszy mnie, że taka polityka została przyjęta. Ona jest 
konsekwentnie kontynuowana i mam nadzieję, że w kolejnych budżetach, o ile to 
sytuacja finansowa będzie pozwalać, to te środki na te cele będą tylko wzrastać. 
Dziękuję. 
 
LECH WAŁĘSA- Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Trzeba także pamiętać o tym, że w Gdańsku odbywają się wspaniałe duże imprezy 

sportowe, które cieszą się od wielu lat dużym zainteresowaniem mieszkańców 

Gdańska i nie tylko. Mają bardzo dobry wpływ na spostrzeganie naszego miasta jako 

miasta rozwiniętego, kulturalnie, sportowo i społecznie. Do tego przyczyniają się też 

takie ważne imprezy sportowe, o których na pewno warto mówić, a które odbędą się 

w 2023 roku. Na przykład mistrzostwa Europy w Short Tracku w styczniu. Mistrzostwa 

Świata w piłce nożnej mężczyzn śmierć finały półfinału styczeń. Mecz Polska Francja 

eliminacje do mistrzostw Europy w piłce ręcznej mężczyzn. Finał siatkarskiej Ligi 

Narodów Mężczyzn, lipiec. Grand Prix Polskiej Ligi Siatkówki Kobiet w sierpniu. Grand 

Prix Polskiej Ligi Siatkówki Mężczyzn sierpniu odbędzie się jeszcze także odbędą się 

także motocrossowe Mistrzostwa Świata. Jeszcze termin nie jest znany. Ale ilość tych 

wspaniałych sportowych wydarzeń i ich waga pokazuje, jaki Gdańsk jest naprawdę 

wspaniale rozwinięty. Budżet, za którym na pewno dzisiaj będę głosował, jest dobry, 

bardzo dobry, na te trudne czasy. Miasto działa sprawnie pomimo ogromnych 

trudności. Na pewno też bardzo duży udział jest pani prezydent i współpracowników, 

a jako orunianin też się cieszę bardzo z tego, że Park Oruński pięknie się rozwija. 

Rewitalizacja Parku oruńskiego postępuje. Jest znane już w całym Gdańsku jako 

miejsce, w którym odbywają się bardzo ważne wydarzenia kulturowe, do którego 

przychodzi obecnie wielu mieszkańców Gdańska. Świetnie rozwija się i pięknie 

starówka oruńska. Z czego jestem bardzo dumny i zadowolony. Dziękuję. 

BEATA JANKOWIAK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni było to już powiedziane na 

temat wydarzeń sportowych na temat środków, które będą przeznaczone na rozwój 
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sportu młodzieżowego.  Natomiast chciałabym zwrócić uwagę na gdańskie ośrodek 

sportu i na projekty, które są w ramach tego realizowane. Są to projekty ważne 

realizowane w ramach. Współfinansowania ze środków unijnych na tyle ważne  

w kontekście budżetu,  które były trudne do złożenia. Są to dwa projekty, które będą 

kontynuowane w roku 2023. Jest to na przykład projekt Eco Ship. Jest to program 

edukacyjny dla osób między piętnastym a dwudziestym dziewiątym rokiem życia i ma 

na celu stworzenie tak zwanego katalogu Żeglarze Bałtyckiego i kształtowanie 

oficerów ekologicznych, którzy później tą wiedzę będą dalej przekazywać w szkołach 

na przykład drugim takim projektem również współfinansowanym ze środków unijnych 

w ramach Erasmus plus jest projekt propagowanie jest to promocja gier sportowych, 

tradycyjnych i w ramach tego miasto Gdańsk wraz z partnerami będzie organizowało 

imprezy sportowe, ale także wymianę doświadczeń na temat chociażby organizowania 

imprez sportowych i jak promować sport dzieci i młodzieży, co uważam, że jest 

niezwykle istotny po pandemii, gdzie, gdzie ten sport był troszkę zapomniany. To jeżeli 

chodzi o takie projekty edukacyjno- sportowe bym powiedziała. Natomiast chciałabym 

też w kontekście samego budżetu i kwot przytoczyć kwoty jeżeli chodzi o energię, tutaj 

rozmawialiśmy na temat wzrostu. Przykładowo powiem tutaj państwu, jeżeli chodzi  

o Gdański Ośrodek Sportu. Jeżeli chodzi o prąd, to jest wzrost do prawie 9 milionów 

złotych, natomiast w 2022 roku było to niecałe 5 milionów złotych, a przykładowo 

inwestycje, jak już mówiłam, energia będzie kosztowała prawie 9 milionów złotych  

w 2023 roku, natomiast na inwestycje jest 1,5 miliona złotych. Także widzimy, jak tutaj 

koszty prądu będą zżerały niestety, budżety, mimo że w przypadku gdańskiego 

Ośrodka Sportu ten budżet nieznacznie urósł. Drugim ważnym zadaniem, jeżeli chodzi 

o inwestycje, chociaż nie będzie ich tutaj wiele ze względu na cięcia budżetowe jest 

naprawa tarasu nad szatniami obiektu Traugutta 29. Jest on teraz wyłączony niestety, 

ponieważ są przecieki do szatni, które znajdują się pod samym tarasem, natomiast 

przy samym obiekcie Traugutta 29 średniorocznie uczęszcza rzecz 63000 osób. Płyta 

jest cały czas użytkowana przez weekendy od godziny 9:00 do 21:00 także remont jest 

niezbędny. Także cieszę się bardzo, że takie środki mimo trudnego budżetu znalazły 

się w budżecie gdańskiego ośrodku sportu. Dziękuję bardzo. 

 
PIOTR GIERSZEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Dziękuję serdecznie Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Tak pół żartem, pół serio, 

ten chłód nam tak doskwierał, że w poprzednim wystąpieniu naszego kolegi Lechu do 

nas tutaj doszła informacja, że jesteś ormianinem, a nie orunianinem. Także tak na 

marginesie także mówię, no to już jest nieźle. Z drugiej strony tak zastanawiałem się 

też, że coraz mniej było pytań do tych, którzy przygotowywali ten budżet, a bardziej 

jakieś takie forma oświadczenia jak jakieś pytania w ogóle padały, to radny ,radnemu 

odpowiadał także pani skarbnik, pani wybaczy, że ja pani zadam pytanie może nawet 

dwa, odważę się, żeby panią też trochę zatrudnić, w tym pozytywnym słowa znaczeniu. 

Szanowni Państwo, rzeczywiście. Rekordowy budżet, jeśli chodzi o świata 1,4 miliarda 

złotych. Natomiast dość i trzeba przyznać, iż dziękuję pani prezydent, bo było takie 

małe światełko, bo nie wiem, czy Państwo zwróciliście uwagę, jak mówiła pani 

prezydent o pozytywach, to powiedziała, że subwencja oświatowa wzrosła więcej 

pieniędzy z budżetu państwa wpłynęło niż w ubiegłym roku i przewidywania 

zdecydowanie się i tutaj nastroje się polepszyły. Te wahadełko przysłowiowe 48 do 52 

w tym budżecie mamy 55 do 45, tak mniej więcej, żeby nie było na stronę można 
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powiedzieć rządową, czyli jest jakiś  tutaj pozytyw, natomiast może nie o tym o te 8% 

to się przekłada na konkretne dziesiątki milionów złotych. O subwencji oświatowej 

wiele mówimy, natomiast akurat nie jest to żaden mój wzorzec, jeśli chodzi o politykę 

o samorządowca, ale o osobę, która się rzeczywiście na oświacie zna. Pamiętacie 

kiedyś tutaj wystąpienie posła Franciszka  Potulskiego, który nam wyraźnie powiedział, 

cóż, to jest subwencja oświatowa? My cały czas myślimy, że to powinno być 100% 

kosztów po stronie państwa, a tak nie jest i nigdy nie będzie i w niemal żadnego 

dokumentu. Powtarzam żadnego dokumentu, z którego by wynikało, że to są koszty 

po stronie tylko i wyłącznie państwa 100 %. Natomiast do czego zmierzam, od 4 

miesięcy to już zdążam z tymi pytaniami do pani skarbnik trwają negocjacje 

solidarności w związku Nauczycielstwa Polskiego, a także no dość sporej grupy 

dyrektorów gdańskich szkół oświatowych gdańskich szkół, którzy pytają o 3 rzeczy.  

A ich w budżecie po prostu nie znalazłem chociaż rozmawiałem z panią skarbnik  

i mam nadzieję, że tutaj znajdziemy, chodzi o po pierwsze. Dopłatę do pensji to jest 

inaczej do płacy minimalnej dla pracowników administracji. I obsługi szkół. To jest dość 

spora grupa pracowników i nie znalazłem tam w budżecie wprost zapisu, że my  

w jakiejkolwiek rezerwie te pieniądze przewidujemy oraz uwaga druga rzecz. Dodatki 

motywacyjne i funkcyjne dla przede wszystkim wicedyrektorów gdańskich szkół, ale 

także i dyrektorów szkół i z punktu widzenia takiego technicznego. Przepraszam za  te 

słowo. Ja sobie zdaję sprawę, że to są rzeczy. Takie, które uwaga są po naszej stronie 

samorządowej. Akurat ta część płacowa i chciałbym zapytam, czy, kiedy i w ogóle jakie 

środki przewidujemy na tą część płacy dla pracowników oświaty, która jest po naszej 

samorządowej stronie. To jest po pierwsze i a po drugie. Ciebie w rezerwie 

budżetowej. Wiem, że to teraz dość enigmatycznie zabrzmiało te słowa, ale 

wynikające dzisiaj chyba bardziej i tu się pani uśmiała i pani skarbnik ja mówiłem o tej 

inżynierii finansowej, bo taka ona dzisiaj jest prawda, bo ten budżet tak konstruujemy 

ze względu na te wszystkie inne zewnętrzne bodźce. Nie takiej tradycyjnej właśnie 

inżynierie finansowa nie takiej tradycyjnej jak w ubiegłych latach. Czy ta grupa 

pracownicza może liczyć na jakieś pozytywne wieści, bo informacje na ten temat jest 

wyjątkowo dość uboga i zakończę może pewnym stwierdzeniem. Bo tu oświata góruje 

nad wszystkimi, rzeczywiście. Natomiast zawsze mówię, że oświata to. To jest przede 

wszystkim inwestycja. A nie taki wprost koszt, jak każdy z nas sobie to na co dzień 

wpisuje. Bo oczywiście nie możemy tutaj mówić o tej inwestycji wprost bez tych 

kosztów, które dzisiaj ponosimy, natomiast docelowo to nam się zwraca wielokrotnie. 

Czy jest szansa pani skarbnik o budżecie tych pieniędzy nie zauważyłem. A rezerwa 

jest, jest rezerwa na energię, jest rezerwa na inne kwestie dotyczące funkcjonowania 

miasta. Natomiast ja tutaj mówię o grupie 5000 przynajmniej pracowników 

administracji nie wspominając właśnie o tej kadrze kierowniczej, a wiem, że to nas nie 

minie i to jest spory wydatek, ponieważ płaca minimalna, że tak powiem wzrosła  

i akurat ta różnica jest po naszej stronie i proszę jeżeli mogłaby pani odpowiedzieć coś 

na ten temat. Dziękuję.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Szanowni Państwo, pewnie dla wszystkich to jest informacja. Ostatnie pytanie, kilka 

konkretów. Odpowiem, jeśli chodzi o zwiększenie budżetu na pokrycie wzrostu 

najniższego najniższej krajowej. To tak. W tegorocznym w przyszłorocznym budżecie 

w ramach kwoty 12 milionów złotych, o których mówiłam, że wzrost najniższej krajowej 

skutkuje dla budżetu przyszłorocznego 12 milionami złotych, 9 milionów z tych 12 to 
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są wynagrodzenia pracowników oświaty, administracji i obsługi. Jeśli chodzi o  dopłatę, 

jesteśmy w trakcie negocjacji rozmowy ze związkami zawodowymi, więc jeszcze póki 

co budżet tego nie przewiduje, ale to co jest efektem też pracy ze związkami 

zawodowymi to jest zwiększenie o 100% dodatków dla opiekuna stażu. To był postulat, 

który  o którym rozmawialiśmy w bieżącym roku i zgodziliśmy się wspólnie, bo 

oczywiście pion edukacji bardzo zatem postulował. Dla mnie to byłoby wyzwanie, żeby 

zbilansować to w budżecie, więc udało się zwiększyć wartość tego dodatku właśnie  

o 100% z 50 do 100 zł. To jeśli chodzi o konkrety, jeśli chodzi o jakieś rezerwy  

w budżecie, to dla mnie największą rezerwą jest są koszty obsługi długu. Dzisiaj jeśli 

patrzę na to, co się wydarza w tej chwili, co mogę ocenić, to każde nie zaciągnięty  

w bieżącym kredyt powoduje, że odsetki w przyszłym roku będą niższe, bo te, które 

dzisiaj szacowaliśmy te, które musieliśmy skroić na do przyszłorocznego budżetu, to 

musiały odpowiadać planowanemu długowi, który będzie na koniec tego roku, jeśli on 

będzie mniejszy o 380 milionów złotych, to o tyle będziemy mieli mniej kosztów spłaty 

kredytów. Bardzo liczymy też na to, że spadną stopy procentowe kredytów, co też 

spowoduje, że dotychczasowe kredyty będą dla nas tańsze. W przyszłym roku  

w rezerwie budżetowej mamy jedną ważną pozycję, która daje nam taki bufor 

bezpieczeństwa, czyli 10 milionów złotych na wzrost kosztów energii. Oczywiście 

zakładamy, że będziemy oszczędzać energię, ale gdyby cokolwiek się wydarzyło, 

gdyby była potrzeba zwiększenia budżetu którejkolwiek z jednostek na zwiększone 

koszty energii. To ma 10 milionów, w razie czego zabezpieczone w rezerwie 

budżetowej. Jeśli chodzi o rezerwy, to też myślę, że ważna informacja już abstrahując 

od edukacji 18 milionów złotych mamy również w rezerwie celowej, zabezpieczone na 

pokrycie kosztów kontynuacji zadań z budżetu obywatelskiego oraz realizację zadań 

finansowanych ze środków przeznaczonych dla jednostek pomocniczych 18 milionów 

złotych to są środki na odtworzenie inwestycji, ale też dołożenie w razie gdyby po 

przetargach koszty tych inwestycji były wyższe. Chciałbym też wrócić do kilku wątków, 

które się tutaj pojawiły. Łączę jakby 3 wypowiedzi w jeden temat chodzi o rosnące 

wpływy z zezwoleń na sprzedaż alkoholu. Od tego roku mamy 2 źródła tych środków, 

czyli to dotychczasowe z wydawanych pozwoleń na sprzedaż detaliczną, ale teraz też 

pojawiły się wpływy ze środków pochodzących ze sprzedaży hurtowej i tak zwanych 

małpek. Jeśli spojrzę wstecz to jakieś 3 lata temu mieliśmy prawie 2 razy mniej 

środków do dyspozycji z tego tytułu i to to, czego szukamy i  gdzie widzimy potencjał, 

żeby te środki wykorzystać szczególnie dla dzieci  właśnie to kultura i sport i tutaj 

dlatego 3 wątki. W tej chwili już udaje nam się część środków przekierować do 

instytucji kultury, do bibliotek, tworząc przestrzenie dla dzieci. Zajęć czytania książek 

również widzimy potencjał i szukamy coraz większych możliwości przeznaczenia tych 

środków na finansowanie klubów sportowych dla dzieci to też jest alternatywa dla 

dzieciaków, żeby zajęły się sportem. Myślę, że to jest jeszcze praca dla nas, ale  tych 

pieniędzy jest tak dużo, że warto naprawdę skupić się i w granicach dopuszczalnych 

prawem, szukać tych możliwości. Jeśli o prawie mowa w zeszłym roku korzystaliśmy 

ze środków tak zwanych alkoholowych na finansowanie. Sprzętu komputerowego dla 

dzieci w związku z tarczami Covidowymi, czyli ustawy covidowe, pozwalały nam na 

finansowanie ze środków alkoholowych właśnie zakupów sprzętu dla dzieci  

i kupowaliśmy sprzęt dla dzieci. W bieżącym roku 2 miliony złotych z tych środków 

przeznaczone są na pomoc. Obywatelom Ukrainy pomoc, która wykracza poza to, co 

wynika z ustawy ze specustawy właśnie dedykowanej obywatelom Ukrainy i z tych 

środków bardzo dużej części finansujemy pobyt dzieci wakacyjny czy ferie zimowe 
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naukę języka polskiego właśnie dla dzieci i ukraińskich także. I tu wracam znowu do 

edukacji. Szukamy również innych tych źródeł, z którymi dysponujemy możliwości 

sfinansowania zadań, które są naszymi statutowymi zadaniami z tych środków, które  

nam przyrastają, a co do których mamy bardzo ograniczone możliwości co do ich 

decydowania. Jeśli mowa o prawie, bardzo byśmy chcieli, żeby pojawiła się pewna 

elastyczność, która umożliwia nam na spożytkowanie tych środków alkoholowych na 

większy katalog zadań, niż  jest dotychczas. 

ANDRZEJ STELMASIEWICZ- Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  
Proszę państwa, oficjalne dane Ministerstwa Finansów na przyszły rok. Dochody 

samorządów w Polsce znacząco się zmniejszą, przy jednoczesnym znaczącym 

wzroście dochodów rządu. Rozbuchana inflacja. Utworzenie budżetu na kolejny rok 

zawsze jest bardzo trudnym zadaniem, ale  w tym roku to ograniczyło  

z rozwiązywaniem kwadratury koła. Także ja chciałbym wyrazić, że tak powiem 

współczucie dla prawej strony naszej rady, bo ja mam głębokie przekonanie, że 

bronicie straconej sprawy, bo się czujecie zobowiązani, żeby ten budżet krytykować, 

nie będąc w stanie cokolwiek zaproponować, bo się nie da, bo to polski rząd stworzył 

warunki takie, jakie są i w tych warunkach miasto Gdańsk musi sobie jakoś poradzić, 

starając się zarządzać miastem na ile się da. Jednocześnie nie zatrzymując inwestycji, 

na ile się da. Ale to tak było tytułem wstępu wszyscy państwo wiecie, że najbliższa jest 

mi kultura, sztuka, edukacja. Kolega Łukasz Bejm opowiedział, jakie są plany 

związane z Gdańską kulturą w 2023 roku, ale głównie mówił o planach 

samorządowych placówek kultury. Natomiast oprócz tego jest tej kultury sztuki  

w Gdańsku dużo, dużo więcej, bo to są rozliczne działania, spotkania, wystawy, 

koncerty w licznych filiach bibliotecznych. Organizację są przez organizacje 

pozarządowe. Jest tego naprawdę mnóstwo. Ja się staram być dosyć aktywny w różne 

miejsca, chodzić, jak tylko mogę i z pewną przykrością nie widzę tam nigdy albo widzę 

bardzo rzadko radnych Miasta Gdańska. Chciałbym państwa naprawdę zachęcić, 

żebyście częściej korzystali z tej oferty kulturalnej Miasta Gdańska. Niektóre rzeczy są 

komercyjne. Czy trzeba kupić bilety, ale zaczęli się nie fantastycznych wydarzeń, które 

są kompletnie za darmo. Wiecie, ile jest koncertów w Akademii Muzycznej. One są 

słabo promowane, ale ich tam jest nieskończona ilość. To jako przykład tylko także 

zachęcam państwa, żebyście korzystali z tej oferty, łatwiej potem będzie wam również 

oceniać, co się kulturalnie w Gdańsku dzieje. Jeszcze słowo na temat edukacji 

wiadomo, największy wydatek gdańskiego budżetu znacznym stopniu powiedzmy plus 

minus, w połowie re finansowany przez rząd, ale ta druga połowa to jest ogromne 

obciążenie gdańszczan. Inwestycja jak mówił Piotr Gierszewski, oczywiście, że 

inwestycja i ma absolutnie rację, dużo więcej niż po prostu koszt. Natomiast przykro 

mi, że budżet na przyszły rok będzie per saldo niższy niż tegoroczny niższy niż ostatnie 

budżety no z powodów, o których powiedziałem na początku swojej wypowiedzi, czyli 

do tego znaczącego zmniejszenia wpływów do budżetu Gdańska, ale również innych 

samorządów. Ale nas interesuje nasza mała ojczyzna. Mówię o tym dlatego, że 

Gdańsk jak może inwestuje w edukację, ale to ciągle za mało, w dalszym ciągu na 

terenie miasta szkoły, które jak powietrza wymagają jakiejś modernizacji i rozbudowy, 

pracują na 3 zmiany. Pokój nauczycielski jest niemalże wielkości toalety. A mimo to 

robią świetną robotę. No ja akurat byłem w szkole w Klukowie, to tam mi opowiadali 

jak wygląda ich dzień codzienny. Podejrzewam, że nie jest to jedyna szkoła  

z problemami i nie mówię tego z pretensją do władz miasta. Niech mnie ręka boska 
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broni, bo z pustego i Salomon nie naleje tylko raczej marzy mi się, żeby ta subwencja 

rządowa była jeszcze większa. No to mielibyśmy albo przynajmniej, żeby nie były 

zmniejszane. Skutkiem decyzji podatkowych rządu, żeby nie były zmniejszane wpływy 

samorządów. No to wtedy miałaby pieniądze i mogłyby coś dobrego zrobić. No a tak 

to rzeźbią. Jak mogą w tych warunkach, które mają, które są fatalne. Jeszcze raz 

wyrazy szacunku dla twórców, szczególnie tegorocznego budżetu bo to jak to zrobić, 

żeby miasto się nie zatrzymało, przy zmniejszonych wpływach i żeby no jednak mogło 

choć trochę inwestować. Nie wiem kwadraturę koła chyba rozwiązali w tym roku. Wielki 

szacunek. Wielkie gratulacje. Dziękuję bardzo. 

PRZEMYSŁAW RYŚ - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, nikt nie ma wątpliwości, że 

szalejąca inflacja i drożyzna najbardziej dotknie w przyszłym roku osoby najuboższe. 

Dlatego cieszę się, że na samą opiekę społeczną przeznaczamy ponad 182 miliony 

złotych. Z tych pieniędzy między innymi możemy finansować pomoc osobom  

w kryzysie bezdomności czy mieszkańcom posiadającym co prawda dach nad głową, 

jednak zimnym kaloryferem i pustą lodówką. To właśnie dla takich osób wprowadzamy 

w Gdańsku drugi już sklep społeczny, w którym pomoc otrzymają osoby bez 

znaczenia, jakie otrzymują dochody i bez żadnego skierowania. Dziękuję bardzo. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję pani przewodnicząca, ja mam do pani skarbnik pytanie, a pro po  uchwały to 

znaczy opinii RIO budżet 2023. Mianowicie ja tak przeczytam zdanie jedno z tej opinii. 

Skład orzekający zwraca także uwagę, aby w uchwale budżetowej na dwudziesty 

trzeci rok dostosować upoważnienie określone w paragrafie 17 punkt 9, litera D 

przedłożonego projektu wyłącznie do zakresu przedmiotowego objętego uchwałą 

budżetową, albowiem wyżej wymienione upoważnienie odnosi się również do zmian 

Wieloletniej Prognozie Finansowej. O co chodzi i czy to zostało zrobione? Dziękuję. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, ale ja przede wszystkim mieszkańcom chciałem 

powiedzieć odnośnie państwa Kłos, Perucki, Śpiewak-Dowbór, pani Czerniewska czy 

Błaszczyk, są hipokrytami. Bo trzeba spojrzeć na nasze partnerskie miasta, na 

przykład Kalmar, Inflacja 10,9%. Skąd ona się wzięła? Brema 11,6% inflacji. Skąd ona 

się wzięła z Polski? Roterdam 16,8% inflacji. Wilno 23,6% inflacji też sięgają tą decyzję 

Prawa i Sprawiedliwości na Litwę. Pragnę państwu powiedzieć, na czym właśnie 

polega ta hipokryzja twierdzą cały czas tutaj padają dziesiątki razy słowo Prawa i 

Sprawiedliwość, polski rząd i tak dalej. Te słodkie słowa są przesączone cykutą bo tak 

naprawdę jesteście państwo współodpowiedzialni za politykę klimatyczną Komisji 

Europejskiej, którą przecież stymuluje Europejska Partia Ludowa, a jesteście jej 

członkami albo ją wspieracie tak jak Stowarzyszenie Wszystko dla Gdańska. Jesteście 

odpowiedzialni za polityczne blokowanie funduszy KPO szantażem przeniesiono ze 

sporów  sejmowych. Są państwo za to odpowiedzialni. Jesteście również  

w odpowiedzialni za polityczne szczucie Komisji Europejskiej na polski rząd  

i parlament skutkujące bezprawnymi karami. Te wszystkie demonstracje, happeningi, 

dzisiejsze prezentacje, które tutaj widzieliśmy na Sali. Ja pragnę powiedzieć dlatego 

powiedziałem państwu, że ci państwo są hipokrytami, bo przecież biorą w tym na co 

dzień udział, a dzisiaj z jednej strony mówią, że wspaniały budżet, dobra robota. No 

bo przecież pani prezydent ma milionową, kosztuje miliony złotych, ta maszyneria 
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finansowa Urzędu Miejskiego, która tworzy ten budżet, że z jednej strony bardzo 

rzetelny budżet. Zaopiniowany pozytywnie, a z drugiej strony. Jak to źle, że nie mamy 

więcej pieniędzy w budżecie. No, gdyby były wyższe podatki, pewnie byłoby więcej  

w budżecie, a nie wiem czy to by się akurat mieszkańców państwu mieszkańcom 

podobało. Budżet Miasta Gdańska będzie w przyszłym roku zapewne wyższy niż jest 

w projekcie, ponieważ ten projekt jest nadmiernie naprawdę nadmiernie ostrożny  

i jestem przekonany, że te wpływy do budżetu na pewno będą większe. Zresztą 

pozytywnym sygnałem też jest fakt, że Komisja Europejska zatwierdziła wszystkie 

regionalne programy operacyjne w Polsce. Więc tylko jest kwestia ogłoszenia i pewnie 

nasze miasto również zastanowi się, z jakich funduszy będzie chciało absorbować 

środki. Oczywiście też te dochody zwiększy. Jestem przekonany, że może być już tylko 

lepiej. Oczywiście zawsze Polska sytuacja zależy od sytuacji geopolitycznej. 

Wierzymy, że ona gorsza nie będzie. No ale wszystko w rękach wielkich państw. 

Zresztą naszych sąsiadów również. Stąd moja uwaga o tym, jakie są inflacje w innych 

krajach czy na wschodzie. Czy na Zachód od Polski, jak również uwaga odnośnie 

hipokryzji radnych, którzy przede mną się wypowiadali. Dziękuję bardzo. 

BARBARA IMIANOWSKA – Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni ja chciałam zapytać pana 

prezydenta Borawskiego, czy pan prezydent przewiduje podwyżki cen biletów na 

komunikację miejską w roku 2023? I takie drugie pytanie, kiedy tutaj pan radny  

Stelmasiewicz właśnie mówił o koncertach w Akademii Muzycznej, tak, ja się zgadzam 

są wspaniałe koncerty. Może warto by wypromować bardziej właśnie te miejsca, które 

nie są tak, aż promowane, bo są przecież różne fajne stowarzyszenia, żeby po prostu. 

No miasto pomogło właśnie bardziej w promocji takich wydarzeń dla mieszkańców. 

Dziękuję. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo dziękuję, panie przewodniczący, ja bardzo krótko tutaj w dyskusji padło padła 

taka fraza o sztabie ludzi stojących za panią prezydent. W takim miałem odczucie, że 

chyba częściowo pejoratywnym wydźwięku. I ten sposób to jest. Grupa bardzo ciężko 

pracujących osób, zwłaszcza szeregowi pracownicy Urzędu Miejskiego, którzy biorąc 

pod uwagę na widełki ustawowe zastawki często niższe niż w prywatnym biznesie, 

robią kawał dobrej roboty dla mieszkanek i mieszkańców Gdańska i mam nadzieję, że 

tylko mi się wydawało, że była w tym powiedzeniu tym sztabie ludzi nuta, takiej 

szpileczki wbitej w zespół pani prezydent. Łączę nadzieję, że ten głos, który byłby 

powiedziany, miał jednak wyłącznie neutralny wydźwięk czy też pozytywny. I chciałem 

tylko wspomnieć, że wspólnie z panią przewodniczącą Agnieszką Owczarczak 

złożyliśmy zapytanie. W sprawie waloryzacji wynagrodzeń pracowników Urzędu 

Miejskiego jednostek miejskich w 2023 roku ta inflacja, która wszystkich  dotyka, no 

nie może nie w naszym odczuciu nie może spowodować tego, że ludzie zaczną 

odchodzić z pracy przez brak wzrostu tych wynagrodzeń i tym głosem chciałbym   

w pewien sposób odnieść się do tego, co tutaj padło w jednej z wypowiedzi. Muszę też 

nadzieję, że po tej długiej burzliwej, ciekawej, barwnej dyskusji będziemy mogli 

wysłuchać merytorycznych, konkretnych odpowiedzi od pani prezydent  

i wiceprezydentów, i że już przyjemniejszej atmosferze bez tego. Bez tej politycznej 

temperatury będziemy mogli spokojniej, w spokojniejszej atmosferze porozmawiać 

wspólnie już za 36 minut. Bardzo dziękuję. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo i proszę o odniesienie się do tych pytań, które padły w drugiej części 

dyskusji. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Nie odniosłam się do tej uwagi, ale teraz wytłumaczę, dlaczego w paragrafie 17  

w punkcie 9 w projekcie uchwały budżetowej jest upoważnienie do dla pani prezydent 

do dokonywania zmian w celu realizacji zadań związanych z pomocą obywatelom 

Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa w zakresie  

i podpunkt D, do którego odnosi się Regionalna Izba Obrachunkowa mówi zmian 

Wieloletniej Prognozie Finansowej oraz w planie wydatków budżetu jednostki 

samorządu.  Regionalna Izba obrachunkowa odniosła się w tym miejscu do tego, że 

powinniśmy ograniczyć to upoważnienie tylko do budżetu, czyli wyłączyć zapis 

dotyczący Wieloletniej Prognozy Finansowej i w autopoprawce ten ta treść została 

zmieniona zgodnie z sugestią Regionalnej Izby Obrachunkowej. A dlaczego o tym nie 

wspomniałam, ponieważ nie bylibyśmy w stanie nadużywać tego zapisu, ponieważ 

Wieloletniej Prognozie Finansowej nie mamy projektów, które dotyczą pomocy 

Ukrainie. Stąd to była raczej pomyłka pisarska niż próba przemycenia czegoś. 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, odpowiadając wprost na 

pytanie, pani radnej Imianowskiej dotyczącej podwyżek taryfy cen biletów. Na chwilę 

obecną nie przewidujemy tego typu wzrostu. Natomiast muszę powiedzieć pani 

wprost, żyjemy w sytuacji, w której inflacja wynosi 18% energia elektryczna wzrosła  

o 70% koszty paliwa stale rosną. Nie wiadomo jaka będzie sytuacja z vatem, bo tak 

jak powiedziałem, rząd prawdopodobnie od przyszłego roku powróci do stawki 23% za 

paliwa i energię elektryczną. nie jestem w stanie jako  osoba zarządzająca 

komunikację publiczną, ale w której te decyzje zależą w znacznej mierze od polityki 

prowadzonej przez Prawo i Sprawiedliwość odpowiedzieć pani wiążąca, że takie 

zdarzenie w przyszłym roku będzie nie będzie miało miej. Dla mnie najważniejszej 

mówię to wielokrotnie przy każdej rozmowie z państwem o komunikacji publicznej jest 

jakość komunikacji publicznej. Dzisiaj osoba, która korzysta z komunikacji publicznej 

na co dzień płaci 3,60 zł dziennie za korzystanie z tramwajów autobusów i pociągnąć 

na terenie Miasta Gdańska. I uważam, że to jest bardzo dobra oferta i przypominam 

dyskusję także pani głosy dotyczące regulacji taryfy w tym roku, która miała miejsce, 

że to spowoduje, że pasażerowie odejdą od naszej komunikacji publicznej. Jaki jest 

tego efekt pani radna, no niestety jak zwykle państwo się pomyli, bo tak jak 

powiedziałem mieszkańcy doceniają jakość. Zamiast 140 milionów, które 

planowaliśmy w tym roku. Przewieziemy około 150 milionów pasażerów Gdańskiej 

Komunikacji Miejskiej. Najważniejsza jest jej jakość, nowy tabor, siatka połączeń, 

częstotliwość, czystość to żeby była ona sprawna, a jeżeli jej cena wzrośnie o 5, 10 

czy 15%, to jeżeli mieszkańcy patrzą, co się dzieje, jest to dla nich do zaakceptowania. 

Dziękuję. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, dziękuję bardzo za wszystkie głosy i te merytoryczne i te mniej 

merytoryczne. Dziękuję moim współpracownikom, pani skarbnik i zastępcom za 
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odpowiadanie na bieżąco na te wszystkie pytania nie było też za dużo pytań 

dotyczących obszaru natomiast społecznego obszaru edukacji, więc. No nie ma 

potrzeby udzielenia na nie odpowiedzi. Po pierwsze kilka takich uwag na koniec, tak 

jak powiedziałam, to jest najlepszy możliwy budżet, jaki mogliśmy w tych warunkach 

przygotować. Myślę, że pokazaliśmy twarde i niezbite dane, ale też potwierdził je 

chociażby pan przewodniczący Dzik, szef Komisji Polityki Gospodarczej, ale także 

przedsiębiorca, że to nie jest tak, że dzisiaj sytuacja gospodarcza w Polsce jest dobra. 

Dowodzą tego właśnie te horrendalne rachunki dowodzą tego te wszystkie dane  

i liczby, które państwu zaprezentowaliśmy i w tej sytuacji każdy zarządzający musi 

wiedzieć, co chce najbardziej ochronić. To jest dla niego najważniejsze. Jeżeli państwo 

wskazujecie takie, to były pomysły, żeby zwiększyć to czy tamto to nie jest tak, że pani 

skarbnik ma jakiś tajemniczy skarbiec u siebie w gabinecie, w którym luźne pieniądze 

i się zastanawia, co z nimi zrobić. Jeżeli wskazujecie, że coś należy bardziej 

dofinansować, to także należy wskazać źródło, z którego te środki powinny być zdjęte 

i zabrane. Przypomnę, że takich żadnych poprawek do budżetu do projektu budżetu 

na rok 2023 nikt z państwa radnych nie złożył. Zastanawia mnie tylko w sumie się 

bardzo cieszę, bo myślę, że pan przewodniczący Koralewski, jaką jako szef klubu  

w naszej radzie miasta opozycyjnego, ale reprezentującego dzisiaj partię rządzącą  

w Polsce, czyli Prawo i Sprawiedliwość, widocznie ma jakiś przesłuchy, skoro wie, że 

będą jakieś dodatkowe wpływy w roku 2023 na pewno się z nich ucieszymy. 

Przypomnę jeszcze raz różne dane, które są zapisane w budżecie, nie są przez nas 

wymyślone są danymi, które otrzymaliśmy wprost z Ministerstwa Finansów. Mówią  

o tym, że będzie 900 milionów PITU. Ile będzie PITU i tak dalej i tak dalej. Chcę 

państwu powiedzieć, że jest jedna pozycja. Jedne wpływy, które bardzo mocno  

w naszym mieście rosną. Ale nie wiem, czy się z nich tak naprawdę cieszymy. To są 

opłaty z kapslowego, czyli po prostu z powodu ilości spożywanego alkoholu 

kupowanego zarówno w gastronomii, jak i w sklepach. I to są dzisiaj jedyne opłaty. 

Jedyne wpływy będące dochodem gminy, które rosną, nie wiem, czy to jest taka dobra 

wiadomość. Mam nadzieję, że państwa wiedze pytania uwagi. Zostały naszymi 

odpowiedziami wyczerpane. Bardzo dziękuję za dyskusję i bardzo proszę o przyjęcie 

budżetu Miasta Gdańska na rok 2023 w kształcie zaproponowanym i przedłożonym 

Wysokiej Radzie 15 listopada. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

W trybie ad vocem Pani Przewodnicząca tutaj wielokrotnie w prezentacjach padała 

średnioroczna jest się jednocześnie wskaźnik inflacji. On był tu podawany na poziomie 

7 powyżej 17%.  W każdym razie średnioroczna inflacja poprawiam GUS podaje za 

pierwsze 3 kwartały bieżącego roku. Patrząc na ten wskaźnik rok do roku, to jest 13,3% 

mówi średnioroczna, a jak obserwowałem co miesiąc, powiedzmy, te średnie 

miesięczne przyrosty inflacji to ona się ustabilizowała i one nie mogły doprowadzić, bo 

takich danych jeszcze nie ma. Nie mogły doprowadzić, żeby na dzisiaj można było 

powiedzieć, że jeszcze nie roczna inflacja wynosi 17%, więc jeżeli ona wzrośnie, jest 

to 1% albo maksimum 2, więc to jest błędne podejście pisząc o inflacji miesięcznej, że 

to jest średnioroczne. Dziękuję. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Panie Przewodniczący, ja powtórzę jeszcze raz, to nie są dane z GUSU, to nie są dane 

z Internetu. To  są dane wytyczne makroekonomiczne, które otrzymaliśmy pismo  
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z Ministerstwa Finansów, wytyczne makroekonomiczne, które są wytycznymi do 

przygotowania projektu wieloletniej prognozy finansowej i budżetu na rok 2023. 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Szanowni Państwo tak bardzo króciutko, odpowiadając tu panu przewodniczącemu 

klubu PiS pragnę wyjaśnić, myślę, że to jest chyba dosyć oczywiste, ale z wypowiedzi 

wynika, że chyba nie jeżeli mówimy o inflacji w danym miesiącu, to porównujemy ten 

miesiąc do tego samego miesiąca. W zeszłym roku tak także inflacja zawsze mierzymy 

w skali roku i tutaj pan też no podał takie informacje, które świadczą chyba o tym, że 

pan został tak dosyć do no do syta nakarmiony informacjami z telewizji publicznej, 

opowiadając, że jakaś inflacja w innych krajach jest wyższa. Tak są kraje, gdzie jest 

wyższa. Na przykład w Turcji jest tak, że sięga już prawie 90%, natomiast jeżeli Polskę 

porównamy do średniej inflacji w Unii Europejskiej, której państwo tak nie lubię, którą 

państwo krytykują, to wychodzi na to tak spływają dane oczywiście z Eurostatu, 

natomiast wychodzi na to, że nasza inflacja jest mniej więcej o 50% wyższa tak  

o połowę wyższa nie 50 punktów procentowych, tak żeby pan nie pomyślał też, że jest 

to to samo, więc. Więc nie wygląda chyba tak kolorowo z naszą inflacją. Bardzo 

dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo na tym wyczerpaliśmy listę głosów w dyskusji w tym punkcie. 

Przypominam, że jest to uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 

2023 rok, czyli druk 1460 z autopoprawką.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1460 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        22       
Przeciw               12 
Wstrzymało się    0   

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1454/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 
      

Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Pani prezydent gratuluje budżet na 2023 rok został uchwalony. I przechodzimy do 

kolejnego punktu. 
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7) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 

2022 rok (druk 1492 + autopoprawka); 

 
   Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                                                  K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado jeszcze na koniec roku zmian w budżecie 

bieżącego roku, a te korygują zarówno planowane dochody, planowane wydatki oraz 

planowany dług do zaciągnięcia w bieżącym roku i oczywiście wpływające te 

parametry na wypracowanie nadwyżki operacyjnej i tak zmienia się planowane 

dochody budżetu miasta na 2022 rok o 146717000,017 zł i na tę kwotę składają się 

najważniejsze pozycje, a to subwencja ogólna wzrasta o 624000 zł o 132340330 zł 

wzrasta i wzrastają dochody. Przekazane w związku z ubytkiem dochodów PIT dla 

gminy i dla powiatu. I to jest ta kwota, która pojawiła się zarówno w projekcie budżetu 

na 2023 rok, jak i Wieloletniej Prognozy Finansowej, którą finansujemy deficyt 

operacyjny przyszłego roku. Pozostałe dochody z tych największych to dochody 

zrealizowane przez Zarząd Transportu Miejskiego łącznie 12856554 zł. Są to środki 

pochodzące głównie ze sprzedaży ze wzrostu wartości sprzedaży biletów 

metropolitalnych naliczonych ich wpłaconych przez kontrahentów odsetek. Zanim 

terminową wpłatę należności 210000 zł. Kary umowne od przewoźników za 

niewykonanie obowiązków zgodnie z zawartymi umowami kwota 530 milionów tych 

1000 zł, zwrot nadpłaty rekompensaty, za świadczenie usług przewozowych przez 

Gdańskie Autobusy i Tramwaje za 2021 rok, kwota 11312000 zł i zwrot komorniczych 

oraz nieodebranych kaucji 170000 zł. Zwiększamy również planowane dochody 

realizowane przez Gdański Urząd Pracy kwota 206755 zł również wzrastają dochody 

z tytułu realizowanych projektów przez placówki oświatowe oraz inne dochody, 

również tych placówek oświatowych. Jest to kwota dodatkowe dochody to 14518 zł,  

a projekty unijne realizowane przez placówki oświatowe to 481120 zł. Wydatki rosną  

o 9257017 zł i różnica między wzrostem dochodów a wydatków przeznaczana jest na 

zmniejszenie planowanego długu i pokrycie deficytu budżetowego, co oznacza, że 

zmniejszając o 138 milionów złotych planowane do zaciągnięcia bieżącym roku dług 

po 11 miesiącach obowiązywania budżetu z planowanego deficytu na poziomie 111 

milionów złotych wychodzimy na poziom nadwyżki operacyjnej wysokości 28627000 

zł. Jeśli chodzi o wzrost wydatku, to w biurze architekta miasta zmniejszamy 

planowane wydatki o 714923 zł i są to wydatki w związku ze zmianą harmonogramu 

wydatkowania środków na przeznaczonych na pracę konserwatorsko budowane  

w kościele Mariackim. Projekt przesuwa się i jego harmonogram, sięgając 2027 roku  

i tę zmianę zaproponujemy zmiany harmonogramu w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej. W kilku grupach wracają środki do rezerwy celowej na obsługę jednostek 

pomocniczych w związku z rezygnacją z tych zadań przez te jednostki i to dotyczy 

zarówno zadań realizowanych przez Biuro Kultury, Biuro Prezydenta do Spraw Kultury 
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przez Biuro do Sprawca Dzielnic i Współpracy z Mieszkańcami, a w zakresie projektów 

inwestycyjnych przez Wydział Projektów Inwestycyjnych. Kolejna duża zmiana  

w zakresie wydatków to przeniesienie w działach klasyfikacji budżetowej w ramach 

planu Hevelianum. Kwota 2187942 zł z przeznaczeniem na remont pomieszczeń  

w budynku nowych koszar oraz zakup wyposażenie. W dziale Gospodarki Komunalnej 

i zwiększa się planowane wydatki o 731554 zł na częściową zapłatę składki dla 

Metropolitalnego Związku Komunikacyjnego Zatoki Gdańskiej. Skalkulowano na 2023 

rok. Jest to zabieg mający na celu zmniejszenie zobowiązań. W roku przyszłym. 

Przenosi się również środki w wysokości 729693 zł. W ramach przesunięcia są  

w ramach różnych działów i tę kwotę przeznacza się na dotację przedmiotową dla 

Gdańskich Nieruchomości do planowanych kosztów utrzymania administrowanych 

lokali mieszkalnych objętych czynszem najmu socjalnego lokalu lub odszkodowaniem 

równym wysokości czynszu najmu socjalnego lokalu pomniejszonych o naliczone 

czynszu, odszkodowanie należne od osób zajmujących te lokale. Równowartość 

zwiększonych dochodów z projektów realizowanych przez to placówki oświatowe, 

projektów unijnych oraz pozostałych dochodów o tę wartość zwiększa się planowane 

wydatki w Wydziale Rozwoju Społecznego. Zmniejsza się planowane wydatki 

Wydziale Skarbu o 3412000 złotych w związku z oszczędnościami wynikającymi  

z braku możliwości wydania decyzji ze względu na uwagi strony do wyceny 

nieruchomości oraz szkoleniami pracowników niebędących członkami korpusu służby 

cywilnej. I najpoważniejsza zmiana, zwiększenie planowanych wydatków zarządzie 

Transportu Miejskiego o 12125000 zł na wypłatę rekompensaty, za świadczenie usług 

przewozowych w trakcji autobusowej przez Gdańskie Autobusy i Tramwaje. Jest to 

zwiększenie planowanej rekompensaty pokrywające wzrost kosztów paliwa energii 

oraz zwiększonych wydatków na dzierżawy w związku z przejęciem zmodernizowanej 

lub nowo wybudowanej infrastruktury w latach poprzednich. To jeśli chodzi o druk 

podstawowy projektu uchwały w formie autopoprawki, zgłaszamy. Ulegające na tym, 

że po pierwsze aktualizujemy planowane dochody i wydatki o wartości wynikające  

z podjętych przez panią prezydent zarządzeń. I to są głównie zmiany wynikające  

z przekazanych z budżetu państwa dochodów przeznaczonych na adekwatne wydatki. 

W zakresie dochodu zmniejszamy o 119000 zł  planowane dochody na realizację  

2 projektów Gdańsk pod Żaglami Wiedzy oraz Gdański model dostępnej szkoły. 

Zwiększamy dochody o 135000 zł na realizację projektu Gdański Model Dostępnej 

Szkoły i zmniejszamy również wydatki na wcześniej wymienionych projektach 

przeniosą część tych wydatków do 2023 roku. Również zwiększa się planowane 

wydatki o kwotę 892000 zł z przeznaczeniem na pokrycie wydatków bieżących 

związanych z obsługą finansową miasta. Dziękuję. 

 
ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję pani przewodnicząca, pani skarbnik dwa krótkie pytania. Pierwsze pytanie 

jaki planujemy dług na koniec roku już mówiła pani wcześniej, ale i w WPF też 

widziałam, ale jeszcze raz, żebyśmy to powiedzieli. 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Planowane dług według tej uchwały, która w tej chwili została omówiona, wynosi w tej 

chwili miliard 255 milionów złotych na koniec roku. Ale ten ta kwota uwzględnia jeszcze 

pozostawiony w budżecie dług, którego już wiemy, że nie zaciągniemy. To oznacza, 
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że na koniec roku zadłużenie będzie wynosiło tyle, ile wynosi dotychczas po spłacie 

raty w stosunku do zeszłego roku. I wyniesie miliard 13 według moich obliczeń. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję w zasadzie to mnie pani ubiegła, bo się chciałam właśnie zapytać, czy 

będziemy korzystać z kredytu. Rozumiem, że nie będziemy zaciągać nowego kredytu, 

czyli tak jak pani powiedziała. Dziękuję pięknie. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Tak, nie będziemy. Tu powiem też, dlaczego, ponieważ ciągle monitorujemy zarówno 

dochody, jak i wydatki. Szczególnie ostatni miesiąc to jest wzmożona obserwacja 

budżetu i dług dzisiaj bilansuje planowane dochody i wydatki, jeśli pojawią się 

dodatkowe dochody. Cały czas nam rosną, choćby z tego powodu, że lokujemy środki 

na rachunku i mamy dobrze oprocentowane lokaty. Są też drobne wzrosty dochodów 

z innych źródeł, ale też wiemy, że nie wydatkujemy wszystkich środków i zarówno na 

inwestycje, jak i zwykle około kilkuprocentowy procentowy kilkuprocentowy. 

Niewykonanie wydatków bieżących odnotowujemy oraz mamy w budżecie 

zarezerwowane środki w rezerwach celowych, których jeśli nie ruszymy pod te środki, 

również pozwolą nam na wypracowanie czy na zmniejszenie wydatków stąd. Wiemy 

już, że dodatkowego długu nie zaciągniemy. W połowie listopada mija zwykle termin 

zamawiania środków kredytowych, czego nie zrobiliśmy, więc zmierzamy ku nie 

zaciąganiu w bieżącym roku kredyt. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Nie ma więcej głosów w dyskusji głosujemy druk 1492 kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały też przeciwny, kto się wstrzymał. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1492 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        21       
Przeciw               12 
Wstrzymało się    0   

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1455/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
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zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok 

Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 

8) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Gdańska (druk 1493 + autopoprawka); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Druk 1493 wraz z autopoprawką. W sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej 

uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej gminy 

Miasta Gdańska. 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado zmiany Wieloletniej Prognozie Finansowej to 

zmiany w załączniku numer jeden, który mówi o planowanym wysokości nowego 

długu, również w tym załącz. Ustalamy planowany dług na koniec tego roku i tam też 

jest informacje o planowanej nadwyżce operacyjnej, jaką uzyskujemy w związku ze 

zmianami w omówionym wcześniej w budżecie miasta. W załączniku numer  

2 wyłączamy z przedsięwzięć wieloletnich projekt Stop Smog organizowanie 

energochłonności przez termomodernizację jednorodzinnych budynków 

mieszkalnych, Regionalna Izba Obrachunkowa stoi na stanowisku, że sposób 

realizacji tego projektu nie kwalifikuje go do przedsięwzięcia wieloletniego, więc po 

prostu co rok będziemy realizować dotację na poziomie zaplanowanych wydatków. 

Kolejne kolejna zmiana to zwiększenie limitu wydatków w roku 2022 o kwotę 11401 zł. 

Powyższa zmiana wynika z aneksu o udzielenie grantu w ramach zawartej pomiędzy 

województwem Pomorskim a miastem Gdańsk na szkolenie Pride pracownika 

wydziału pieczy zastępczej oraz przedsięwzięciu prace konserwatorsko budowlane  

w kościele Mariackim w Gdańsku. Konsekwencja jak wcześniej omawianej zmiany  

w budżecie, zmniejszając w bieżącym roku budżet o 714923 zł. Budżet tegoroczny 

tegoroczne przeznaczamy te środki w 2027 w związku z przesunięciem 

harmonogramu realizacji tego przedsięwzięcia. I najważniejsza zmiana.  

Nie spodziewałam się, że wzbudzi tak dużo emocji. Zwiększenie upoważnienia dla 

prezydenta Miasta Gdańska do zaciągania zobowiązań z tytułu umów, których 

realizacja w roku budżetowym i w latach następnych jest niezbędna do zapewnienia 

ciągłości działania jednostki i z których wynikają płatności wykraczające poza rok 

budżetowy, zwiększenie upoważnienia z 2 miliardów do 13 miliardów, czyli  
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o 11 miliardów złotych. Już dzisiaj zostało wielokrotnie powiedziane, z czego ta zmiana 

wynika. Powtórzę, żeby odnieść się do tej konkretnej zmiany. 11 miliardów złotych jest 

to wartość 2 umów przewozowych, które planujemy zawrzeć albo bardziej zastąpić 

dotychczasowe umowy nowymi umowami z ze spółką miejską Gdańskie Autobusy  

i Tramwaje 2 umowy jedna na przewozy autobusowe o łącznej wartości 

nieprzekraczającej 3 miliardy złotych, zabiera na 10 lat. Druga na przewozy 

tramwajowe zawiera na 22 lata o łącznej wartości nieprzekraczającej 8 miliardów 

złotych. Jeśli podzielimy każdą z tych kwot. Przez liczbę lat, na które będą zawierane 

te umowy, mamy wartość mniej więcej 300 milionów rocznie. To jest średnia wartość 

300 milionów rocznie. Na te na te usługi. Niemniej średnia wartość jest nieadekwatna 

do tego, co się wydarzy w kolejnych latach, ponieważ wartość usług przewozowych  

z roku na rok będzie rosła. W związku z waloryzacją ceny, jeśli chodzi o przyszły rok, 

to planowane wydatki. Pierwszego roku obowiązywania tej. Umowy to t kwota około 

220 milionów złotych, jeśli chodzi o tramwaje, to wartość tej usługi w przyszłorocznym 

budżecie to jest, bo to było 270 milionów złotych. Powtarzam, te umowy zastępują 

dotychczas obowiązujące, które kończą się jedna na autobusy w dwudziestym 

szóstym roku, druga na tramwaje w trzydziestym roku. Zwiększenie wydłużenia obu 

umów da szansę naszej spółce na przygotowanie zabezpieczenia finansowego na 

pakiet inwestycji, który planuje realizować albo na spłatę. Obsługę obligacji 

zaciąganych na zakup, zakup taboru bądź przygotowanie projektu osób i 

przygotowanie projektu inwestycyjnego polegającego na rozbudowie pętli 

tramwajowej do Gdańsku, Gdańsku południe. Dodatkową zmianą, która będzie różniła 

umowy dotychczasowe umowy od tych, które planujemy zawrzeć, to jest umożliwienie. 

Mm realizacji rekompensaty w formie rekompensaty inwestycyjnej. Chcielibyśmy, aby 

wartość  rekompensaty, jaką przekazujemy naszej spółce i bieżące inwestycyjne od 

odzwierciedlała faktyczne przeznaczenie tej rekompensaty tego dzisiaj w strukturze 

dotychczasowych umów i w modelu  obliczania rekompensaty nie mamy, a 

chcielibyśmy wprowadzić 30 milionów złotych. Jakie mamy zabezpieczone czy 

zaplanowane w przyszłorocznym budżecie? Jest to element rekompensaty za 

komunikację zbiorową, czyli wartość wydatków bieżących należy powiększyć o tę 

kwotę, którą zabezpieczamy w formie wydatku majątkowego. Mam nadzieję, że to 

wyjaśnia wszystkie wątpliwości, jeśli są jeszcze jakieś, to proszę o pytania.  

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję, pani skarbnik odpowiedziała na moje pytania  zanim je zadałam, ale dziękuję 

bardzo, ale mam jeszcze jedno pytanie. Dlaczego? Bo skoro te umowy jeszcze trwają 

do 2024 chyba 2026 i do 2030 roku. To dlaczego już w tej chwili upoważniamy panią 

prezydent do podpisania umów następnych. Dlaczego w tej chwili musimy to zrobić  

w tym roku, bo robimy to w takim trybie dosyć szybkim, a już w 2023 roku w WPF 

znowu nie ma tego upoważnienia, czyli jest znowu spada do wysokości 2 miliardów. 

Znaczy zawieranie umów czy w ogóle zaciągania zobowiązań do wysokości 2 

miliardów. Dlaczego teraz?  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska 

Dziękuję odpowiem na drugie pytanie. Upoważnienie konsumuje się raz, czyli jeżeli 

pani prezydent dzisiaj zawrze taką umowę wieloletnią, to skonsumuje jednorazową 

całe upoważnienie, czyli umowa dwudziestodwuletni umowa na tramwaje. Jeśli 

policzymy równowartość rocznych wydatków na tramwaje przez 22 lata, to jest mniej 
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więcej 8 miliardów złotych. Podpisując dzisiaj umowę w ramach tego upoważnienia, tę 

umowę, że będzie zawarta w związku z tym w kolejnym roku nie będzie potrzebne 

upoważnienie. Będziemy musieli na podstawie tego upoważnienia rezerwować w 

każdym roku środki. Na pokrycie tego zobowiązania to jest odpowiedź na drugie 

pytanie, a czemu teraz o już też wcześniej odpowiedziałam i dla mnie to jest kluczowy 

moment i kluczowa odpowiedź, dlaczego teraz. Chcielibyśmy móc finansować 

komunikację zbiorową również z rekompensaty inwestycyjnej? Bardzo nam na tym 

zależy, żeby odzwierciedlać faktyczny, faktyczną strukturę kosztów umowy 

przewozowej w klasyfikacji budżetowej naszego budżetu, czyli równowartość 

amortyzacji, czyli tego, co spółka gromadzi na poczet zakupu nowego taboru. Pod tę 

wartość chcielibyśmy finansować dotacje z rekompensaty inwestycyjnej dzisiejszej 

umowy dzisiejsze dzisiaj obowiązujące umowy tego nie przewidują. Aż 2023 roku już 

ten ten montaż tę inżynierię finansową zawarliśmy w projekcie budżetu już w kolejnym 

budżecie. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Dziękuję, to znaczy w takim razie, czy pani może wskazać, gdzie będzie w WPF 

umieszczone, dziękuję.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Problem w tym, że umowy i tutaj jeszcze raz zacytuję, bo to jest to zdanie jest bardzo 

ważne. Może ono tak nie brzmi jak jest bardzo ważny upoważnia się prezydenta miasta 

do zaciągania zobowiązań z tytułu umów, których realizacja w roku budżetowym i w 

latach następnych jest niezbędna do zapewnienia ciągłości działalności. To oznacza, 

że ta umowa, jeśli zawierana na zapewnienie ciągłości działalności, nie pojawia się w 

żadnym z załączników do Wieloletniej Prognozy Finansowej, wymieniona z imienia, 

czy z projektu. Wcześniej też mówiąc o Wieloletniej Prognozie finansowej. Zwróciłam 

uwagę, że Regionalna Izba Obrachunkowa stoi na stanowisku, żeby z załącznika 

numer 2, gdzie jest wykaz przedsięwzięć finansowaniem w poszczególnych latach, 

żeby wyeliminować z tego załącznika te przedsięwzięcia, które nie mają znamion 

przedsięwzięć wieloletnich, a przedsięwzięcie to ma swój początek. Koniec cel na 

zapewnienie usługi przewozowe jest ciągłym działaniem miasta, stąd Wieloletniej 

Prognozie Finansowej nigdzie nie znajdziemy. Tego przedsięwzięcia wymienionego z 

nazwy z wartościami na poszczególne lata te środki są zarezerwowane w wydatkach 

w załączniku numer jeden w ogólnej wartości wydatków i co rok, przygotowując budżet, 

będziemy zobowiązani, aby zgodnie z modelem wyliczania wartości usługi 

przewozowej na każdy rok, żeby zarezerwować w budżecie odpowiednią wartość 

środków, która umożliwi realizację usług przewozowych zarówno usług 

transportowych do włosowego, jaki tramwajowego wraz z pokryciem wszelkich 

kosztów. I zaszytych w umowach waloryzacji podwyżek wynagrodzeń pracowników 

komunikacji również. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
I dziękuję. To już ostatnie pytanie to w takim razie mam pytanie czy dotąd w WPF to 

było umieszczone. 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
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 Nie dotąd tego nie mieliśmy te umowy znaczy to, że zawieramy te umowy nie zmienia 

niczego. Zakładam, że w momencie, kiedy zawieraliśmy umowy na autobusy i na 

tramwaje, one były zawierane w innych momentach, również pod działaniem innych 

ustaw. Prawo zamówień publicznych, takie upoważnienie prezydent również musiał 

otrzymać. Zawierając wcześniej te umowy te umowy dzisiaj zastępują te 

obowiązujące, jeśli chodzi o planowane wydatki na komunikację, niczego nie 

zmieniają. Oprócz możliwości finansowania z wydatków majątkowych, rekompensaty 

inwestycyjnej. To co jest wartością nowych umów, to jest wydłużenie czasu 

obowiązywania obu umów, jeśli chodzi o autobusy, to wydłużenie o 6 lat, jeśli chodzi 

o tramwaje, wydłużenie o 14 lat. Te umowy dla naszej spółki są gwarancją 

zabezpieczenia środków na obsługę wszelkich zobowiązań. Na podstawie tych umów 

spółka może ubiegać się o finansowanie dłużne o emisji obligacji o zawieranie 

kredytów. To również ubiegać się o dofinansowanie unijne, wskazując, że ma pokrycie 

swoich wydatków obowiązujących umowach. Jednym takie gwarancje pokrywamy, 

udzielając właśnie gwarancji dla naszej spółki. Tą gwarancją jest umowa przewozowa 

i wydłużenie po prostu daje spółce możliwość spłaty zobowiązań wieloletnich. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Ja tylko tak podsumowując omawianie 

projektu, który przecież z końcem roku wygasa, bo przyjęliśmy nowy dokument, który 

z 1 stycznia określa te wieloletnie wydatki Miasta Gdańska. Chciałem tylko podkreślić 

i poprosić, że jeżeli czegoś nie wiemy, to zawsze warto spytać, dopytać i się 

dowiedzieć. A nie biegać krzyczeć, że się nie wie. Dziękuję bardzo. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Jeszcze przepraszam, bo nie bo z rozpędu, nie ja nie omówiłam autopoprawki, ale 

autopoprawka jest konsekwencją wcześniej omówionych zmian w budżecie, czyli zapewnienia 

finansowania w 2023 roku przedsięwzięć Gdański Model Dostępnej Szkoły, Gdańsk Miastem 

Zawodowców, Gdańsk pod Żaglami Wiedzy. Są to projekty, które będą kontynuowane jeszcze 

w przyszłym roku ze środków i dotacji z roku bieżącego. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Dziękuję Pani Przewodnicząca Pani Skarbnik, Panie Prezydencie. Kiedy głosowaliśmy 

stosowne uchwały dotyczące powierzenia Gdańskie Autobusom i  Tramwajom obsługi 

w zakresie przewozu, tramwajami, autobusami. Tam znalazł się odpowiedni zapis, 

który odnosił się właśnie do tego, że szczegóły zostaną określone w umowie 

powierzenia zawartej pomiędzy gminą Miasta Gdańska, afgańskimi autobusami  

i tramwajami z siedzibą w Gdańsku. Ja chciałbym w tym momencie poprosić  

o udostępnienie treści tych umów, abyśmy my jako radni mogli się z nimi także 

zapoznać. Dziękuję. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Jeśli odnosząc się do stanu prac nad umową, tę umowę jeszcze nie są zawarte, bo dopiero 

na podstawie upoważnienia danego pani prezydent będzie możliwe podpisanie tych umów  

i w zakresie, jaki będzie możliwy oczywiście udostępnimy państwu. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
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Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji, trochę 1493 z autopoprawką. 

Głosujemy, kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały, kto przeciwny, kto się 

wstrzymał. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1493 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        21       
Przeciw               12 
Wstrzymało się    0   

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1456/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 
      

zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Zgodnie z zapowiedzią powinniśmy o godzinie 15:00 rozpocząć przerwę, ale taką mam 

do państwa propozycję, że może by nam się udało jeszcze 4 uchwały omówić  

i przegłosować czy wszystkie się uda, to nie wiem. Zobaczymy jak będzie szło, ale tak 

jeszcze z 15 minut. Myślę, że potrzebujemy też, żeby tam wszystko przygotować 

także. Będziemy bardzo wdzięczni. Zacznijmy od tych 4 uchwał, które nie są z komisji. 

Druk 1489 projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu 

długoterminowego w Europejskim Banku Inwestycyjnym na finansowanie 

planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska oraz spłatę wcześniej zaciągniętych 

zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczki. Pozytywna opinia Komisji 

Strategii i Budżetu. Referuje pani skarbnik Izabela Kuś. 

9) zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego  

w Europejskim Banku Inwestycyjnym na finansowanie planowanego 

deficytu budżetu Miasta Gdańska oraz spłatę wcześniej zaciągniętych 

zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczki (druk 1489); 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Pani Przewodnicząca, Wysoka Radą ,uchwała jest konsekwencją wcześniej podjętych 

zmian w zakresie tego roku tegorocznego budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

W związku z tym, że w bieżącym roku nie planujemy zaciągać kredytu i nie będziemy 
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w związku z tym korzystać z zawartej w Europejskim Banku Inwestycyjnym umowy 

kredytowej. Umowy opiewa na wartość 550 milionów złotych. Zmieniamy 

harmonogram uruchamiania tego kredytu. W obecnie obowiązującej uchwale, która 

była przyjęta w analogicznym czasie w zeszłym roku harmonogram uruchamiania tego 

kredytu wyglądał następującym następujący sposób. 2020 roku 50 milionów i tę kwotę 

zrealizowaliśmy w 2022 roku. Planowana kwota 480 milionów złotych 2023, 20 

milionów. W tej chwili harmonogram wygląda w ten sposób w ten sposób, że pozostaje 

w 2020 roku kwota 50 milionów złotych jako zrealizowane reszta kredytu w kwocie 500 

milionów złotych planowana jest do zaciągnięcia w 2023 roku. Dziękuję. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1489) 
 

Za                            21       
Przeciw                    0 
Wstrzymało się     12   

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1457/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

 

zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego  

w Europejskim Banku Inwestycyjnym na finansowanie planowanego deficytu budżetu 

Miasta Gdańska oraz spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu 

zaciągniętych kredytów i pożyczki 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu 

10)  zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia i nadania statutu 

Gdańskiego Centrum Informatycznego (druk 1490); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk nr 1490 projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia i nadania 

statutu gdańskiego centrum informatycznego. Pozytywne opinie Komisji 

zagospodarowania przestrzennego oraz Komisji Strategii i Budżetu. I referować będzie 

Pani dyrektor Maria Bollin, dyrektor Gdańskiego Centrum Informatycznego. 

Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 

MARIA BOLLIN – Dyrektor Gdańskiego Centrum Informatycznego 
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Dziękuję, Pani Prezydent, dzień dobry państwu, pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. 

Dzisiaj przychodzę do państwa z projektem zmiany uchwały statutu Gdańskiego 

Centrum Informatycznego dotyczącego zmian terminu przejęcia obsługą 

informatyczną przez Gdańskie Centrum Informatyczne Biura Rozwoju Gdańska. Nasz 

wniosek jest podyktowany troską związaną z dość dużą przygotowywaną zmianą  

w zakresie zarządzania danymi przestrzennymi i w związku z tym pracami Biura 

Rozwoju Gdańska w zakresie przygotowywania się do tej zmiany. Po drugie, Gdańskie 

Centrum Informatyczne od lutego 2022 zostało objęte decyzją pana premiera 

Mateusza Morawieckiego, działaniami związanymi z ogłoszeniem trzeciego stopnia 

alarmu zagrożenia w zakresie cyber bezpieczeństwa, składana na nas obowiązek 

wykonywania szeregu działań mających na celu zabezpieczenie zasobów gminy 

miasta Gdańsk zasobów informatycznych. Jest to związane z pracą w trybie ciągłym, 

dodatkowym zaangażowaniem pracowników w godzinach niestandardowych, jak 

również jest związane z zabezpieczeniem danych, którymi zarządzamy w mieście. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś głosy w dyskusji? Nie ma zgłoszeń, druk 1490. Kto z 

Państwa radnych jest za podjęciem uchwały w te sprzeciwy? Kto się wstrzymał?  

Przystąpiono do głosowania (druk 1490) 
 

Za                            33       
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1458/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia i nadania statutu Gdańskiego Centrum 
Informatycznego 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk 1491 z autopoprawką projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za 

usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników 

bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 

11)  w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat 

ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników 
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bezodpływowych  i transportu nieczystości ciekłych (druk 1491+ 

autopoprawka); 

 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
DAGMARA NAGÓRKA - KMIECIK– Dyrektor Wydziału Środowiska 

Szanowni Państwo niniejszą uchwałą wprowadza się zmiany w uchwale Rady Miasta 

Gdańska z kwietnia 2009 roku w sprawie określenia górnych stawek opłat 

ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania 

odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych i transportu 

nieczystości ciekłych, ustalając górną stawkę opłatę ponoszonej przez tych właścicieli 

nieruchomości za opróżnianie zbiorników bezodpływowych w kwocie  100 złotych za 

metr sześcienny nieczystości ciekłych i górną stawkę opłaty ponoszonej przez 

właścicieli nieruchomości za usługi opróżniania osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i tu kwota jest 200 zł brutto za metr sześcienny 

nieczystości ciekłych. Kwota jest wyższa, ponieważ nieczystości z przydomowych 

oczyszczalni ścieków mają wyższe parametry zanieczyszczeń. Konieczność 

wprowadzenia tych zmian oraz dostosowania prawa polskiego do wymagań unijnej 

dyrektywy ściekowej wynika ze zmianą ustawy prawo wodne oraz innych ustaw z lipca 

bieżącego roku i to było obowiązkiem gminy. Przyjęcie w ciągu 6 miesięcy od tejże 

uchwały niniejszych stawek także bardzo proszę w imieniu pani prezydent  

o pozytywną opinię i przyjęcie uchwały. Dziękuję. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1491 + autopoprawka) 
 

Za                            34       
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1459/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych 

przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych  i transportu nieczystości 

ciekłych 
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Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Kolejny projekt uchwały w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami Miasta Gdańska 

konsultacji społecznych w sprawie zmiany granic Miasta Gdańska druk 1494 

pozytywne opinie Komisji samorządu i ładu publicznego polityki gospodarczej  

i morskiej oraz zagospodarowania przestrzennego referować będzie dyrektor 

Wydziału Skarbu pan Tomasz Lechowicz. 

12) w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami Miasta Gdańska konsultacji 

społecznych w sprawie zmiany granic Miasta Gdańska (druk 1494); 

TOMASZ LECHOWICZ -Dyrektor Wydziału Skarbu 

Pani Przewodnicząca Szanowna Rada, proszę państwa, 2 słowa wstępu zgodnie z 

rozporządzeniem w sprawie ewidencji gruntów i budynków ewidencja intencyjną 

obejmuje terytorium Rzeczypospolitej Polski, z wyjątkiem może terytorialnego. Z kolei 

zgodnie z ustawą o obszarach morskich i administracji morskiej, morskimi wodami 

wewnętrznymi jest część Zatoki Gdańskiej. Zamknięta linią podstawową morza 

terytorialnego i w związku z tym, że Rada Ministrów w 2017 roku określiła ani nie 

postawą może terytorialnego. Na bazie tegoż rozporządzenia dzięki porozumieniu 

między gminnemu między innymi stroną były miasto Gdańsk zostało dokonane prace 

geodezyjne, w wyniku których została utworzone nowy obręb geodezyjny, który z kolei 

jest podstawą do tego, aby wypełnić wniosek do właściwego ministra o to, aby 

przystąpi. Kolejnych czynności związanych z podziałem administracyjnym kraju. 

Zgodnie z tym założeniem wszystkie gminy wokół Zatoki Gdańskiej, w tym również 

obecnie gmina Miasta Gdańska, przygotowuje odpowiednie projekty uchwał  

w zakresie konsultacji społecznych, które z kolei są wymogiem ustawowym ustawy  

o samorządzie terytoriów. W danym zakresie zmiany granic gminy Miasta Gdańska 

konsekwencji gminy również i województwa pomorskiego gmina Miasta Gdańska 

przedkłada państwu nad państwu przedłoży również z innymi gminami stosowny 

wniosek do ministra. Będą reprezentowały poszczególne powiaty Zatoki Gdańskiej.  

Z uwagi na to, że one prowadzą ewidencję gruntów i w założeniu takim, że projekty 

będą odpowiednio zaopiniowane właściwe. Minister z kolei będzie procedował w ten 

sposób, że będzie rozporządzenie zmieniające powierzchni między innymi gminy 

Miasta Gdańska, aby do tego doszło. Niestety, na dzień niestety należy przeprowadzić 

konsultacje. Wynikiem tych konsultacji będzie przedstawiony państwu na marcowej 

sesji i następnie prawdopodobnie łącznie ze wszystkimi innymi gminami, zostanie 

złożony stosowny wniosek do ministra właściwego dla gospodarki morskiej. Tyle  

z mojej strony i oczywiście proszę o pozytywne zaopiniowanie niniejszej uchwał. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś głosy w dyskusji? Nie ma zgłoszeń, druk 1494. Kto z 

państwa radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1494) 
 

Za                            33       
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Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1460/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  

 
w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami Miasta Gdańska konsultacji 

społecznych w sprawie zmiany granic Miasta Gdańska 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk 1495 w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 

Gdańska na rok 2023. Referuje Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Kazimierz 

Koralewski. 

13)  w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 

Gdańska  

na rok 2023 (druk 1495); 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu 

kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska na rok 2023, który państwo 

otrzymaliście Plan kontroli przewiduje w kwartale pierwszym kontrolę działalności 

Instytutu Kultury Miejskiej w drugim kwartale w zakresie wykonania budżetu Miasta 

Gdańska, odpowiednich jednostek organizacyjnych. Trzeci kontrola zakresu 

przydzielania mieszkań komunalnych socjalnych oraz mieszkań TBS a w czwartym 

kwartale funkcjonowanie gdańskich domów dla dzieci. Oczywiście Rada Miasta 

Gdańska może podejmować zgodnie z potrzebą pozostałe inne kontrole. W związku  

z tym, że działa na podstawie statutu Miasta Gdańska, działa na podstawie rocznego 

planu kontroli. Zasadne jest podjęcie przedmiotowej  uchwały. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji druk 1495 kto  

z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1495) 
 

Za                            33       
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1461/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska  

na rok 2023 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

 AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk 1496 w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 23 maja 2022 roku na działalność 

dyrektora Miejskiego Ośrodka pomocy rodzinie w Gdańsku. Referuje przewodniczący 

Komisji Skarg i Wniosków i Petycji pan Andrzej Skiba. 

14) w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 23 maja 2022 roku na działalność 

Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku (druk 1496) 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Szanowni Państwo, Rada Miasta Gdańska uznaje za bezzasadną skargę pewnej 

osoby na dyrektora Miejskiego Ośrodka pomocy rodzinie w Gdańsku, uznając, że nie 

potwierdziły się zarzuty dotyczące niewłaściwego wykonywania obowiązków  

w zakresie sprawowania bezpośredniego nadzoru i kontroli nad działalnością 

pracowników pewnych zajęć prowadzonej przez pewną fundację państwo radni 

otrzymali dokumenty drogą elektroniczną państwo radni zapoznali się z obszernym 

uzasadnieniem z uwagi na pewne dane wrażliwe I sytuacje tutaj specyficzną nie będę 

całości czytał. Podsumuję tylko stwierdzeniem, że mając na uwadze te powyższe 

ustalenia, należy uznać skargę za bezzasadną. Nie znalazły potwierdzenia zarzuty 

osoby skarżącej dotyczące niewłaściwego działania pracowników oraz działalności 

pewnego tutaj podmiotu prowadzonego przez pewną fundację. Ponadto Rada Miasta 

Gdańska stwierdza również, że nie stwierdzono, aby dyrektor Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Gdańsku w sposób nienależyty sprawował kontrolę i nadzór  

w powyższym zakresie. Jeżeli są pytania jestem do państwa dyspozycji. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo, nie widzę głosu w dyskusji. Druk 1496 kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1496) 
 

Za                            22       
Przeciw                    0 
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Wstrzymało się       11 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1462/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 23 maja 2022 roku na działalność Dyrektora 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 

15)  w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ z dnia 5 lipca 2022 roku na 

Zarząd spółki GAIT Sp. z o.o. (druk 1497); 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo, Rada Miasta Gdańska uznaje się za niewłaściwą do rozpatrzenia 

skargi pewnej osoby z dnia 5 lipca 2022 roku na Zarząd Spółki Gdańskie Autobusy i 

Tramwaje spółka z o. o. i konsekwentnie wskazuje się radę nadzorczą spółki Gdańskie 

Autobusy i Tramwaje spółka co jako organ właściwy do rozpoznania przedmiotowej 

skargi państwo radni otrzymaliście całość projektu uchwały wraz z uzasadnieniem 

drogą elektroniczną państwo radni zapoznaliście się z uzasadnieniem, ja tylko 

odczytam. W związku z tym najważniejszą puentę, mając na uwadze przepisy artykułu 

229 Kodeksu postępowania administracyjnego, Rada Miasta Gdańska uznaje się za 

organ niewłaściwy do rozpatrzenia skargi. Pewnej osoby na Zarząd Spółki Gdańskie 

Autobusy i Tramwaje, spółka z o o i stosownie do artykułu 231 paragraf jeden KPA 

wskazuje się osobie skarżącej radę nadzorczą spółki Gdańskie Autobusy i Tramwaje 

spółka zoo jako organ właściwy zgodnie z przepisami ustawy z dnia 15 Września 

dwutysięcznego roku Kodeks spółek handlowych do rozpatrzenia przedmiotowej 

skargi wniesionej na zarząd spółki. Jeżeli są pytania, jestem do państwa dyspozycji. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo, nie ma głosów w dyskusji. Druk 1497. Kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1497) 
 

Za                            31      
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1463/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ z dnia 5 lipca 2022 roku na Zarząd spółki 

GAIT Sp. z o.o. 

Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

16)  w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ na Prezydenta Miasta 

Gdańska (druk 1498); 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo, Rada Miasta Gdańska pozostawia bez rozpoznania skargę pewnej 

osoby z dnia 27 kwietnia 2022 roku na prezydenta Miasta Gdańska. Państwo radni 

otrzymali projekt uchwały wraz z uzasadnieniem drogą elektroniczną państwu. Tym 

projektem się zapoznali. Ja dodam tylko jak jest najważniejsze elementy w piśmie, 

które było zatytułowane jako skarga na prezydenta Miasta Gdańska podniesione były 

wątki dotyczące spraw związanych z mieszkaniem socjalnym z gminy zasobu 

mieszkaniowego był poruszony także wątek dotyczący przyznania zasiłku 

osłonowego, a także sugestie dotyczące podjęcia pewnych działań wobec sytuacji 

jednej osoby, co do której nie były jednak przedstawione pełnomocnictwa. W związku 

z tym Komisja do Spraw Skarg Wniosków i Petycji wezwała tutaj osobę, która 

skierowała to pismo drogą elektroniczną. Do doprecyzowania pewnych informacji do 

wykazania pełnomocnictwa i wszystkiego tego, co jest ujęte w uzasadnieniu. Jednakże 

tutaj odpowiedź właściwa nie wpłynęła. Mając powyższe na mając na uwadze 

przedstawiony w uzasadnieniu stan faktyczny. Rada Miasta Gdańska pozostawia bez 

rozpoznania pismo pewnej osoby z dnia 27 kwietnia 2022 roku. Jeśli macie państwo 

pytania, jestem do dyspozycji. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo, nie widzę głosu w dyskusji. Druk 1498 kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały? To jest przeciwne, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1498) 
 

Za                            24     
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       8 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1464/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ na Prezydenta Miasta Gdańska 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

17)  w sprawie rozpatrzenia skargi Zarządu Wspólnoty Mieszkaniowej XYZ w 

Gdańsku (druk 1499); 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo uznaje się za bezzasadną skargę zarządu Wspólnoty Mieszkaniowej 

tutaj są pewne dane w Gdańsku z dnia 5 września 2022 roku na działalność 

prezydenta Miasta Gdańska narzucającą zwłokę w załatwieniu sprawy wniosku z dnia 

20 grudnia 2021 roku dotyczącego wykupu terenu przyległego do nieruchomości 

wspólnoty. Z uwagi na niedopatrzenia się znamion przewlekłości odpowiedzi na 

wniosek osoby skarżącej państwo radni otrzymali całość projektu uchwały wraz  

z uzasadnieniem drogą elektroniczną. Ja odczytam państwo się z nim zapoznali. 

Oczywiście ja odczytam tylko najważniejsze tutaj elementy. Pełna treść będzie 

oczywiście osobie skarżącej tutaj wysłana, jeżeli chodzi o sprawę, ona dotyczyła 

wykupu terenu przyległego do nieruchomości wspólnoty. Tu jest podany numer działki, 

następnie mamy dość szczegółowo opisaną całą procedurę. Mamy tutaj opisane 

wyjaśnienia, które uzyskaliśmy jako Komisja w drodze postępowania wyjaśniającego  

i to co jest najważniejsze. W oparciu o przedstawioną treść w uchwale pozwolę sobie 

po prostu odczytać. Rada Miasta Gdańska wskazuje, że ustalony tutaj obszernie w 

uzasadnieniu stan faktyczny nie pozwala uznać, że wniosek pewnej wspólnoty 

mieszkaniowej z dnia 20 grudnia 2021 roku nie został rozpatrzony. Nie znajduje 

również potwierdzenia, stanie faktycznym zarzut skargi, że do dnia sporządzenia 

skargi wniosek ten pozostaje bez odpowiedzi, mając powyższe na uwadze 

przedstawione w obszernym uzasadnieniu. Należy uznać skargę za bezzasadną. 

Jeżeli są pytania bardziej szczegółowe, jestem do państwa dyspozycji. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Nie widzę głosów w dyskusji druk 1499 kto z Państwa jest za podjęciem uchwały? Kto 

jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1499) 
 

Za                            22   
Przeciw                    0 
Wstrzymało się      12 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1465/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Zarządu Wspólnoty Mieszkaniowej XYZ w Gdańsku 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk 1500 w sprawie rozpatrzenia wniosku Pana dane zanonimizowane poproszę 

panie przewodniczący. 

18)  w sprawie rozpatrzenia wniosku Pana XYZ (druk 1500); 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo, Rada Miasta Gdańska uznaje się za niewłaściwą do rozpatrzenia 

wniosku pewnej osoby o anulowanie opłaty dodatkowej za nieuiszczenie opłaty za 

postój pojazdu w śródmiejskiej strefie płatnego parkowania i w powyższym zakresie 

przekazuje pismo zgodnie z właściwością do Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni. 

Następnie mamy również, że Rada Miasta Gdańska nie uwzględnia wniosku pewnej 

osoby o dokonanie zmiany w uchwale Rady Miasta Gdańska. Numer 20/524 łamane 

20/20 7 lutego 2020 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania  

i śródmiejskiej strefy płatnego parkowania na drogach publicznych na terenie Miasta 

Gdańska oraz ustalenia stawek i sposobu poboru opłat za postój pojazdów 

samochodowych w tych strefach, albowiem nie zostało wykazane, aby jej 

postanowienia stały w sprzeczności z Konstytucją Rzeczypospolitej Polskiej  

i konwencją o prawach osób niepełnosprawnych. Sporządzoną dnia 13 grudnia 2006 

roku państwo radni otrzymali dokumentację drogą elektroniczną. Państwo radni 

otrzymali projekt uchwały wraz z obszernym uzasadnieniem. Ja oddam sedno tutaj,  

o co chodziło w tej sprawie? Sprawa tyczyła się tematyki nakładania opłat 

dodatkowych za postój pojazdu w śródmieściu. Tutaj osoba wnosząca skargę opisała 

ze swojej perspektywy, jak cały ten proces wyglądał. Na podstawie postępowania 

wyjaśniającego treści w ramach tego postępowania uzyskanych. Komisja ds. Spraw 

Skarg, Wniosków i Petycji podjęła pewne rozstrzygnięcie i jeżeli chodzi o kwestię 

dotyczącą tej właściwości. No to stwierdzone było, że sprawy dotyczące opłat 

dodatkowych powinny być przedmiotem zainteresowania Gdańskiego Zarządu Dróg i 

zieleni. Natomiast jeżeli chodzi o kwestie rozpatrzenia wniosku to jak wskazałem Rada 

Miasta Gdańska. Uznaje ten wniosek nie uwzględnia tego wniosku. Tak możemy 
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najprościej spuentować. Z przyjemnością na wszelkie pytania państwa radnych 

odpowiem. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękuję bardzo. Nie widzę głosów w dyskusji. Przechodzimy do głosowania druk 1500 

kto z pań i panów radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się 

wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1500) 
 

Za                            21     
Przeciw                    1 
Wstrzymało się      11 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1466/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia wniosku Pana XYZ 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Druk 1501 w sprawie rozpatrzenia skargi Pana dane zanonimizowane na działalność 

Gdańskiego Zarządu Dróg i zieleni. Poproszę o zreferowanie. 

19) w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ na działalność Gdańskiego 

Zarządu Dróg  i Zieleni (druk 1501); 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo ta skarga i następna będą bardzo podobne. Uznaje się za 

bezzasadną skargę wniesioną przez pewną osobę na Gdański Zarząd Dróg i Zieleni. 

Z uwagi na dochowanie procedury weryfikacji wniosku złożonego do budżetu 

obywatelskiego na rok 2023. Mała poprawka z mojej strony 2 kolejne sprawy będą 

bardzo podobne, ta się tyczy kwestii remontu. Nawierzchni państwo radni otrzymali 

dokumenty drogą elektroniczną państwo radni otrzymali pełną treść uchwały wraz  

z uzasadnieniem, która trafi. Jeżeli tak rada ta decyduje w do osoby skarżącej. Ja tu 

odczytam najważniejsze elementy, jeżeli chodzi o uzasadnienie w skardze. 

Wniesionych do Rady Miasta Gdańska pewna osoba zarzuca Gdańskiemu Zarządowi 
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Dróg i Zieleni brak dochowania procedury weryfikacji wniosku złożonego przez osobę 

do budżetu obywatelskiego na rok 2023. W wyniku zarzucanego niedopełnienia 

procedury projekt nie został dopuszczony do kolejnego etapu konsultacji społecznych 

budżety obywatelskiego to jest nie został poddany procedurze głosowania. Komisja 

przeprowadziła postępowanie wyjaśniające. Wysłuchaliśmy osób zainteresowanych 

bezpośrednio tematem. Wiem, że część z Państwa radnych, która zasiada tutaj  

w organach zajmujących się bud. Potem obywatelskim sprawę dobrze zna. W tym 

kontekście też panu radnemu Peruckiemu dziękuję za przygotowanie projektu 

uzasadnienia. To uzasadnienie jest na 2 stronach opisane I można tutaj odczytać 

kwestia najważniejszą czyli, że mając na uwadze powyższe ustalenia, Rada Miasta 

Gdańska uznaje za bezzasadną skargę wniesioną przez pewną osobę na GZDiZ 

uwagi na dochowanie procedury weryfikacji wniosku złożonego do budżetu 

obywatelskiego na rok 2023. I to jest sedno, jeżeli macie państwo jeszcze jakieś 

pytania. Jestem do dyspozycji. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Dziękujemy bardzo, nie ma żadnych pytań z 1501. Kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1501) 
 

Za                            22    
Przeciw                    0 
Wstrzymało się      11 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1467/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ na działalność Gdańskiego Zarządu Dróg   

i Zieleni 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta  

Druk 1502 i 1503 w sprawie rozpatrzenia skargi dane zanonimizowane z dnia  

8 czerwca 2022 roku. Proszę o zreferowanie. 

20)  w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r.  

(druk 1502); 
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ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję bardzo, tak jak powiedziała pani przewodnicząca dwa bardzo tutaj podobne 

sprawy Rada Miasta Gdańska przekazuje do załatwienia prezydentowi Miasta 

Gdańska skargę z dnia 8 czerwca 2022 roku złożoną przez pewną osobę na 

pracownika Urzędu Miejskiego w Gdańsku, zawierającą zarzuty dotyczące 

wykonywania obowiązków służbowych przez pracownika. Państwo radni otrzymali 

projekt uchwały drogą elektroniczną wraz z uzasadnieniem odczytam najważniejsze 

tylko fragmentu państwo. Radni zapoznali się z całością projektu i z uzasadnieniem. 

Proszę państwa,  w tym kontekście opierając się na artykule 232 paragraf 2 kodeksu 

postępowania administracyjnego, należy stwierdzić, że skargę na pracownika można 

przekazać do załatwienia również jego przełożonemu służbowemu, co obowiązkiem 

zawiadomienia organu właściwego do rozpatrzenia skargi o sposobie jej załatwienia. 

Mając na uwadze charakter przedmiotowej skargi, Rada Miasta Gdańska uznaje za 

zasadne przekazanie jej do załatwienia prezydentowi Miasta Gdańska jako 

przełożonemu służbowemu pracownika, którego bezpośrednio dotyczą zarzuty skargi 

z obowiązkiem zawiadomienia Rady Miasta Gdańska o sposobie załatwienia sprawy, 

jeżeli są pytania od państwa, jestem do dyspozycji, dziękuję bardzo. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta  

Dziękuję bardzo, nie widzę głosu w dyskusji. Druk 1502 kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały? Kto jest przeciwny, kto się wstrzymał? 

Przystąpiono do głosowania (druk 1502); 
 

Za                            33   
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1468/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta  
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Druk 1503 w sprawie rozpatrzenia skargi Pani dane zanonimizowane z dnia 8 czerwca 

2022 roku. Projekt uchwały został zreferowany przez pana przewodniczącego. 

21)  w sprawie rozpatrzenia skargi Pani XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r.  

(druk 1503); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta  

Dziękuję bardzo, nie ma głosów w dyskusji. Kto z państwa jest za podjęciem uchwały, 

kto jest przeciwny, kto się wstrzymał?  

Przystąpiono do głosowania (druk 1503); 
 

Za                            32   
Przeciw                    0 
Wstrzymało się       0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 

                             UCHWAŁĘ Nr LVII/1468/22  
 

                                Rady Miasta Gdańska 

 
                                      z dnia 15 grudnia 2022 r.  
 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pani XYZ z dnia 8 czerwca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

PUNKT 5 

WNIOSKI I OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta  

Czy mają państwo jakieś zgłoszenia w punkcie, wnioski i oświadczenia osobiste? Nie 

ma. 

 

 PUNKT 6 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
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Zamknęła obrady sesji. 

 

Obrady zakończono o godzinie  15:30  

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Katarzyna Majewska 
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